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Uvodnik

Deset let 
Novega glasa

In šestdeset let naših tednikov, kajti prav 
toliko let je že minilo, ko so naši predniki 
po drugi svetovni vojni začeli postavljati 

na noge časopise in  kulturno življenje po 
vojnem razdejanju. Slovenski Primorec, 
Teden, Katoliški glas, Novi list so imena 
tednikov, na katerih temeljih sloni naš 
Novi glas, ki je nastal z združitvijo Novega 
lista in Katoliškega glasa, da bi postal glas 
vseh, kajti, tako je pisalo na reklamnem 
oglasu: "Združili smo več glasov v Novi 
glas!"
Prva številka našega tednika je izšla pred 
točno desetimi leti, 11. januarja 1996.
Vsaka obletnica, če je okrogla še posebej, je 
priložnost za razmislek o opravljenem delu 
in seveda za analizo sedanjosti, a tudi 
priložnost za pogled v prihodnost.
Če se ozremo nazaj, bom o videli predvsem 
to, da je Novi glas opravil svojo nalogo, ki 
stoji zapisana v ustanovni listini časopisa in 
naroča urednikom, naj bodo zvesti 
slovenstvu in  slovenski besedi, demokraciji 
in svoje zapise naj pregnetejo s krščanskimi 
resnicami in etosom pristnega 
evangeljskega sporočila. Seveda bi najbrž 
določene stvari lahko naredili in napisali 
boljše, kot smo jih, a pom em bno je dejstvo, 
da smo jih.
Pogled v preteklost nam  tudi pove, da smo 
začeli s številčnejšim uredništvom, kot ga 
imamo danes, ko smo dobesedno na 
zgodovinskem m inim um u (trije zaposleni 
časnikarji, dve grafični oblikovalki). 
Kadrovali smo dobro, danes kadrujemo po 
naših močeh, ker se zavedamo, da je za 
obstoj našega tednika pom em bno učenje 
mladih sil.
V desetih lebh smo naredili vrsto tehničnih 
izboljšav, ki jih danes ponuja tržišče, zadnja 
je ta, da bo odslej Novi glas ves v barvah, 
ker sodobna tehnologija omogoča barvni 
tisk za sprejemljivo ceno, ki je manjša, kot 
je bila nekoč za črnobeli tisk.
Ponosni smo, da imamo vrsto zvestih 
sodelavcev, ki smo jim hvaležni za 
vztrajanje, in si seveda želimo novih, z 
obeh strani meje, predvsem pa iz naše 
slovenske skupnosti v Italiji, da bo v 
prihodnje naš Novi glas bogatejši in bolj 
zanimiv.
Sedanjost označujejo predvsem novi izzivi, 
ki so pred nami, ker smo maloštevilno 
uredništvo že omenili. Pravzaprav bi lahko 
rekli, da so to bolj želje kot pa uresničljiva 
stvarnost, saj moramo jasno povedati, da so 
finančna sredstva tista, ki najbolj 
pogojujejo naš časnik.
Zato smo iskreno veseli, da smo ohranili 
vas, drage in dragi, zveste in  zvesti 
naročnice in naročniki, bralke in bralci! 
Ostanite nam  zvesti tudi v prihodnje, širite 
Novi glas predvsem med mladimi, saj na 
mladih svet stoji in je od njih odvisna tudi 
prihodnost našega tednika.
Zavedamo se, da so možnosti razvoja 
našega Novega glasa velike, saj je danes 
dobesedno odprt ves slovenski, še posebej 
primorski prostor, domovina Slovenija bo s 
prihodnjim  letom vstopila v t.i. 
schengenski prostor, kar bo pomenilo, da 
bo državna meja zares ostala samo še 
zgodovinski spomin, ker se bom o lahko 
prosto gibali. Ostajamo pa stvarni in zato 
ne sanjarimo, Novi glas je preveč dragocen, 
da bi si lahko privoščili avanture, ki bi 
vodile v polom.
Upamo, da se z nami veselite dveh 
pom em bnih jubilejev in nam  boste zvesti 
tudi v prihodnje.
Že danes vas prisrčno vabimo na naš in vaš 
praznik v Devin!

UredniStvo

E S K S M 0  Poslanica za svetovni dan miru 2006

Temelj miru je resnica
Vsem ljudem po svetu, "še posebno ti

stim, ki trpijo zaradi nasilja in oborože
n ih  spopadov," je sveti oče Benedikt 

XVI. prvi dan v letu s tradicionalno poslanico 
ob svetovnem dnevu m iru želel "izraziti svoje 
dobre želje".
Za poslanico nemškega papeža je vladalo ve
liko pričakovanje, saj je to bil njegov prvi nago
vor ob začetku leta. Kot prefinjen mislec in teo
log je svoje razmišljanje razpredel okrog poj
mov resnice in laži, svetlobe in teme; kot Božji 
mož pa je poudaril, kako je danes za mir potreben 
pogum, obenem  pa veliko zaupanje v Boga. Po
ziv je naslovil na vse, na posameznike, ljudstva, 
mednarodne organizacije in svetovne velesile, še 
posebej pa se je med mašo v baziliki sv. Petra v pri
sotnosti glavnih članov kurije in pred diplomat
skim zborom obrnil na Organizacijo združenih 
narodov.
Papeževe "dobre želje" so "polne upanja za ve
drejši svet, v katerem naj bi se množilo število ti
stih, ki si bodo sami ali z drugimi prizadevali za 
pravico in mir." Že v uvodnih besedah se je zah
valil predhodnikoma "in razsvetljenima delavce
ma za mir" Pavlu VI. in Janezu Pavlu II., ki sta 
znala brati znamenja časov in posege Božje pre
vidnosti, ki nikoli ne pozabi na usodo človeške
ga rodu. Oba sta vedno znova vabila vsakega člo
veka, naj se opira na Boga, da bi povsod po svetu 
pospeševal miroljubno sožitje. "Na to plemenito 
učenje se navezuje tudi moja prva Poslanica ob 
svetovnem dnevu miru: z njo želim še enkrat po
trditi odločno voljo Svetega sedeža, da nadaljuje

Obvestilo uredništva
Drage bralke in bralci, z veseljem ob
javljamo vaša pisma javnosti, a vas pro
simo, da nam jih posredujete najkasne
je do ponedeljka ob 12. uri. Zaradi pro
storske stiske v časopisu vas tudi pro
simo za razumevanje, da ne bomo ob
javljali pisem, ki so že bila objavljena v 
drugih medijih.
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prizadevanja v korist miru."
Že samo ime Benedikt "kaže na moje zavestno 
prizadevanje za mir,” je povedal sv. oče. Z njim je 
hotel pritrditi sv. Benediktu, "pobudniku m i
roljubne civilizacije po vsej celini", in papežu Be
nediktu XV., "ki je prvo svetovno vojno obsodil 
kot 'nepotrebno morijo' in se zavzemal, da bi vsi 
priznavali višje razloge m iru. Vsebina Ratzin- 
gerjeve poslanice izraža prepričanje, da se povsod 
tam, kjer se človek prepusti svetlobi resnice, sko
raj sam oum evno začenja tudi pot m iru. Ko je 
spregovoril o "resničnem miru" in njegovem po
menu, je poudaril, kako "se m oramo zavedati, da 
m iru ne m oremo speljati na preprosto odsotno
st vojne, marveč ga m oramo razumeti kot 'sad re
da, ki ga je položil v človeško družbo njen ustano
vitelj', reda, 'ki naj ga uresničijo ljudje, žejni ved
no popolnejše pravičnosti”. Tak m ir je "temelj 
notranje in nepremagljive resnice in ustreza hre
penenju in upanju, ki sta v nas neuničljivo živa". 
Tak mir, ki je obenem  nebeški dar in božja milo
st, terja kar največjo odgovornost; ne more se ure-

Govor predsednika Cukjatija

Objavljamo govor, 
ki ga  je im el ob 

dnevu sam ostojnosti 
in enotnosti 
predsednik  

D ržavnega zbora RS 
France Cukjati

sničevati, če prihaja "do zanemarjanja presežne
ga reda stvari, do zavračanja tiste 'slovnice' pogo
vora, ki je kot splošni moralni zakon zapisana v 
človekovem srcu, ko sta kršena skladen razvoj člo
veške osebe in spoštovanje njenih temeljnih pra

vic, ko morajo številna ljudstva prenašati 
krivice in živeti v nedopustni neenako
sti." Uresničevanje miru ovira laž; z njo in 
njenimi hudim i posledicami, ki so povz
ročile in  še povzročajo opustošenja v 
življenju posameznikov in narodov, je 
povezana drama greha. "Dovolj je, da po
mislimo na vse, kar se je zgodilo v pretek
lem stoletju, ko so različni ideološki in 
politični sistemi načrtno pačili resnico in 
zlorabljali ter zatirali velikansko število 
mož in žena ter dobesedno iztrebljali ce

le družine in skupnosti. Kako ne bi bili po takšnih 
izkušnjah globoko zaskrbljeni spričo laži našega 
časa, ki v številnih deželah sveta olepšuje grozne 
scenarije smrti?" Vprašanje resnice in laži zadeva 
prav vsakega posameznika, je podčrtal papež. 
"Mir je neukrotljivo hrepenenje, ki živi v srcu 
vsakega človeka, ne glede na njegovo kulturno 
obzorje;" prav vsakdo je poklican v službo tako 
dragocene dobrine, saj smo "vsi ljudje člani ene 
in iste družine..., dana nam  je ista usoda."
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Slovesnost bo 
v konferenčni dvorani 

na gradu v Devinu 
v četrtek, 26. januarja 2006, 

ob 18. uri.
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Deželna vlada Furlanije-Julijske krajine

Podprli predlog zakona 
za slovensko manjšino

Ob študijski raziskavi SDGZ

"Manjšina potrebuje 
strateško vodstvo"

Tako se glasi sklepna m i
sel strokovne raziskave 
med člani SDGZ (Sloven
skega deželnega gospodarskega 

združenja) s sedežem v Trstu, ki 
jo je po naročilu slednjega 
opravila specializirana skupina 
strokovnih svetovalcev družbe 
Coman iz Bologne. Statistični 
vzorec je zajel 80 udeležencev v 
raziskavi, od katerih je 48 od
govorilo prek vprašalnika, 32 
pa jih je sodelovalo pri skupin
skem razgovoru. Bili so to obrt
niki, mali podjetniki, pripad
niki prostih poklicev, trgovin
ski in bančni operaterji, gostin
ci, turistični operaterji, trgovci 
na drobno in še drugi poslovni 
ljudje. Raziskava je v celoti zaje
la 10% članov Združenja.
Vzgib za raziskavo je očitno da
lo aktualno stanje slovenske 
m anjšine s posebnim  pou
darkom na področju gospodar
stva, ki je sicer v glavnem pre
brodilo težavno obdobje po 
razpadu Jugoslavije in  zlom u 
Tržaške kreditne banke, a mora 
sedaj delovati v novih politič
n ih  in družbenih razmerah, ka
terim  ni lahko vedno biti kos. 
Potem je tu  še vprašanje pove
zano z evropskimi integracija
m i in svetovno težnjo po t.i. 
globalizaciji, ki nezadržno pro
dira na vsa področja ekonom 
skih dejavnosti z vsemi zadev
nim i posledicami na socialnem 
in kulturnem  področju. Pri tem 
tudi ne smemo zanemariti dej

stva, da so na gospodarskem 
področju m anjšine glavni ak
terji individualni podjetniki z 
om ejenim  poslovnim  obse
gom in zaposlitvenimi m ožno
stmi, m edtem  ko nam  ni zna
no, da bi v manjšinskem gospo
darstvu bile prisotne tudi kake 
večje kapitalske družbe. 
Povsem naravno in  nujno se 
postavlja vprašanje, kako vse 
omenjene individualne podjet
nike, operaterje in pripadnike 
prostih poklicev smiselno po
vezati v sodelovanje, ki bi od
sevalo tudi zavestno m anjšin
sko solidarnost. Rešiti je treba 
vprašanje, kako organizirati ali 
kako drugače povezati številne 
in  raznovrstne dejavnike, pri
sotne v slovenski zamejski 
družbi, da bi le-ti najprej dou
meli pozitiven naboj, ki ga go
spodarska dejavnost posamez
nikov lahko ima za manjšinsko 
skupnost, na drugi strani pa da 
se celotna manjšinska skupno
st zaveda pom ena gospodar
skih pobud, ki jih razvijajo nje
ni podjetni pripadniki. Če je 
namreč v preteklosti vladala od 
zgoraj oz. od zunaj vodena go
spodarska politika ob soglasju 
in podpori bivšega političnega 
režima v m atičnem  zaledju, 
m ora današnje delovanje slo
neti na povsem drugačnih te
meljih, ki bi v manjšinski sku
pnosti vzbudili čut solidarno
stne povezanosti.
Ena prvih  potez v to sm er bi

morala biti izdelava razvojnega 
načrta, ki bi pritegnil zani
manje celotne manjšinske sku
pnosti, n jenih  podjetnikov in 
drugih  gospodarskih opera
terjev. Takšen načrt lahko sesta
vijo le dobri poznavalci gospo
darskih razm er in razvojnih 
teženj v širšem prostoru in po
treb manjšinske skupnosti na 
področju zaposlovanja. Za nje
govo okvirno zasnovo in odo
britev bi lahko prišel v poštev 
predlagani "strateški odbor", ki 
bi ga morali oblikovati glavni 
dejavniki v okviru slovenske 
narodne skupnosti. Tu se odpi
ra nadaljnje vprašanje, kdo naj 
ga sestavlja in po kakšnih krite
rijih naj se izberejo ali določijo 
njegovi člani in kakšno pred- 
stavniko moč naj ima in na ka
terih področjih. To je toliko 
bolj potrebno razčistiti, kajti v 
povzetku sklepnih ocen 
om enjene raziskave SDGZ v ti
sku smo lahko brali tudi na
slednje: "Vprašanja pa so se na
našala tudi na potrebo po 
učinkovitem predstavništvu, ki 
bi bilo sposobno se odzvati na 
izzive evropske in svetovne go
spodarske scene pa tudi na po
trebo po strateškem vodstvu, ki 
bi bilo sposobno strn iti kon
senz."
Om enja se torej tako potreba 
po "učinkovitem  predstavni
štvu" kot potreba po "strate
škem vodstvu", ki bo lahko 
sprejemalo odločitve. Iz skle
pnega poročila pa ni razvidno, 
kateri manjšinski dejavniki naj 
bi oblikovali omenjena foruma 
in katere naj bi bile njune pri
stojnosti. Vprašanje, ki je vse
kakor vredno nadaljnje poglo
bitve.

Alojz Tul

Svet slovenskih organizacij

Drago Stoka novi 
predsednik
Svet slovenskih organiza

cij im a novega predsed
nika. Novi izvršni odbor, 

ki je bil im enovan na občnem  
zboru 16. in 17. decem bra v 
Špetru in  Devinu, je izvolil dr. 
Draga Štoko. Izvolili so tudi tri 
podpredsednike, enega za 
vsako pokrajino: Marij Ma
ver je postal podpredsednik 
za tržaško pokrajino, Janez 
Povše za goriško, Giorgio 
Banchig pa za videmsko.
Dr. Štoka se je rodil leta 
1937 na Kontovelu pri Trstu, 
po poklicu pa je odvetnik. Je 
znano ime v političnih kro
gih Slovencev v Italiji, saj je 
viden predstavnik Slovenske 
skupnosti, ki jo je od leta 
1968 do leta 1988 zastopal 
tudi v deželnem  parlam en
tu Furlanije-Julijske krajine. 
Dolgo je bil tudi deželni in 
tržaški pokrajinski politični 
tajnik stranke. Do izvolitve 
za predsednika SSO je 
opravljal funkcijo deželnega 
predsednika SSk, za kar je 
bil po trjen  tud i na zadnjem  
kongresu stranke. Ob izvolitvi 
za predsednika krovne organi
zacije je odstopil z mesta dežel
nega predsednika SSk.
Dr. Štoka, ki je sicer bil že 
nekaj let v vodstvu SSO, je na
sledil Sergija Pahorja, ki je tej 
organizaciji predsedoval 
zadnjih devet let. To obdobje 
je zaznamovalo zbliževanje in 
tesno sodelovanje SSO z d ru 
go krovno organizacijo, Slo
vensko kulturno-gospodarsko 
zvezo. Za nadaljevanje sodelo
vanja s SKGZ se je dr. Drago 
Štoka zavzel tu d i na nedav
nem  občnem  zboru organiza
cije, hkrati pa se je zavzel tudi 
za okrepitev stikov s stranko 
SSk.
Novemu predsedniku SSO je v 
im enu  SKGZ in Slovenske 
manjšinske koordinacije (SLO- 
MAK) pisno  že čestital p red
sednik SKGZ Rudi Pavšič, sicer 
tudi predsedujči SLOMAK-u. V 
pism u Pavšič poudarja pom en 
ohranjanja in krepitve dobrih

odnosov m ed organizacijama, 
pa tudi njihovo nadgradnjo s 
predlogom  institucionaliz i
ran) a že zdaj obstoječega koor
dinacijskega odbora SKGZ-SSO 
in ustanovitve skupnega ope
rativnega tajništva obeh orga-

*

nizacij ter z uresničevanjem  
zaključkov programske konfe
rence Slovencev v Italiji, ki je 
potekala pred leti. V istem 
duhu, m eni Pavšič, bo treba 
skupaj pozorno  slediti p o 
stopku sprejemanja zakona za 
Slovence v deželnem  parla
m entu  F-Jk kot tudi zakona o 
odnosih  Slovenije s Slovenci 
zunaj n jen ih  m eja v sloven
skem parlam entu. Pavšič se je 
v pism u tudi zavzel za sam o
stojno nastopanje civilne druž
be in  po litičn ih  strank ter za 
njihovo sodelovanje pri sku
pnem  oblikovanju odgovorov 
na bistvena m anjšinska 
vprašanja, nevarna pa so po 
njegovem m nenju  izsiljevanja 
in poseganja v notranjo avto
nom ijo organizacij. Vsekakor 
se po litična prerekanja ne 
smejo prenašati v organizacije 
civilne družbe, saj bi bili 
učinki tud i dolgoročno zelo 
kvarni, zato je SKGZ že večkrat 
poudarila potrebo po obliko
vanju učinkovitega skupnega

Povejmo na glas

predstavniškega telesa, v kate
rem naj bodo prim erno soude
ležene različne kom ponente 
slovenske m anjšine v Italiji, je 
še poudaril v pism u Pavšič. 
Oglasila se je tud i edina slo
venska etnična stranka v Italiji, 
Slovenska skupnost, katere če
stitko dr. Štoki objavljam o v 
celoti: "Slovenska skupnost 
iskreno čestita novem u pred
sedniku Sveta slovenskih or- 
ganzacij dr. Dragu Štoki za iz
volitev na mesto predsednika 
te nadvse pom em bne organi
zacije in obenem  vsem potrje

n im  in novim  članom  od 
bora. Po devetih letih pred
sedovanja Sergija Pahorja, ki 
je nedvom no usodno zazna
movalo zbližanje in poveza
vo obeh krovnih organizacij 
civilne družbe v zamejstvu, 
bo sedaj naloga novega od
bora in novega predsednika, 
da to sodelovanje še ustrez
no nadgradijo, saj je nujno, 
da se v m anjšin i najdejo 
skupni cilji in dogovori stra
tegije za njihovo doseganje. 
M anjšina bo m orala v n a 
slednjem obdobju poskušati 
ponovno doseči soglasje o 
takšni ali drugačni obliki 
skupnega predstavništva, ki 
bo pomagalo k boljšemu ko
m uniciran ju  tako znotraj 
različnih dejavnikov v za

m ejstvu - civilne družbe, sa
m ostojne slovenske stranke in 
slovenskih predstavnikov v 
vsedržavnih strankah - še pose
bej pa navzven, zlasti v odno
su do oblasti v Sloveniji in se
veda tud i do vlade v Rimu. 
Sestava novega odbora in  izbi
ra novega predsednika SSO bo
sta najbrž pom enili določeno 
kon tinu ite to  pri vodenju te 
naše osrednje organizacije ci
vilne družbe, ki bo m orala tu 
di utrditi svojo notranjo struk
turo  s prim ern im i kadrovski
m i okrepitvam i, kot je bilo 
večkrat poudarjeno na samem 
občnem  zboru. Slovenska sku
p nost pričakuje tud i 
izboljšanje odnosov z edino 
slovensko stranko, ki je krovni 
organizaciji ne m oreta po 
stavljati na raven odnosov z 
ostalim i italijanskimi stranka
m i leve sredine, pa čeprav le-te 
kažejo večjo ali m anjšo odpr
tost do problem atik  naše 
manjšine.
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Kako se bomo odločali?
Po N ovem  letu se odprejo nova obzorja. Ce od 
poletja dalje naš pogled seže do božičnih praz
n ikov  in koledarskega izteka, pa se z  novo let
nico razpre preko pom ladi do novega poletja 
in pri tem začutim o olajšanje ter osvežujočo 
razbremenjenost. Kot bi v  nas zadihale širjave 
dnevov, k i se bodo daljšali in ponazarjali rast 
življenja z  n o v im i spodbudam i in  obeti za 
prihodnost Zato kar z  veseljem pom islim o na 
vse, kar nam prihaja naproti, in to z  vedrejšimi 
m islim i od tistih, ki so značilne za m anj prija
zen in naklonjen zim ski čas.
Kakšno bo torej leto, v  katero stopamo? Bo 
lepše in  srečnejše od tistega, ki je m in ilo  in 
sm o ga pustili za seboj? Bomo v  svojem oseb
nem  življenju zadovoljni, bom o sklepali nova 
poznanstva in prijateljstva, bom o uspešni na 
delu, v  šoli? Se nam  bo zgodilo kaj prelom ne
ga, predvsem pa, kaj se bo sploh zgodilo ali ne  
zgodilo, kako se bo ta naš svet vrtel v  letu  
2006? Bo prinesel kaj povsem  novega, po m ož
nosti dobrega, ali bo le nadaljevanje prejšnje
ga z  vsem, kar nas spremlja in  že poznam o? In 
ne nazadnje, kako se bom o v  nastopajočem  
letu odločali - končno ni malo stvari, ki so od
visne od nas in samo od nas in terjajo naš od
govor, našo opredelitev - kako se bom o od
ločali v  im enu  naših ciljev, naših želja? In 
kakšen bo naš odnos do vsega, čemur pravimo 
svetovni dogodki, za katere se nam  pogostoma 
zdi, da je naš vpliv nanje neznaten, če sploh 
obstaja?
Če se tega zavedamo ali ne, če v  to verjamemo 
ali ne, občutek, da vsi, kar nas živi na zem elj

ski obli, v  sebi doživljamo in m islim o podob
no, ta občutek odraža resnico. In v luči tega 
občutka so nekatere stvari dobre in  druge 
m anj dobre ali celo slabe, in to ne  velja le za 
ožji prostor, v katerem živimo, pač pa za vse, 
tudi najširše prostore, se pravi za svet v  celoti. 
Za vse prostore potem takem  velja, da je treba 
biti pozorni na nevarnosti, oziroma da se velja 
še m očneje opredeliti za izgrajevanje srečnega 
sobivanja: srečnega sobivanja v  naši narodno
stni skupnosti, srečnega sobivanja z  večinskim  
narodom in sploh vsemi narodi, srečnega so
bivanja z  našo matično domovino, z  Evropo in 
ne nazadnje s celotnim  svetom. In pri tem ni 
težko opaziti, kako so naše odločitve in  od
ločitve kogar koli na tem planetu razvrščene 
pravzaprav v  dvoje tem eljnih opredelitev: ali 
odprte problem e in težave - in teh seveda ni 
malo - urejamo s trdim vzpostavljanjem od
nosov in ravnotežij, ali pa te iste probleme raz
rešujem o z  dogovarjanjem in n en eh n im  
iskanjem  medsebojnega sporazuma. Trdo 
urejanje odnosov ima žal še vedno dosti pri
vržencev, kar je mogoče razbrati iz dogajanj 
na svetovnem  prizorišču, prepričanje v  m o č  
in sm isel dogovarjanja pa je zato živo  v  
brezštevilnih manjših prostorih, m ed  katerimi 
je prav naš gotovo več ko t častno zastopan. 
Bodisi v  zasebni ko t tudi v  planetarni razsežno
sti naj se torej v  letu 2006 v  še večji meri od
ločamo za dogovarjanje in sporazumevanje. 
Za brezpogojno dogovarjanje in sporazume
vanje. Sebi in  vsem drugim v  dobro.

Janez Povše

D eželna vlada Furlanije- 
Julijske krajine (FJK) je 
v četrtek, 29. 

decembra lani, načelno 
podprla predlog zakona za 
zaščito slovenske manjšine. 
Deželna vlada bo predlog 
zakona verjetno formalno 
sprejela na eni od prihodnjih 
sej, potem pa ga bo moral 
sprejeti še deželni parlament - 
verjetno po parlam entarnih in 
upravnih volitvah, ki bodo v 
Italiji letos aprila.
Predsednik deželne 
vlade Riccardo Illy je 
zakon vključil med 
prednostne naloge 
levosredinske koalicije, 
ki upravlja FJK, v letu 
2006.
Na seji je predlog 
zakona predstavil 
odbornik za kulturo 
Roberto Antonaz, ki je 
pristojen tudi za 
narodne manjšine.
Zakon bo veljal na 
celotnem ozemlju FJK, 
nekatera določila pa 
bodo izrecno veljala na 
ozemlju, kjer živi 
slovenska manjšina. V 
zakonu, ki se sklicuje 
tudi na italijansko 
državno zaščitno 
zakonodajo (zaščitni 
zakon za slovensko 
manjšino iz leta 2001 in 
okvirni zaščitni zakon za 
manjšine iz leta 1999), med 
drugim namenjajo posebno 
pozornost odnosom med 
slovensko manjšino in deželno

občani slovenske narodnosti, 
kjer bo zagotovljena raba 
slovenščine.
Zakon vsebuje tudi pravila za 
t.i. vidno dvojezičnost in za 
pravilno pisanje imen in 
priimkov. Slovenščina bo našla 
mesto tudi na javnih napisih 
in razglasih ter na nalepkah 
deželnih proizvodov. V 
predlogu je tudi zapisano, naj 
deželni parlament v novo 
volilno zakonodajo vključi 
točna jamstva za izvolitev 

slovenskih deželnih 
poslancev in slovenskih 
predstavnikov v 
pokrajinske in občinske 
svete na območjih, kjer 
živi slovenska manjšina. 
Na področju 
financiranja manjšine 
bo deželna uprava, 
poleg posredovanja 
državnih denarnih 
prispevkov, uzakonila 
tudi poseben deželni 
sklad za manjšino, ki bo 
med drugim namenjen 
obnovi in  vzdrževanju 
domov. Sklad bo 
financiral tudi 
dejavnosti v zvezi z 
jezikom in slovenskimi 
šolami.
Takoj po vesti, da je 
deželna vlada podprla 
predlog zakona za 

slovensko manjšino, so se 
seveda oglasili tržaški 
desničarji vseh vrst in vedno 
iste, črne, barve. Odveč je 
pisanje, da so predlog ostro 
napadli.

upravo FJK. V tem okviru bo 
ustanovljena posebna deželna 
posvetovalna komisija, 
izvajanje zakona pa bo vsakih 
pet let preverjalo posebno telo. 
Deželna uprava pa bo tudi 
formalno priznala najbolj 
reprezentativne organizacije 
slovenske manjšine.
V zvezi z javno rabo 
slovenskega jezika zakon 
predvideva, da se bo lahko 
vsak državljan ustno ali pisno 
obrnil na deželno upravo, ki

m u bo morala odgovoriti v 
slovenščini (v naj slabšem 
prim eru v obliki prevoda). V 
središčih Trsta, Gorice in 
Čedada bodo tudi odprli 
posebne urade za stike z
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Slavnostni govor predsednika DZ Cukjatija ob dnevu samostojnosti in enotnosti

"Pristna ljubezen do domovine ni ujeta v strankarske 
predale in nima ideološkega predznaka"

O bjavljam o slavnostni 
govor predsednika  
Državnega zbora Re
p u b like  Slovenije Franceta 

Cukjatija, dr. med., v  počasti
tev državnega praznika dneva 
sam ostojnosti in  enotnosti, ki 
ga je im el 23. decembra 2005 
na državni slovesnosti v  
Cankarjevem dom u v  Ljublja
ni. Ured.

Spoštovani p redsednik  repu
blike dr. Janez Drnovšek, pred
sednik vlade g. Janez Janša, 
poslanci in  m inistri, visoki 
p redstavniki politike, cerkve 
in  javnega življenja, ekscelen
ce, Slovenke in  Slovenci, 
državljanke in  državljani, dra
gi rojaki!
Praznujem o dan sam ostojno
sti, ki ga prvič praznujem o tu 
di kot dan eno tnosti sloven
skega naroda -  našega naroda! 
Lepo je biti narod, a še težje je 
ostati narod, najtežje pa je po
stati in  ostati samostojen, su
veren, enoten, nerazdeljen na
rod.
Kaj pravzaprav m nožico posa
meznikov sprem eni v narod?
- Skupni jezik? Tako na Portu
galskem kot v Braziliji govorijo 
portugalsko -  pa ne gre za isti 
narod.
- Skupna zgodovina? Skupna 
usoda? Stoletja smo imeli z Av
strijci skupno usodo -  pa n i
smo en narod.
- Skupno ozemlje? Kurdi živijo 
kot m anjšine v treh državah -  
pa so velik narod.
Kaj torej m nožico posam ez
nikov sprem eni v narod? Jezik 
ne. Zgodovina tud i ne. Celo 
skupna državna meja ne. Po
dobno kot družina, ki se raz
prši na vse strani sveta, še ved
no  ostane družina, če njeni 
člani ohranjajo zavest pripad
nosti. Tako tud i narod  ostaja 
narod, dokler v njegovem pre
bivalstvu živi zavest p ripadno
sti. Skupni jezik, zgodovina in 
ozemlje so le pogoj, da se zave
st pripadnosti ohranja in  po 
glablja. In ko se te pripadnosti 
človek zave, ko jo sprejme in 
se je veseli, pa se ta zavest razc
veti v "ljubezen do dom ovi
ne".
Zavest pripadnosti slovenske
m u narodu sega daleč v zgo
dovino, le pokazati in razode
ti se dolgo ni znala. Še v prvi 
polovici 18. stoletja sm o bili 
Slovenci brez višjih slojev, brez 
tistih, ki bi lahko oblikovali in 
zastopali družbenopolitične in 
kulturne interese slovenskega 
ljudstva.
V drugi polovici 18. stoletja pa 
se je že začel slovenski narod
ni preporod, ki si ga brez Anto
na Tomaža Linharta ne m ore
m o zamišljati.
Na začetku 19. stoletja, v času 
Ilirskih provinc, je prišlo  do 
prvega, čeprav še nejasnega 
narodnega prebujanja na poli
tičnem  področju. V ospredje je 
stopilo tudi vprašanje, kdaj bo 
slovenski narod dobil narod- 
nozavedno meščanstvo in kdaj 
bom o Slovenci dobili jezik, ki 
bo zm ožen izražati najvišje 
znanstvene in um etniške stva
ritve. Takrat nam  je zgodovina 
podarila Jerneja Kopitarja, Ma
tija Čopa, Franceta Prešerna in 
A ntona M artina Slomška.
S ponosom  bi lahko navedli še 
vrsto imen, ki jih je gnala zave
st p ripadnosti slovenskem u 
narodu, zavest, na podlagi ka
tere je zorel slovenski jezik in 
zorela po litična  misel. Tako 
sm o sredi 19. stoletja dobili 
slovenski narodni program Ze

dinjene Slovenije, Prešeren pa 
je zapel:
"Prost, ko je bil očakov, naprej 
naj bo Slovencev dom , naj 
zdrobe n jih  roke si spone, ki 
jih še teže!"
Osnova narodne pripadnosti 
ni bil jezik, ampak je bila zave
st pripadnosti tista, ki je spod
bujala razvoj slovenskega je
zika. In niso bile državne meje 
tiste, na katerih  bi tem eljila 
narodna identiteta, saj smo te 
m eje vzpostavili šele slabih 
150 let kasneje. Iz zavesti pri
padnosti slo
venskem u n a 
rodu, iz ljubez
ni do dom ovi
ne, do tiste do
m ovine, ki je 
b ila takrat 
lahko samo še 
v sanjah, se je 
rojevala in  
oblikovala slo
venska narod 
na identiteta.
In iz teh kore
n in  se je v d ru 
gi polovici 19. 
stoletja razcve
telo društveno 
življenje, čital
nice, tabori, 
pestro naro d 
nopolitično 
gibanje. Prvič 
v zgodovini 
smo Slovenci v 
veliki večini iz
volili v dežel
ne zbore ljudi, 
ki so zastopali 
slovenske n a 
rodne interese.
A še vedno je 
prevladoval 
občutek, da 
sm o p rem ajh 
ni za samostoj
no življenje. In 
že tak rat so 
m nogi naši politični voditelji 
iskali rešitev v sožitju z "jugo
slovanskim i brati". Ta klic k 
združitvi z južnoslovanskim i 
narodi, "Ilirija oživljena", to 
pom anjkanje samozavesti nas 
je potem  sprem ljalo daleč v 
dvajseto stoletje.
Sledilo je b u rn o  politično  
življenje. Spopad konservativ
cev in  liberalcev, boj za 
strankarsko prevlado, politič
ne trgovine v okviru u m i
rajoče habsburške m o 
narhije..., dokler se ni v drugi 
svetovni vojni narod dokonč
no razklal.
Ves ta čas pa je bilo vedno zno
va slišati posam ezne politične 
pozive za sam ostojno Slove
nijo, pozive, ki so vedno zno
va končali v m alodušju in  ju
goslovanskem objemu. Tako je
- 30. maja 1917 dr. Anton Ko
rošec v Dunajskem parlam en
tu prebral deklaracijo, v kateri 
je zahteval zedinjenje Sloven
cev, Hrvatov in Srbov v sam o
stojno državo, v okviru m o 
narhije;
- februarja 1921 so slovenski 
kulturniki objavili izjavo, v ka
teri so se zavzemali za ohran i
tev individualnosti slovenske
ga naroda;
- leta 1933 smo dobili celo na
cionalni program  slovenskih 
komunistov, izražen v brošuri 
"Boj za osvoboditev in  združi
tev slovenskega naroda".
A tudi pri njih je ideja sam o
stojne Slovenije postopno ble
dela, dokler se v začetku druge 
svetovne vojne n i dokončno 
utopila v internacionali. Posta
la je žrtev velikih p o litičn ih  
kupčij in  ideoloških spopadov.

A prav v teh  u sodn ih  časih 
okupacije sta se izven okvira 
politike, v slovenskih srcih, 
razcveteli dom oljubnost in  vse 
večja vnem a za osvoboditev 
Slovenije. Oba politična bloka, 
tako revolucionarni kot proti
revolucionarni, sta m obiliza
cijo javnosti gradila na tej ne
sebični volji: oh ran iti svoj 
dom , svojo dom ovino. O hra
niti pred uničujočim  nasiljem, 
ki ga je po eni strani povzročal 
okupator, po drugi pa revolu
cija.

Ko sta nas preplavila fašizem 
in nacizem, so se m nogi znašli 
v partizanskih vrstah. Nekate
ri so bili prisilno mobilizirani, 
nekateri so v partizane pobe
gnili pred okupatorjem , da si 
rešijo golo življenje, večina pa 
se je partizanom  pridružila v 
iskreni volji osvoboditi dom o
vino. M nogi pa so se znašli na 
drugi strani. In tudi tu  so bili 
nekateri prisilno mobilizirani, 
nekateri so se m ed dom obran
ce zatekli pred revolucionar
nim  nasiljem, večina pa se jim 
je pridružila v iskreni volji za
varovati svoj dom , svojo d o 
movino.
Veliko domovinske ljubezni je 
bilo v naših očetih in  stricih. 
Ne le tistih, ki so bili v parti
zanskih vrstah, ampak tudi ti
stih, ki so se znašli na drugi 
strani. Pridružujem se dr. Fran
cetu Bučarju, ki je letos poleti 
izjavil (citiram ): "Reči, da so 
bivši dom obranci narodni iz
dajalci, je norost in  v bistvu 
krim inal." (Delo, 18.6.2005). 
Jaz bi še dodal: "Reči, da so se 
partizan i borili za zmago 
boljševizma, je norost in v bi
stvu krim inal."
Eni kot drugi so nam reč šli 
pod orožje iz ljubezni do do
m ovine. Eni kot drugi pa so -  
žal -  ne sam o v okupatorju , 
am pak predvsem v svojih bra
tih  onstran ideološkega prepa
da videli še hujšega sovraž
nika. Zato je ljubezen do do
m ovine tako žalostno konča
la. V sovraštvu in  narodn i 
razklanosti.
Kakšno m oč bi v tistih  usod
n ih  časih pokazal slovenski 
narod, če bi takrat uspeli

združiti ves ta dom oljubni po 
tencial, če bi znali vse te po 
toke ljubezni do lastnega do
ma združiti v eno samo deročo 
reko dom oljubnosti! Pristna 
ljubezen do domovine namreč 
n i ujeta v strankarske predale 
in n im a ideološkega predz
naka. N ajdem o jo lahko pri 
vseh, ne glede na svetovnona
zorsko prepričanje. Je cvet, ki 
raste iz največjih človekovih 
globin.
Ljubezen do dom ovine pa ni 
samo ljubezen do travnatih

poljan in zasneženih p lanin, 
do slovenskih m est in  vasi, 
am pak je to tudi ljubezen do 
tistih, ki živijo v teh m estih in 
vaseh. Ljubezen do dom ovine 
ni sam o ljubezen do sloven
skega jezika, ampak tudi do ti
stih, ki ta jezik govorijo. Kdor 
trdi, da ljubi svojo dom ovino, 
pa sovraži svoje rojake, se spre
neveda ali pa ne ve, kaj je to, 
dom ovina.
Ko je Prim ož Trubar prelival 
govorjeno slovensko besedo 
na papir, n i delal tega iz ljubez
ni do jezika kot jezika, ampak 
zato, da bi "prelubim ” Sloven
cem  približal biblijo. Ker je 
spoštoval rojake, je spoštoval 
jezik, ki so ga govorili.
Čeprav je ob koncu druge sve
tovne vojne na slovenskih tleh 
zmagala zvestoba Beogradu, se 
je v šestdesetih letih  v Slove
niji ponovno začela prebujati 
nacionalna samozavest.
Že leta 1968 je ilegalna skupi
na Ypsilon slovenskih akade
m ikov izdala v zam ejstvu 
dokum ent, v katerem je zapi
sala (citiram):
"Vse kaže, da bo ravno v teku 
prihodnjih  dvajsetih let, če ne 
že veliko prej, napočil zgodo
vinski trenutek, ko bom o tudi 
Slovenci dosegli končno izo
blikovano narodno  osebnost 
in državno neodvisnost.... Slo
venec, kjerkoli si, kakorkoli ti 
je ime, kakršnegakoli politič
nega prepričanja si, ... ne boš 
rešil naroda sam, n iti ne samo 
s prijatelji svojega političnega 
prepričanja. Preslabi boste! Vsi 
si m oram o podati roke in sto
piti preko razdorov in  nezau
panja."

Tako slovenski akademiki v ča
su, ko še ni bilo dovoljeno gla
sno razmišljati. Po letu 1985 
pa je slovenska ku ltu rna  in 
širša javnost začela vse bolj po 
gum no in ubrano javno zago
varjati idejo politične suvere
nosti:
- leta 1985 je Revija 2000 po
svetila celotno številko sloven
skemu narodnem u vprašanju;
- dve leti kasneje je 57. številka 
Nove revije nakazala novo za
snovo slovenske sam ostojno
sti;

v
razum niških 
krogih je vse 
bolj zorel poli
tični program  
z osrednjim  
ciljem  doseči 
državno suve
renost;
- tednik Mladi
na pa je s 
svojim  pro 
vokativnim  
pisanjem pozi
tivno  senzibi- 
liziral sloven
ske bralce pro
ti jugoslovan
skemu centra
lizmu.
Pojavile so se 
tudi prve opo
zicijske po li
tične stranke, 
ki so z 
D ruštvom slo
venskih pisa
teljev m aja 
1989 sprejele 
znano "M aj
niško deklara
cijo", v kateri 
je že bilo čuti
ti nezlomljivo 
m oč velike na
rodne eno tno
sti, da hočem o 
živeti v suvere

ni državi slovenskega naroda. 
Jeseni istega leta je M ilan 
Kučan v Beogradu izjavil, da je 
najprej Slovenec in šele nato 
kom unist, in se uprl zahtevi, 
naj v slovenski skupščini pre
preči sprejetje ustavnih  
am andm ajev, ki so pom enili 
pom em ben  korak na po ti k 
osamosvojitvi.
Vse dogajanje so budno  
spremljali beograjski politični 
krogi, ki so v povezavi z vodst
vom JLA postajali vse bolj ne
m irn i in  grozeči. Z bliskovito 
naglico so si nato  sledili n a 
slednji dogodki (naj om enim  
le nekatere);
- doživeli smo silovito reakcijo 
javnosti na aretacijo četverice,
- prepovedali sm o srbski m i
ting  resnice v Ljubljani,
- vse politične stranke so v svoj 
voliln i program  zapisale slo
vensko suverenost,
- poleti 1990 smo sprejeli dek
laracijo o suverenosti RS in n o 
va slovenska oblast je kljub na
sprotovanju JLA prevzela p o 
veljstvo nad  terito ria lno  
obram bo,
- 23. decem bra 1990, pred pet
najstimi leti, pa smo imeli ple
biscit za sam ostojno in neod
visno državo, katerega se je 
udeležilo 93% volivcev, "za" 
pa je glasovalo 88% udeležen
cev.
Ta narodna enotnost je pol le
ta kasneje uspešno prestala 
svojo prvo veliko preizkušnjo, 
svoj prvi ognjeni krst, napad 
jugoslovanske vojske. 
Spoštovani!
Nikoli prej v zgodovini ni bil 
slovenski narod tako enoten. 
Pripadniki vseh po litičn ih

strank in vseh svetovnonazor
skih smeri smo se složno upr
li skupnem u nasprotniku. No
bena stranka se ni polastila 
m onopo la  nad uporom . N o
bena ideološka skupina ni tega 
upora izkoristila za nedem ok
ratičen prevzem oblasti. Nobe
na politična stranka se ni uje
la v svoje sebične politikantske 
igre. Nikogar, ki je m orda pre
računljivo okleval ali celo 
upal, da bo zm agala JLA, n i
smo obsodili. Prevzemal nas je 
en sam skupni cilj: samostoj
na Slovenija.
Nikoli prej v zgodovini nism o 
bili tako en o tn i in  zato tud i 
nikoli prej tako m očni. V tistih 
dneh  poleti 1991 smo zasluti
li, kaj pom en i uresničitev 
Prešernovega poziva: "Edino
st, sreča, sprava k nam  naj na
zaj se vrnejo; otrok, kar ima 
Slava, vsi naj si v roke sežejo!" 
Zato se je vredno tiste zgodo
vinske eno tnosti tud i spo
m injati in jo praznovati. M or
da -  ne, zagotovo - bo sloven
ski narod  še kdaj postavljen 
pred tako preizkušnjo, kot je 
b il v prejšnjem  stoletju, leta 
1941 in  leta 1991. Dve 
preizkušnji s tako različnim  
odzivom. V prvi smo se usod
no razklali, v drugi pa k sreči 
združili. V prvi je naš b ra to 
m orni pohod zahteval strahot
ne žrtve, v drugi pa nas je 
enotnost nagradila z neprem a
gljivo m očjo in  elegantno  
zmago.
M orda nas že v prihodnjem  le
tu  čaka nova preizkušnja enot
nosti. Reforma. Iskanje nove
ga ravnotežja m ed tržnim  go
spodarstvom in socialno drža
vo. Pred nam i je skupni n a 
sprotnik, skupna naloga: po 
večati gospodarsko
konkurenčnost, zm anjšati 
brezposelnost in zagotoviti so
cialno varnost tudi za čase, ko 
bo razm erje m ed številom  
upokojenih in številom zapo
slenih še m nogo bolj neugod
no, kot je danes. Bomo tudi se
daj videli v svojih sogovor
nikih onstran um etno  poglo
bljenega ideološkega jarka še 
večjega nasprotnika? Bomo 
sposobni zapustiti svoje okope 
in  sesti za skupno mizo? Če ne 
bom o naredili koraka naprej, 
bom o ne sam o na gospodar
skem, am pak tud i na social
nem  področju prej ali slej doži
veli neprijetna presenečenja. 
Spoštovani!
Naj spom in na dogodke izpred 
petnajstih let v nas prebudi za
dovoljstvo in zaupanje, da smo 
v kritičnih trenutk ih  sposobni 
postati in ostati en nerazdeljen 
narod. Naj v nas ponovno pre
bud i zavest p ripadnosti slo
venskemu narodu, ne glede na 
to, kakšne ideološke ali poli
tične barve smo. In če se vese
limo te pripadnosti, potem  no 
simo v svojih srcih ljubezen do 
dom ovine.
Ljubezen ne samo do sloven
skih polj in planin, do m est in 
vasi, am pak tud i ljubezen do 
tistih , ki prebivajo v teh  slo
venskih m estih in vaseh. Ne le 
ljubezen do slovenskega je
zika, am pak tudi do tistih, ki 
ta  jezik govorijo. Potem bo ta 
dom ovina vsem  nam  lep, 
prijeten in  varen dom! 
Spoštovani!
Želim vam  doživet božič in 
uspešno novo leto.
Drage Slovenke in  Slovenci, 
državljanke in državljani Repu
blike Slovenije, dragi rojaki, 
iskrene čestitke ob dnevu sa
m ostojnosti in enotnosti.

Foto DPD
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Pismo iz Konga

Dragi prijatelji, sorodniki in 
dobrotniki v domovini in po svetu! / /

Novost pri Mladinski knjigi

Obsežna fotobiografija 
Janeza Pavla II.

V sem  pošiljam  lep p o z 
drav iz  Konga v  Afriki. 
Leto se je hitro obrnilo 
in  spet se berem o in si p o ve

m o, kako sm o in  kaj nam  je le
to navrglo lepega, pa tudi 
grenkega. In tako nas leta vse 
bolj zaznamujejo in nas kličejo 
k  Očetu p o  m nog ih  zna
m enjih, ki jih  v  letih sivih las 
znam o vse bolj razbirati. Komu 
je bil m orebiti križ pretežak, a 
sem  prepričan, da sm o m u  ga 
na nek  način vsi pomagali n o 
siti, sicer bi ga zlom il. Pre
pričan sem namreč, da Gospod 
dobro 'porazdeljuje' m ed  
nam i in nas tako uči tiste
ga pravega prijateljstva in  
solidarnosti, ki je  zgolj 
N jem u do kraja znano. Pa 
je vseeno lepo, da si na 
p išem o  ali rečem o toplo  
besedo, m isel in si stisne
m o  roko z  voščilom in na
sm ehom  na ustih. Eno in 
drugo je potrebno.
Naši otroci, pocestni in si
rote, vsak večer okrog 6. 
ure tkejo v  m o litv i - ja, 
prav tako je raztresena ko t 
naša - rožnega venca tisto 
lepo duhovno  vez z  n e 
p o zn a n im i dobrotniki, 
rekel bi bolj prijatelji, ki 
ste blizu našem u delu pod  
žarečim vulkanom . Vem, 
nekateri ste se vključili ne
vidno m ed  naše otroke in 
p  ra v  ob is ti uri z  n jim i m  o- 
lite v  dom ovin i in  p o  sve
tu. Pomislite, okrog 280 inter
n ih  otrok, v  glavnem  sirot, ki 
naenkrat 'odpirajo' nebo. 
Kako velika družina sm o!
Z  novim  šolskim letom  nas je 
pri Don Bosku na hrani in tudi 
v  šoli vsak dan 1800. Seveda se 
je naše delo razširilo na ulico 
in  se ustalilo okrog nove usta
nove, ki je s pom očjo  združe
n ih  narodov postavila na noge 
štiri lične, lepo izdelane ba
rake, kjer je  septembra za dve 
leti zastavila svoje m oči sloven
ska laična misijonarka Alenka 
Zelene iz  Hotedršice. Druga 
pridob itev  je  v  prid  odraslih 
deklet sirot, ki so dobile za
točišče v predelani hiši v  m e 
stu, ki nam  jo  je Previdnost na
m enila za m a jhno  plačilo. 
Tako je del deklet zaradi vzgoj
n ih  zahtev prešel v to hišo, kjer 
je  tudi za stalno nastanjena  
Alenka, da ponoč i pom aga  
drugi vzgojiteljici iz  Italije. 
Koordinacija dela poteka še 
vedno iz  našega centra vNgan- 
giju. V  centru sam em  im am o

okrog 40 sodelavcev, vzgoji
teljev za po k licn o  usposa
bljanje 5-ih poklicev, negovalk 
m alih otrok in podhranjenih  
otrok od zunaj, ki jih je čez 200  
vsak dan in  sledijo strogem u  
režim u prehranjevanja, k i je 
nadzorovan tudi s strani drža
ve, ki zna biti včasih zelo nad
ležna. Sm o zares velika druži
na, ki skrbi za otroke vseh sta
rosti in  tudi za m noge zunanje 
socialne problem e. Prav za te 
ljudi sm o  s p o m o čjo  dobrot
n iko v  zgradili že čez 150 vrst
n ih  h iš v  lesu, ki se skladajo z

Slovenija še naprej pripravljala 
tako dobre in kvalificirane ka
dre! Še več, prav oni postajajo 
v  dom ovin i pravi ambasadorji 
našega dela. Zato sm o jim  še 
kako hvaležni.
Ja, tudi otrokom, ki v  teh dneh  
spet pripravljajo trikraljevsko 
akcijo, m oram  povedati, da bo 
njihova hiša za deklice sirote 
do Novega leta nad okni in vra
ti do betonske vezi pozidana. 
Ostajajo še lična streha in seve
da notranja izdelava in  opre
ma. Tudi za hišo vzgojiteljev se 
je nabralo počasi z  raznimi da-

okoljem  in n e  vzbujajo  
nevoščljivosti drugih. To delo 
se nadaljuje na okoliških  
zem ljiščih ob centru, ki sm o  
jih  kupili. Tako bom o km alu  
prava m estna četrt. Tudi glede 
varnosti je takšna pozidava ko 
ristna. Velika pridob itev  iz
tekajočega se leta sta tudi na 
novo opremljena delavnica va
rilcev in ključavničarjev, k i ji je 
svoj pečat vdahnil Uroš Rudolf 
iz  Godoviča, in nova mizarska 
delavnica, k i sva jo  skupaj sno
vala z  Jankom  Zelencem , 
A lenkin im  bratom  iz  
Hotedršice. Seveda se skupaj z  
našim  m izarskim  m ojstrom  
bratom  Vilkom  Poljanškom  
veselim o nove  žage za h lode  
(dva gatra), ki sta nam  jih pri
spevala gospod Miha Kovač in 
njegovo podjetje  MIK iz  M o
zirja. Uroš in  Janko sta se p o  
eno le tnem  zastonjskem  delu 
poslovila in  prepustila sloven
sko laično m isijonsko krm ilo  
Alenki, ki se je čudovito ujela s 
pocestneži. Daj Bog, da bi nam

rovi dovolj sredstev, da se bo 
lepo vključila v  celoto. Tudi za 
to delo je prihitela iz Slovenije 
absolventka arhitekture Katja, 
ki razčiščuje m oje že malo za
starele gradbene hobije. 
Karitas v  Ajdovščini, ki je  na 
začetku leta poslala štiri k o n 
tejnerje v  skupni teži 72 ton in 
seveda tudi skrbno p o  svojih 
poslanih delegatih preverila na 
terenu, je sklenila, da spet za
stavi akcijo, k i so jo  delegati 
ocenili k o t koristno in potreb
n o  za vzgojne cilje našega dela. 
M isijonsko središče Slovenije 
je p o  M ivi Slovenija prispevalo 
n o v  traktor. Priključke so v  do
bršni m eri prispevali občina 
Pivka in drugi dobrotniki, ki so 
prisluhnili tej akciji. Gre za no 
vo km etijsko šolo, k i jo  m ore
biti pozneje  predstavim o slo
venskem u km etijskem u m in i
strstvu, k i bi jo  v  okviru evro
pskih program ov podpore ne
razvitim deželam prevzela vva- 
ruštvo. Tako bi morali dobiti 
tudi kakšnega agronoma, k i bi

delo načrtno zastavil skupaj z  
domačini. Seveda bo potrebna  
prej 'papirnata vojna', k i pa ne  
bo napolnila lačnih želodcev. 
Zato so skrbni m ožje  in  žene  
pri Karitas v  Ajdovščini spet 
'p ljunili' v  roke. Kako rad bi se 
jim  pridružil, k o t sem  to m o 
gel lani! Piama iz Podgrada je 
prispevala 120 novih blazin za 
postelje  v  dom u za sirote. 
Nekaj zasebnikov je nam enilo  
tehn ične predm ete  in drugo 
blago. Mediji so tudi om ogoči
li, da jih je gospa Jožica Ličen 
spet nagovorila. Našim  

otrokom  sem naročil, naj 
vse duhovno  zalivajo. In 
če bo kje kaj 'zabremzalo', 
računajte nanje! Naj prid
no  piha veter dobrote pro
ti skladišču Karitas v  
Š tur j ah!
Danes dopoldne sem p o 
vabil na oranžado v  našo 
obednico 8-letnega fantka 
Ušindija, ki usiha za aid
som. Preden sem se usedel 
k  pisanju, sem v  ambulan
ti na tiho obiskal 21-letno  
m ater dveh otrok, ki so ji 
prav tako zaradi aidsa šte
te ure življenja. Dolga 
zgodba - za rom an. Še 
pred nekaj dnevi jo  je sku
pina vojakov posilila. Pri
bežala je k  Don Bosku, ker 
so ji rekli, da bo tam dobi
la vse potrebno za dostoj
no  preživetje sebe in dveh 
m alčkov. To je naš vsak

danji Betlehem odrinjenih in 
pozabljenih človeških življenj 
z  umazano cunjo na sebi, k i je 
vse bogastvo, k i ga premorejo. 
Postajamo za vse 'hiša k ru h a '- 
Betlehem  in šola za dostojno  
življenje. Brez Vaše pom oči, 
dragi prijatelji, bi tega ne  mogli 
biti. Ko boste na božični večer 
pristopali k  jaslicam p o d  dre- 
veščkom  dom a ali v  dom ači 
cerkvi, Vas povabim , da v  misli 
ali m orebiti m o litv i prih itite  
m ed  nas, v  našo "štalco" 
odrinjenih, zavrženih in  bol
n ih  otrok. V  n jih  joka N ovo
rojeni. O stanim o ob njih  k o t  
pastirji, k o t očetje in mame, saj 
m nogi nim ajo več svojih ali pa 
so jih zavrgli.
Pa veselo glorijo Vam voščim  
in trdnega zdravja in žegna v  
letu 2006.
Zbogom !
Goma - Kongo, 15. decembra 
2005

Hvaležni Danilo, Vilko, 
Alenka in Katja, vodstvo 
centra skupaj s sodelavci

Založniška hiša Mladinska 
knjiga je pred kratkim iz
dala fotobiografijo papeža 

Janeza Pavla II. z naslovom Ja
nez Pavel II: papež, ki je spreme
nil svet. Izvirno publikacijo je v 
letošnjem letu izdala založniška 
hiša Edizioni White 
Star. Gre za fotograf
sko monografijo, ki 
s slikovnim gradi
vom oriše lik pa
peža, ki je odločilno 
zaznamoval konec 
20. in  začetek 21. 
stoletja. Na 175 stra
neh je prikazano 26- 
letno obdobje pa- 
peževanja Karola 
Wojtyle, vse od tre
nutka, ko je prevzel 
mesto Petrovega na
slednika do zadnje
ga slovesa na Trgu sv.
Petra, ko se je njego
vemu spominu pok
lonila večmilijonska 
množica aprila lani. 
Fotomonografija je razdeljena 
na več sklopov. Najprej je v 
slikah prikazan njegov šestind
vajsetletni postulat. Posebno 
poglavje je nato namenjeno nje
govemu vsakdanjiku: prikazan 
je nam reč tipični dan od ju
tranjega vstajanja do vsakod
nevnih sestankov, obiskov in 
raznih srečanj ter seveda ur, po
svečenih molitvi in zbranosti. 
Obdobje Janeza Pavla II. so zaz
namovala številna potovanja na 
vse celine in v številne države. 
Tudi tem u sklopu papeževanja 
Karola Wojtyle je posvečen zaje

ten  del monografije. Zadnje 
strani fotobiografije so posveče
ne papeževim poslednjim dne
vom in pogrebu na Trgu sv. Pe
tra.
Fotograf, ki je prispeval slike, 
levji delež monografije, je Gian-

N JA N EZ  PAVEL

ni Giansanti, ki se je v svoji bo
gati karieri zapisal predvsem 
športni fotografiji. Janeza Pavla 
II. je spremljal vse od njegove
ga im enovanja in  leta 1995 
objavil knjigo Janez Pavel II.: 
papežev portret.
Uvod v vsako fotografsko po
glavje spremlja tekst, ki ga je 
oblikovala Valentina Alkazraki, 
novinarka in vatikanistka na 
mehiški televiziji, ki je papeža 
spremljala na 95 potovanjih vse 
od njegove izvolitve leta 1978. 
Za prevod v slovenščino je po
skrbel Jože Plešej.

Kratki
Vabilo na blagoslov otrok v Gorici
Pastoralno sred išče sv. Ivana, m estna duhovnija slovenskih  
vernikov v Gorici nam je poslala naslednje povabilo:
“Dragi starši, otroci in prijatelji pastoralnega središča sv. Ivana, 
najprej iskrena voščila in obilo blagoslova v novem letu 2006! 8. 
t.m. bomo v naši duhovniji praznovali blagoslov otrok, ki s e  ujema 
z bogoslužnim praznikom Jezusovega krsta. V sodelovanju s  
podjetjem Kinemax iz Gorice prireja duhovnija po maši predvajanje 
risanke za naše otroke. Za starše in za vse prijatelje bo duhovno 
srečanje na temo Evharistična skupnost kot družina (vodil bo p. 
Mirko). Sledila bo družabnost."

Nameni apostolata molitve za januar 2006
Splošni:
Občestvo kristjanov. Molimo, da bi napor za uresničitev polnega 
občestva kristjanov pripomogel k spravi in miru med vsemi narodi 
na zemlji.
Misijonski:
Priseljenci. Molimo, da bi kristjani znali sprejeti priseljence s  
spoštovanjem  in človekoljubjem in da bi v vsakem  človeku  
prepoznali Božjo podobo.
Slovenski:
Sprava in sodelovanje. Molimo za narodno spravo in sodelovanje 
različno verujočih.

NEDELJA JEZUSOVEGA KRSTA

Iz  42, 1-4; Ps 29; A pd 10, 34-38;
M r 1, 6b-l 1

S p ra zn iko m  Jezusovega krsta se konča  
božični čas. Sledi m u  "čas m e d  letom ". 
Jezus n i prejel zakram enta sv. krsta. Sv. kr
s t n a m reč  nas opere m adeža izvirnega  
greha in  vseh g rehov  (ter nas vključi v  sku 
p n o s t verujočih v  Cerkev). Jezus pa n i im el 
n iti sence greha. A prišel je  na ta svet, da bi 
uničil greh in  krivdo. Sv. Pavel piše: "N je
ga (Jezusa), k i n i pozn a l greha, je  zavoljo  
nas storil za greh, da bi m i posta li Božja 
pravičnost v  n jem "  (2 Kor 5, 21). N e tako, 
da bi grešil, m arveč zato, da bi nas odkupil 
"od prekletstva postave tako, da je za nas 
postal p rekle tstvo" (Gal 3, 13), ker je  ho te l 
pretrpeti sram otno sm rt na lesu za nas, da 
bi nas rešil p rekletstva  greha in  večnega  
prekletstva.
Jezus je  začel boj p ro ti grehu že  s svojim  
blaženim  ro jstvom  iz  Marije. Privzel si je  
nam reč naše "meso", našo padlo, človeško

naravo, zato da bi nas na n o vo  ustvaril. 
Nato se je  uvrstil m e d  grešnike, k i so čaka
li na svoj krst z  vodo v  Jordanu. Ta krst je  
podeljeval Janez Krstnik. N jegov krst je  le 
p red h o d n ik  zakram enta sv. krsta. Jezus si 
nam reč naloži na ramena vse naše grehe in  
krivde, našo smrt. Pusti, da ga p o top ijo  v  
reko, k i postane podoba vseh rek, vseh m o 
rij zla zato, da jih  p o n ese  na k riž  in  tam  
uniči.
Jezusov krst se spopoln i na veliki p e tek  na 
križu. Od tedaj naprej pre jem am o vsi ver
n i m ilo sti odrešenja p o  Jezusovi krvi, p o  
n jegovem  krstu.
Prerok Izaija im en u je  v  prvem  današnjem  
berilu Odrešenika "Božji služabnik". Nad  
n jim  se Bog veseli zato, ker bo delil pravi
co narodom  z  G ospodovim  duhom . Bo sk 
rom en, se n e  bo postavljal s svojo m očjo. 
Bo pon ižen . Ne bo vpil n e  se razkazoval p o  
ulicah, a prav  zato bodo ljudje sam i od  se
be h ite li k  n jem u  in p o vso d  klicali "Hoza- 
nal". Slepi bodo k  n jem u  vpili: "Jezus, Da
v idov  sin, usm ili se nas!" (Lk 18, 35-43; M r 
10, 47; M t 9, 27-31).
Usmiljen bo do zabredlega človeka. N e bo  
ga obsojal, čeprav bo obsojal greh in  kriv i

co. Grajal bo nehvaležnost: "Mar n i bilo  
deset očiščenih? Kje je  on ih  devet?" (Lk 17, 
17-19).
Pozoren bo do vsakega, k i bo pokazal vsaj 
trohico volje do poštenja in  ljubezni do Bo
ga, ker bi rad zasukal svoje življen je na p o t  
k  Bogu in  bližn jem u.
Iskal bo izgubljeno ovco, izgubljena sina z  
večjo skrbjo, k o t  se išče izgubljenega drah
m a (Lk 15, 1-7; 8-10; 11-32). Saj je  vse 
življen je  n jegovo  delo. On siga  je  zamislil. 
Zato on vabi, on rešuje.
Psalm opisuje Boga v  svojem  veličastvu, ki 
se razodeva v  naravi, v  viharju, a vendar 
blagoslavlja vse s svojim  m irom  (Ps 29). 
Drugo berilo, ki je  vzeto iz  Apostolskih del, 
odkriva, o d ko d  prihaja Jezusova m oč, da 
dela čudežna dela, nad  katerim i ljudje str
m ijo . To je  nam reč  O četovo delo skupaj s 
Svetim  D uhom . Gospod je m azilil Jezusa s 
Svetim  D uhom , da je  ozdravljal vse, ki so 
kakorkoli bili p o d  hudičevo oblastjo. Bog je  
bil z  Jezusom  po vso d  tam, kjer je  trpečega 
človeka osvobajal izp o d  hud ičeve  oblasti 
(Apd 10, 34-38).
Po krstu  17 Jordanu torej stopi Jezus iz  vode  
z  b rem enom  vseh naših grehov. Oče pa te

daj razodene svojo p o m o č  in  bližino, k i jo  
bo k o t človek še kako potreboval: "Ti si m o j 
ljub ljen i Sin, zato sem  te vesel" (Mr 1, 11). 
Kajti ob uri um iranja na križu , ko  bo 
doživljal skrajno zapuščenost, ko  bo klical: 
"Moj Bog, m o j Bog, zakaj si m e  zapustil?" 
(M t 27, 46), bo go tovo  doživel Božjo b liži
no.
A postol Pavel bo zapisal v  listu  Hebrejcem, 
da je Jezus p re trpel sm r t daleč o d  Boga 
(Heb 2, 9) (drugi prevajajo tako: da bi p o  
Božji m ilosti okusil sm rt za vsakogar). A tu 
di tedaj bo izkusil O četovo bližino. Drugje 
pravi: "Saj sem  vedel, da m e  vselej uslišiš" 
(Jn 11, 42).
On je obenem  m o č  za vse učence, k i so v  
prim ežu  končnosti in  tesnobe, v  umiranju. 
Tedaj tudi nam  govori Bog: "Ti si m oja lju 
bljena hčerka, m o j ljubljeni sin, zato sem  te 
vesel!" Kajti odpirajo se nam  nebesa, k i se 
nam  včasih zd ijo  tako oddaljena in  zaprta. 
Zdi se nam , da sm o  zaprti v  ječi življenja, 
daleč p ro č  od Boga.
Toda tudi m i sm o  prejeli Svetega D uha pri 
krstu in  sv. b irm i ter p o  drugih zakram en
tih, zato da trpim o tudi za druge. Le tako 
sm o  ljub ljen i Božji otroci.
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Temelj 
miru...

To so preproste resnice, ki 
om ogočajo mir; ta  ni 
zgolj "odsotnost vojne, 
marveč sožitje m ed posam ez

nim i državljani v družbi, v ka
teri vlada pravičnost in  se v 
njej kar najbolj uresničuje do
bro za vsakega izmed njih." Z 
močjo božje milosti je mogoče 
biti v resnici in od resnice žive
ti: "Jezus je resnica, ki nam  
daje mir." M ednarodno hum a
nitarno pravo sodi med najbolj 
posrečene in  učinkovite izraze 
zahtev, ki izhajajo iz resnice o 
m iru, je še povedal papež. "Za
to so to pravo dolžna spoštova
ti vsa ljudstva." Zahvalil se je 
Organizaciji ZN in vsem voja
kom, ki so jim  zaupane obču
tljive naloge um irjanja spopa
dov in  vzpostavljanja nu jno  
potrebnih  okoliščin za dosego 
m iru. Resnični m ir je danes še 
vedno m očno ogrožan. Zlasti 
terorizem  je s svojimi grožnja
m i in  k rim inaln im i dejanji 
"sposoben držati svet v tesno
bi in negotovosti". Načrte te
roristov navdihujeta "tragični 
in  pretresljivi nih ilizem " ter 
"verski fanatizem, ki ga danes 
pogosto im enujem o funda
m entalizem ". N ihilizem  in 
fundam entalizem  sta v zm ot
nem  razm erju do resnice: 
"n ih ilisti zanikajo obstoj 
vsakršne resnice, fundam enta
listi pa branijo prepričanje, da 
je resnico mogoče širiti s silo." 
Oba pojava "druži nevarno za
ničevanje človeka in njegove
ga življenja ter v končni posle
dici samega Boga." Nihilizem 
zanika obstoj Boga in  njegovo 
delovanje v zgodovini; funda
m entalizem  pa maliči njegov 
ljubeči in  usm iljeni obraz ter

ga nadom ešča z idoli po svoji 
podobi. Glavna naloga kato
ličanov zato je, da povsod po 
svetu krepijo oznanjevanje 
"evangelija m iru" in 
razglašajo, da je priznanje pol
ne resnice o Bogu prvi in nuj
ni pogoj za utrditev resničnega 
m iru. Kristjani naj postanejo 
prepričljive priče Boga, služijo 
naj m iru  v širši ekumenski na
vezi, pa tudi z drugim i verami 
in  z vsemi ljudmi dobre volje. 
Benedikt XVI. je tud i pozval 
vse svetovne vlade k postopni 
in  sporazum ni atom ski razo
rožitvi, saj "v atomski vojni ne 
bi bilo zmagovalcev, marveč bi 
bile samo žrtve." Prihranjena 
sredstva bo mogoče uporabiti 
v razvojnih načrtih  v korist

vseh prebivalcev, v prvi vrsti 
najrevnejših. Zvesta poslanst
vu, ki ga je prejela od svojega 
ustanovitelja, se Cerkev nikoli 
ne u tru d i povsod oznanjati 
"evangelij m iru". Tiste, "ki ve
rujejo v Kristusa," je sv. oče na 
koncu prosil za okrepljeno 
molitev, kajti m ir je predvsem 
božji dar in je treba zanj nepre
nehom a prositi. "Z zaupanjem 
in sinovsko vdanostjo ob rn i
m o svoj pogled k Mariji, ki je 
m ati Kneza miru... Naj po nje
ni priprošnji človeštvo vedno 
bolj ceni to tem eljno dobrino 
in si prizadeva za njeno utrd i
tev v svetu, da bom o rodovom, 
ki bodo prišli za nami, izročili 
svetlejšo in  varnejšo p rih o d 
nost."

Pomembni medvojni zapisi (2)

Narodnoosvobodilni boj v dnevniku 
Rudolfa Klineca (1943-1945)

N astopilo je leto 1943, o 
katerem je Alojzij No
vak v Črniški kroniki 

zapisal: "Quando Marcus pa- 
scha dabit - 25. aprilis, et Anto- 
nius pentecostabit -13. junii, et 
Joannes Baptista eucharistiam 
adorabit - 24. junii, totus mun- 
dus vaeh clamabit."
V resnici se je v tem letu zgrnil 
nad deželo plaz težkih 
preizkušenj. V prvi polovici leta 
so se nadaljevale prisilne m o
bilizacije mlajših in starejših 
mož in odraščajočih fantov vse 
do 18. in 17. leta tako z italijan
ske kakor s partizanske strani. V 
različnih krajih južne Italije, Si
cilije in Sardinije se je nahajalo 
na tisoče slovenskih fantov in 
mož, ki so jih strpali v "posebne 
delavske bataljone” (battaglio- 
ni speciali) in  jih na ta način 
konfinirali, tamkajšnji prebival
ci pa so jih neredko imeli za ne
varne "ribelle". Na drugi strani 
pa so se množile vrste partiza
nov, kamor so se zatekala celo 
mlada dekleta. Sledile so areta
cije in poboji nedolžnih ljudi, 
polnili so se zapori in koncen
tracijska taborišča, izvajala so se 
zlasti za ženski svet ponižujoča 
zasliševanja in mučenja, v pla
m enih so izginjale posamezne 
hiše in cele vasi. Pogosto ne
močni so slovenski duhovniki 
tolažili in reševali najbolj priza
dete ljudi, obenem  so rotili 
nadškofa Margottija, naj zastavi 
ves svoj vpliv in intervenira pri 
oblasteh. Priznati je treba - piše 
dr. Klinec -, da se je nadškof iz
redno prizadeval in organiziral

učinkovito pom oč posebej in 
ternirancem  ter ostro protesti
ral pri samem Mussoliniju zara
di nečloveškega ravnanja z are
tiranci pri zaslišanjih in  tr
pinčenja v zaporih, zlasti kar za
deva ženski svet.
Še vedno pa je bilo v ljudstvu 
močno zasidrano skrajno neza
dovoljstvo nad vsemi krivica
mi in preganjanji, ki jih je 
pretrpelo v fašističnem ob
dobju. Ogorčenje se je sto
pnjevalo spričo strašnih re
presalij, ki jih je italijanska 
oblast izvajala nad ljudstvom 
in se tako izkazovala za stok
rat bolj krivično in kruto od 
samih uporn ih  "banditov". 
Prav zato se je krepilo zau
panje v partizane in neredki 
duhovniki so še vedno upali, 
ne glede na negotovo prihod
nost, na osvoboditev in  ze
dinjenje. Vendar ne vsi, pose
bej ne tisti, ki so v partizan
skem osvobodilnem gibanju 
uzrli manever partije za prev
zem oblasti v družbi z vsemi 
prvinam i borbenega ateiz
ma. Zato ni čudno, da se je 
skupina duhovnikov z dr. 
Mirkom Brumatom na čelu v 
Gorici prizadevala za izdajo po
sebne brošurice, s katero bi v 
imenu duhovščine obsodili par
tizanstvo. Po Klinečevem 
mnenju bi bilo to dejanje tvega
no in  sporno in kar odleglo mu 
je, ko je Brumat s svojim predlo
gom pogorel. Mnenja je bil, da 
ne bi bilo modro se javno zoper
staviti tem u gibanju. Obsodba 
bi povzročila delitev duhov in

bi jo bilo mogoče izkoristiti v 
škodo Cerkve. To mnenje je de
lila tudi t.i. "goriška sredina", ki 
ji je bilo zelo pri srcu predvsem 
zedinjenje.
Julija 1943 je Mussolini klavrno 
propadel, septembra so se po 
premirju neslavno poslovili Ita
lijani. Značilen je opis odhoda

I

italijanskih vojakov: "Njihova 
armada je v popolnem razsulu. 
Žalostnejše in  poniževalnejše 
slike si ni mogoče predstavljati: 
hodijo peš, vojaško ali civilno 
oblečeni, nekateri v čevljih, dru
gi v copatah, v nogavicah in tu 
di bosi; nekateri v majici, pa tu 
di brez srajce. Hodijo, krevljajo 
polni žuljev, ranjenih nog. In 
kako prijazno pozdravljajo, mir

no oddajajo orožje, kovčke, bla
go. Veseli, da nesejo zdravo 
kožo. Sicer pa ravna naše ljudst
vo z njim i odlično: nudi jim 
hrane, sadja, prenočišče. Daje 
jim navodil, kako pridejo sreč
no v zaledje. Hvaležni so." (Z.z. 
11.9.1943) Ni ga plemenitejšega 
"maščevanja" za prestane krivi
ce, kot je dobrota. Hkrati 
omenja, da se je podobno do
gajalo tudi slovenskim fantom 
in možem, ki so se vračali od 
vojakov v Italiji. Nekateri so peš 
prehodili tudi po 300 km. Ita
lijani so jim pomagali s hrano 
in pijačo in jih usmerjali na var

na pota, da niso padli v 
roke Nemcem.
Po odhodu Italijanov je je
seni 1943 nastopilo v deže
li obdobje partizanske "re
publike". Glavne promet
nice in večja središča pa so 
čvrsto nadzirale nemške 
vojaške sile, ki so neu
smiljeno kaznovale sleher
no oviranje njihovih ciljev. 
Politično in vojaško delo
vanje OF zlasti na po
deželju je bilo čutiti na 
vsakem koraku. Na drugi 
strani pa so nemški kazen
ski pohodi sejali strah in 
grozo. Hočeš nočeš so bili 
z ljudstvom v ta vrtinec 
potegnjeni tudi duhov-

Iniki. Kruta stvarnost jih je 
spodbudila, da so iskali 
rešilne izhode za ljudi in 
zase v najbolj kritičnih tre

nutkih. Ni dvoma, da sta jim pri 
tem pomagala velik ugled in 
zaupanje pri ljudeh. Ni pa te 
dejavnosti vedno cenilo parti
zansko vodstvo, ki bi rado edino 
obvladalo vse pore življenja, 
nemška okupacijska oblast pa 
jih je obtoževala simpatiziranja 
s partizani.

/dalje 
Franc Kralj

In memoriam

Arnolfo De Vittor

Velika množica se je v to
rek, 27. decembra, udeleži
la jutranje pogrebne maše 
v cerkvi sv. Ignacija v Gori
ci. V četrtek, 22. decembra, 
je nam reč nepričakovano 
umrl prof. Arnolfo De Vit
tor, vidna osebnost v go- 
riškem cerkvenem, publi
cističnem , političnem  in 
kulturnem  življenju, pred
vsem pa prijatelj, ki je red
no prihajal na naše ured
ništvo. Bil je predsednik 
upravnega sveta tednika 
Voce isontina, s katerim že 
več let sodelujemo. Pri 
maši, ki jo je ob 30 somaševalcih daroval nadškof Dino De An
toni, so med drugimi bili prisotni goriški župan, podpredsed
nik pokrajinske uprave in druge vidne javne osebnosti.
Vse življenje zvest župniji sv. Ignacija na Travniku, se je pokoj
nik rodil prav na god zavetnika 31. julija 1924. Že od mladih 
let se je oblikoval v vrstah škofijske Katoliške akcije, ki je bila 
njegova druga družina; v gibanju je zasedal tudi odgovorna 
mesta in ga zaznamoval zlasti v pokoncilskih letih. Kot angaži
ran laik je bil dejaven v krajevni politiki, in sicer pred leti kot 
občinski svetovalec, vse do smrti pa kot član rajonskega sve
ta. Bil je tudi eden izmed ustanoviteljev goriškega škofijskega 
tednika Voce isontina leta 1964, pri katerem je vseskozi tudi 
pisal in vodil njegovo upravo; poleg tega je že vrsto let tudi 
redno pisal o življenju goriške Cerkve za vatikanski dnevnik 
L'Osservatore Romano. V dragem spom inu ga bodo ohranili 
tudi nekdanji dijaki šol Favetti in Galilei, saj je pokojni pouče
val tehnični pouk. Verjel je v Goriško kot odprto deželo, kjer 
lahko v slogi sobivajo različni in se tako bogatijo; zato je bil 
tudi prisoten v raznih kulturnih ustanovah in pobudah, ki so 
širile to goriško identiteto. Zgledno je podpiral tudi misijon
sko in karitativno dejavnost svoje župnije. Kot je v nagovoru 
pri maši povedal nadškof De Antoni, je prof. De Vittor ne na
zadnje bil mož, oče štirih otrok in dedek.
Prof. De Vittorja se bom o radi spominjali kot sproščenega in 
vedrega gospoda, pokončnega kristjana, ki je za svoje večde- 
setletne zasluge prejel tudi več odličij, a iz ponižnosti ni ho
tel nikdar govoriti o tem. S svojim pristopom se je znal prilju
biti vsakomur; za vsakogar je imel dobro besedo, z vsakomer 
se je rad pošalil ali posmejal. G. Arnolfo, manjkali nam  boste! 
Ženi Renati in vsem svojcem izražamo globoko sožalje.

Krotke

Predbožično srečanje za starejše Goričane
Duhovnija sv. Ivana v Gorici je  1 5 . d ecem b ra organizirala p o seb n o  p opoldne, n am enjen o  
starejšim . U deleženci srečanja so  s e  najprej zbrali pri sv. maši v cerkvi sv. Ivana. Darovala sta  
jo msgr. Cvetko Žbogar in p. Mirko Pelicon. O bredje bil zelo občuten in je  v klopi priklical številne  
vernike: udeležilo s e  ga je  preko sto  starejših vernikov. V homiliji je  msgr. Žbogar orisal pom en

bolniškega maziljenja 
predvsem  v povezavi s  
s ta r e jš im  o b d o b jem  
človekovega življenja. 
N e k a te r i iz m e d  
p r is o tn ih  s o  n a to  
b o ln išk o  m a z ilje n je  
tudi prejeli. Drugi del 
s r e č a n j a ,  ki j e  bil 
d ru žab n ega  zn ačaja , 
j e  p o te k a l  v d o m u  
Franc M očnik. Dijaki 
k la s ič n e g a  lic e ja  
P rim ož T rubar in 
družboslovnega liceja 
S im o n  G regorč ič  s o  
n a m r e č  p r ip ra v ili  
k r a jš o  b o ž ič n ic o  z 
g la s b o ,  p e s m ijo  in 
recitacijami.

Umrl je upokojeni ljubljanski pomožni škof msgr. Jožef Kvas
V četrtek, 2 9 . decem bra, je  v duhovniškem  domu na Lepem potu v Ljubljani umrl upokojeni 
ljubljanski pom ožni šk o f msgr. Jožef Kvas. Rodil s e  je  
9 .9 .1 9 1 9  v Zalogu, v župniji Cerklje na Gorenjskem . V 
dom ačem  kraju je  zaključil osnovno šolo, nato pa je  vstopil 
v ljubljansko M arijanišče in obiskoval klasično gimnazijo.
Leta 1 9 3 9  je  maturiral in s e  vpisal na Teološko fakulteto.
V duhovnika je  bil posvečen  5 .6 .1 9 4 5  v Zagradu pri G ospe  
Sveti na avstrijskem Koroškem. Prva tri leta po posvečenju  
j e  s lu ž b o v a l kot k ap lan  v B ovcu v ta k ra tn i gorišk i 
nadškofiji, leta 1 9 4 8  pa g a je  ljubljanski škof Anton Vovk 
poklical za kaplana v Sem ič v Beli krajini. V letih 1 9 5 2 -  
1 9 6 2  je  bil župnik v Stopicah pri Novem m estu , nato pa 
kanonik kolegiatnega kapitlja v Novem m estu , kjer je  bil 
tudi vikar. L. 1 9 6 8  ga je  ljubljanski nadškof Pogačnik  
poklical za kanonika v Ljubljano, kjer je  opravljal vrsto 
služb . Bil je  konzistorialni svetn ik , sodnik  cerk ven ega  
sod išča , arhidiakon, dekan m esta  Ljubljane in škofov vikar 
za m esto  Ljubljana. Leta 1 9 7 3  ga je  pap ež Pavel VI. 
im enoval za prelata, 1 4 .5 .1 9 8 3  pa Jan ez Pavel II. za 
drugega  ljubljanskega p om ožn ega  šk o fa . Š k ofovsko  p o sv ečen je  je  prejel 1 2 .6 .1 9 8 3 .  Za 
škofovsko g eslo  si je  izbral svetop isem sk e  b e se d e  Služiti z veseljem . Po upokojitvi ljubljanskega 
pom ožnega škofa Leniča je  septem bra 1 9 8 8  prevzel službo generalnega vikarja in jo je  opravljal 
do leta 1 9 9 8 . Po upokojitvi s e j e  preselil v duhovniški dom na Lepem potu v Ljubljani. Veliko let 
je  vodil te ča je  za za ro čen ce . Po svojih m očeh  je  š e  ved n o  pom agal škofom , p redvsem  z 
birmovanjem in drugimi slovesn ostm i po župnijah. Škofa Kvasa so  odlikovale globoka vera, 
skrom nost, v estn o st in skrbnost. Pokopali so  ga 31 . decem bra na Žalah.
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Kratke
Štandrež /  Praznik miru in prijateljstva 
ter dobrodelna baklada
Štandreški rajonski svet prireja v sodelovanju z vrtcem in osnovno 
šolo Fran Erjavec ter župnijo in vaškimi društvi že vrsto let doživeto

m mrunu :

•  v -!  N O V IGonska g l a s

P R I C tu r / tL E G A  
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predbožično srečanje, ki se je  letos odvijalo v nedeljo, 18. decembra, 
v štandreški cerkvi. Doživetega praznovanja s e je  udeležilo izredno 
veliko domačinov in staršev otrok, ki so  napolnili veliko štandreško 
cerkev. Spored so  začeli malčki otroškega vrtca s  pesmijo in skupno 
recitacijo božičnih motivov, nadaljevali pa so  osnovnošolski otroci, 
ki so s  svojim nastopom ustvarili pravo božično in novoletno vzdušje. 
Za njimi so  stopili pred prezbiterij otroci osnovne šole iz Vrtojbe in se  
predstavili z lepo izbranim pevskim sporedom. Program sta sklenila 
štandreški mladinski zbor pod vodstvom Patricka Quaggiata in 
mešani zbor Štandrež, ki ga je dirigiral David Bandelli. Lepo je iz 
mladih grl zazvenela slovenska božična pesem. Kot običajno sta 
združena zbora zapela Sveto noč, predsednik rajonskega sveta 
Marjan Breščak pa je vsem voščil bogate božične praznike in vso 
srečo v novem letu.
Vsoboto, 17. decembra, so  štandreški osnovnošolski otroci obiskali 
najstarejše domačine in jim zaželeli prijetne in doživete praznične 
dneve. Ob prazniku miru in prijateljstva so  zbirali tudi prostovoljne 
prispevke, ki so  jih namenili za Unicef. V isti namen je šel tudi 
izkupiček iz prodaje božičnih motivov. Osnovnošolski otroci pa so 
zbrali veliko igrač in jih podarili vrstnikom iz Madagaskarja.
Na Štefan ovo pa je od Štandreža do Jerem itišča potekala  
dobrodelna baklada, ki jo je pripravil rajonski svet in je privabila 
veliko ljudi. Na Jeremitišču so  se  ustavili ob večjih lesenih jaslicah, 
ki jih je izdelala Sonja Maligoj, mladina pa je ob njih zapela nekaj 
božičnih motivov.

Glede dvojezičnih obcestnih znakov
Cestno podjetje ANAS bi ne sm elo  delati težav pri postavitvi 
dvojezičnih obcestnih znakov na državni cesti št. 5 5  v občini 
Doberdob. Tako je bilo zagotovljeno deželnemu svetniku SSk Mirku 
Špacapanu, kije posegel pri vodstvu Anas-a v Trstu. Sklicujoč se  na 
državno zakonodajo, predvideno po zakonu 4 8 2  za vrednotenje 
jezikovnih skupnosti in manjšinskih jezikov, je svetnik SSk vprašal 
za pojasnila glede težav, ki naj bi nastale v zvezi s  prošnjo občine 
Doberdob za postavitev dvojezičnih znamenj. Odgovorni za tehnične 
storitve dr. Bellotto je ugotovil in zatrdil, da so omenjene označbe bile 
odobrene in da jih bo doberdobska očina v kratkem tudi dobila.

M. Špacapan piše doberdobskemu 
občinskemu odboru
Spoštovani v doberdobskem občinskem odboru, 
nobenega iskanja zaslug, pač pa pravilna in dobrodošla skupna 
naprezanja za d o seg a n je  koristnih postavk  za s lo v en sk o  
prebivalstvo. Upamo, da se  z občino Doberdob ne bo treba kregati, 
saj lahko koristno sodelujemo, da premaknemo kakšno kočljivo 
zadevo, pa tudi spomnimo na take, ki so nekje obtičale.
Sicer pa je  večina občanov slovenskega  jezika prav gotovo 
zadovoljna, če se  složno zavzemamo za skupne zadeve, na primer 
proti tovornjakom čez Dol in Sabliče ali za postavitev dvojezičnih 
cestnih označb ali za pridobitev sredstev za ploščad na Palkišču. 
Ob odobritvi deželnih sredstev za izvajanje zakona 4 8 2  sem  s  
tiskovnim sporočilom spomnil naše občinske uprave, da imajo 
možnost črpanja sredstev za dvojezičnost. Pameten upravitelj se  
nikoli ne odreče pomoči kogarkoli, saj mu je prvenstvena skrb končni 
dobri rezultat, s  katerim se  bo lahko ponašal pred lastnimi občani. 
Doberdobska občinska uprava je ena izmed večinsko slovenskih na 
Goriškem, zato se  bom zanjo naprej zavzemal, po svojih možnostih 
seveda. Tako sem  obljubil tudi v članku v PD dne 18 .12 .05 , v 
katerem sem  napovedal svoje posredovanje pri ANAS, in obljubo 
sem  tudi držal. Tam me tudi že poznajo zaradi sličnih zavzemanj za 
dvojezične znake po cestah na Krasu. Lepo bi sicer bilo, da bi dobri 
nameni bili obojestranski, na dlani pa je, da bo zasluga za dvojezične 
obcestne znake - ko bodo dokončno na svojem mestu - tistega, ki 
jih je zaprosil in postavil, to se  pravi občinske uprave Doberdob. 
Slovenska skupnost in njen deželni predstavnik bosta ob tem  
dosežku izredno zadovoljna.
Lepe božične praznike vam želi 
Mirko Špacapan

Pobuda za postavitev spomenika 
msgr. Kazimirju Humarju

Slovenski duhovniki, Novi glas, Katoliško ti
skovno društvo, Kulturni center Lojze Bratuž, 
Zveza slovenske katoliške prosvete in Slovenska 
zamejska skavtska organizacija iz Gorice name
ravajo prihodnje leto, ko se bomo spomnili 5. 
obletnice smrti msgr. Kazimirja Humarja, du
hovnika, vzgojitelja, časnikarja, kulturnega de
lavca in organizatorja, postaviti v spominskem 

parku ob Kulturnem centru Lojze Bratuž v Gorici doprsni kip. Za
to pozivajo vse, naj darujejo sredstva za izdelavo bronastega do
prsnega kipa. Denar zbiramo tudi v našem uredništvu in upravi. 
Za postavitev spomenika dr. Kazimirju Humarju ste do 31. avgu
sta 2005 darovali 3.730 evrov in 250 am. dolarjev.
Novi darovi: Bogdana Brajša 100,00 evrov.

Koncert v Kulturnem centru Lojze Bratuž

Angelski glasovi z Dunaja

Dunajski pojoči dečki so 
fenom en, ki bogati 
glasbeni svet že pol ti

sočletja. M alokdo ve, da je ta 
čudoviti pevski ansam bel na
stal po dekretu cesarja Maksi
m iljana I., njegov prvi "kapel- 
lmeister" pa je bil Ljubljančan 
Jurij Slatkonja. Zbor je skozi

dečki velika institucija, pravi 
"ferajn", ki vključuje tudi gla
sbeno šolo, skrb za splošno 
izobraženost gojencev, organi
zira pa tud i razne športne in 
razvedrilne aktivnosti. V si
stem je vključenih okoli 250 
otrok, ki v starosti od deset do 
dvanajst let sodelujejo v zbo-

sprem ljala bogat program , v 
katerem so se najprej zvrstile 
različne znane skladbe slavnih 
skladateljev Orffa, Kriegerja, 
Mozarta, Francka, Straussa (si
na in očeta), v drugem  delu pa 
sm o p risluhn ili priredbam  
bolj ali manj znanih  božičnih 
pesmi. D irigent Kerem Sezen,

zbora je očitno posodobljen, 
kar se ne nazadnje sliši tudi v 
program u, tem elji pa na per
m isivn ih  m etodah . Program  
sam je na trenutke rahlo  po 
pulističen , "kom ercialen", 
delno  prilagojen sposobno
stim  razum evanja glasbe m la
dih  dečkov (vidi se jim v očeh, 
da so nekateri pravi angelčki, 
drugi mali hudički, vsi pa po
polnom a predani svoji dejav
nosti), hkrati pa tudi zelo re
sen in  um etniško na visokem 
nivoju. Orffova O Fortuna (iz

ZCPZ GORICA Tradicionalni Božični koncert v goriški stolnici

Skrivnost božjega rojstva 
v prelepih božičnih pesmih
Težko si je predstavljati 

praznik sv. Stefana brez 
Božičnega koncerta v go
riški stolnici, ki skoraj pol sto

letja žlahtni božična prazno
vanja v goriškem mestu. Tudi 
letos so verniki in ljubitelji na
božnih pesmi, brez katerih bi 
bili božični dnevi gotovo manj 
praznični, sprejeli vabilo
Združenja cerkvenih pevskih 
zborov iz Gorice in se v lepem 
številu udeležili te tradicional
ne prireditve.
Prireditelj, v im enu katerega je 
pozdravila predsednica prof. 
Lojzka Bratuž, je božični nago
vor tokrat zaupal našemu odgo
vornem u uredniku Juriju
Paljku. V svojem poznanem, to
plem, gostobesednem slogu je 
najprej poudaril, da je ta kon
cert eden izmed naj starejših v 
našem mestu in zato tem  bolj 
občuten, cenjen in ugleden. 
Hvaležni m oram o biti našim  
prednikom, da so nam  po voj
nem  razdejanju ob obnavljanju 
kulturnega življenja zapustili 
tudi tako doživeto prireditev, ki 
nas spominja na Kristusovo roj
stvo in nas enako nagovarja tu 
di sedaj v tem  razkristjanjenem 
svetu. Božič, je nadaljeval Paljk, 
"je samo eden od tistih nevsilji
vih dokazov, pravzaprav lepo 
razvidnih dejstev, da naša razvi
ta družba in zato tudi Evropa 
sloni na krščanskih koreninah, 
na krščanskih vrednotah, ki so 
sicer lahko res postale občečlo
veške vrednote, a so gotovo 
krščanskega izvora". Zato smo 
kristjani zares začudeni nad 
odklonilnim odnosom "laičnih

in ne samo laičnih piscev evro
pske ustavne listine, ki si niso v 
ustavi upali napisati niti bese
dice o krščanskem izvoru, te
melju nove Evrope, kar je seve

da slabo, saj je znano, da tistega, 
ki samega sebe in svojega rodu 
ne spoštuje, ponavadi ne ceni
mo". Naglasil je še, da je prav 
goriška krajevna Cerkev vedno 
povezovala slovenske kristjane 
tudi v najtežjih časih, in zato je 
prav, da poteka ta tradicionalni 
božični koncert prav v stolni 
cerkvi, "saj s svojo stalno prisot
nostjo v njej sami sebi in dru
gim potrjujemo našo zgodovin
sko prisotnost v središču mesta, 
ki nosi slovensko ime". Svoje

razmišljanje je sklenil s pou
darkom na Božiču, ki je praznik 
novega življenja, ki je odprt 
življenju, o katerem poje naša 
lepa, zdaj nežna, zdaj mogočna,

zdaj pa čisto človeško m elanho
lično uglašena slovenska pe
sem. Prav v življenje m oramo 
verjeti, če hočemo obstati. Zato 
"Bog nam  daj vsem skupaj do
bro in življenja polno novo leto, 
nasm eh novorojenega Jezu- 
ščka, ki ga danes s pesmijo časti
mo, naj nas spremlja in  naj 
nam  osmišlja dneve do prihod
njega Božiča, ko se bom o po
novno zbrali in ponovno pri
sluhnili lepi slovenski božični 
pesmi!"

In prav božične melodije, pol
ne pomenljivih vsebin, so od
mevale med cerkvenimi oboki 
iz grl pevcev MoPz Mirko Filej z 
dirigentom  Zdravkom Klanj
ščkom, ženskega zbora Prosek- 
Kontovel pod vodstvom Marka 
Štoke, MeCz Solkan, ki je bil že 
drugič gost te božičnice z zboro
vodjo Mileno Prinčič, MePz Ru- 
pa-Peč pod vodstvom Zdravka 
Klanjščka in MoPz Štmaver pod 
taktirko Nadje Kovic. Vsak zbor 
je zapel tri pesmi, večinoma slo

venskih skladateljev; na orgle so 
spremljali Damijana Čevdek, 
Davorin Starec, Uršula Beringar 
in Lojzka Bratuž.
Ob koncu je s kora mogočno za
donela zahvalna pesem, ki jo je 
odpel združeni zbor nasto
pajočih. Zahvali za vse, kar smo 
prejeli letos iz božjih rok, je sle
dil slovesen blagoslov, ki ga je 
podelil g. Marjan Markežič ob 
msgr. Oskarju Šimčiču in patru 
Mirku Peliconu.

IK

zgodovino precej m enjaval 
svoje vloge, pom em bno pa je, 
da je od sam ega začetka o h 
ranjal naj višji m ožni nivo 
poustvarjanja. V njem  so peli 
m nogi znam eniti skladatelji, 
kot na prim er naš Gallus, oba 
Haydna, Joseph in Michael, pa 
Schubert, Gluck, M ozart, 
Bruckner in  še m nogi drugi. 
Največja posebnost zbora je 
njihova neverjetna vokalna 
tehnika. Danes so Dunajski

ru. Le-ta šteje okrog sto članov, 
razdeljen pa je v štiri popo lno
ma samostojne skupine. Vsaka 
skupina im a svojega dirigenta, 
svoj program , vsi skupaj pa se 
sam ofinancirajo  skoraj 
izključno z nastopi. Gre torej 
za pravo pevsko podjetje, kate
rega del je, 21. decembra, na
stopil na celovečernem  kon
certu v KC Lojze Bratuž v Go
rici. Nabito polna dvorana je z 
velikim  navdušenjem

rojen v Istambulu, je pevce vo
dil zelo suvereno, z veliko m e
ro empatije do m ladih um et
nikov, predvsem  pa z opazno 
prijaznostjo in  na nevsiljiv, to 
variški način. O troci so n ed 
vom no popolnom a sproščeni 
in njihovi čudoviti glasovi n i
so ustvarjeni s trdo roko. Goto
vo gre za precejšnjo disciplino, 
brez dvoma, toda ne na račun 
veselja do petja in otroške razi
granosti. Sistem oblikovanja

Carm ine Burane) na prim er je 
zazvenela tako m ogočno in 
doživeto, da je podpisanega 
kar zmrazilo po hrbtu. Zaradi 
lepote, čistosti in  elegance iz
vajanja, predvsem  pa v rh u n 
ske ubranosti (soprani so do
besedno nebeški in  pravljično 
lepi) je bil nastop Dunajskih 
po jočih  dečkov gotovo naj- 
večji vokalni dogodek v 
zadnjem  času na Goriškem.

Jože Štucin
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Nova pridobitev za slovensko skupnost v Laškem

Odprli nov sedež Združenja staršev 
iz Romjana
Združenje staršev otrok, ki 

obiskujejo šolski pol v 
Romjanu, je 18. decem

bra slovesno odprlo nov društve
ni sedež v Selcah, v ul. Monte 
Cossich 20. Gre za pomembno 
pridobitev društva, ki je v 
zadnjih letih postalo pom em 
ben dejavnik na ronško-tržiškem 
kulturnem in šolskem področju. 
Združenje staršev je pred tem že 
ustanovilo pevski zbor, otroci, ki 
obiskujejo romjansko osnovno 
šolo, pojejo v otroškem pevskem 
zboru. Glasbeno obarvana je tu
di instrumentalna skupina Ma
lih romjanskih muzikantov. Te 
so samo nekatere izmed dejav
nosti, ki bodo odslej dobile svoj 
dom v novem sedežu.
Uvodni pozdrav sta na slovesno
sti imela predsednica Združenja 
staršev Damijana Kobal in pod
predsednik Boris Černič. Podčr
tala sta pomen, ki ga bo igral no
vi sedež. Le-ta je namreč sredst
vo za ojačitev delovanja, hkrati 
pa je pom em ben socializacijski 
prostor za otroke in  odrasle. 
Sonja Klanjšček, ravnateljica di
daktičnega ravnateljstva Dober
dob, je izpostavila konstruktiv
no vlogo, ki so jo v vseh teh le
tih  odigrali starši romjanskih

otrok. Sedež je po 
njenem  m nenju 
dodatna obogati
tev že zelo pestre 
in razvejane dejav
nosti. Pobude 
romjanskih 
staršev, je opozori
la, nudijo odlične 
odgovore na 
vprašanje vzgoje 
in sožitja.
Na odprtju sedeža 
so bili prisotni 
ronški župan Livio 
Furlan, deželni od
bornik za kulturo 
Roberto Antonaz, 
pokrajinski odbor
nik Marko Ma
rinčič, doberdobski podžupan 
Nordio Gergolet, predsednik 
tržiškega občinskega sveta Fabio 
del Bello, bivši ravnatelj ter pred
stavnik Sindikata slovenske šole 
Joško Prinčič ter predstavnica 
SKGZ in ZSKD Tamara Butko- 
vič. Furlan je podčrtal pom en 
slovenske m anjšine in orisal 
projekte uprave na področju 
vrednotenja te skupnosti. Gre 
predvsem za 12 tisoč evrov težak 
načrt za preureditev slovenske
ga pola v Romjanu, ki naj

vključuje vrtec in OŠ. Nadalje je 
om enil zaposlitev slovenskega 
knjižničarja v ronški knjižnici. 
Tudi Del Bello je izrazil zadovolj
stvo ob odprtju sedeža na terito
riju, ki povezuje slovenski in  ita- 
lijansko-furlanski del našega ob
močja. Marinčič pa je čestital 
Združenju staršev ob novem 
uspehu, ki je korak naprej na po
ti sožitja in  poznavanja bližnje
ga. Antonaz je ob čestitkah 
podčrtal pom em bnost šole v 
Romjanu za spoznavanje sloven

ske kulture tudi na italijanskih 
območjih. Prisotne sta pozdra
vila tudi N. Gergolet in T. Butko- 
vič.
Najslovesnejši trenutek je bilo 
rezanje traka, ki ga je opravila 
bivša predsednica Rozina 
Ferfoglia. Odprtje sedeža se je 
sklenilo z nastopom  Zbora 
staršev, otroškega pevskega 
zbora in  M alih rom janskih 
muzikantov, ki so s prisotnim i 
nazdravili na novo ridobitev.

A Č

OŠ Josip Abram /  Božičnica

Nežno vabilo otrok na 
prijateljsko snidenje

Solarji OŠ Josip Abram  iz 
Pevme in  m alčki iz 
pevm skega vrtca so 

pred težko pričakovanim  
zim skim  o dd ihom  pripravili 
staršem  in prijateljem  lepo 
božično prireditev  v dom ači 
cerkvi v ponedeljek, 19. 
decem bra. V božjem  h ram u  
se je zbralo veliko 
poslušalcev, da bi sprem ljali

božičnico z naslovom  
"Pridi, podaj roko", ki je bila 
vsa prežarjena s p lem enito  
željo po m iru  in  nesebičnem  
prijateljstvu. V prezbiteriju 
so posam ično  in  skupaj 
otroci iz vrtca in  šolarji, z 
recitacijam i in  s petjem  ob 
posneti glasbeni podlagi, pa 
tud i ob sprem ljavi v živo, 
pod vodstvom  učiteljic

KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ 

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

ISKRINI SMEM
MA u s t ih  v s e h

NIZ VESELOIGER LJUBITELJSKIH ODROV

- N edelja , 15. januarja 2 0 0 6 , o b  17. uri
Ada Bačar
VESELA AJDOVSKA TRŽNICA
REŽIJA ADA BAČAR

Dramska skupina Žar društva Most - Ajdovščina
- N edelja , 2 9 . januarja 2 0 0 6 , ob  17. uri
Ivo Brešan
HAMLET V SOSEDNJI VASI
REŽIJA JO ŽE HROVAT 

Dramski odsek PD Štandrež

- Četrtek, 9 . februarja 2 0 0 6 , o b  20 . uri
Natečaj Mladi oder - nagrajevanje 
EVGEN
Gledališka skupina nižje srednje šole iz Doberdoba

ISk RiVi SM EH  
n a  u s j i h  v se h - Nedelja, 19. februarja 2 0 0 6 , ob 17. uri

Marjan Marinc 
POROČIL SE BOM 

S SVOJO ŽENO
Gledališka skupina Bc - Bovec

VELIKA D V O RA N A

v  KULTURNEGA CENTRA LOJZE BRATUŽ

N>r Ve s e l o i g e r '
LJUB|TELj S kIH Od RoV

Alenke Drobež in  M arte 
Ferletič, prisrčno spletli 
venček top lih  m isli o tem , 
kakšen globlji pom en  skriva 
beseda mir, ki so ga v tisti 
davni sveti noči zaželeli 
angeli iz nebes. Tistega m iru  
z veliko začetnico m očno 
potrebujem o tud i v 
današn jem  svetu, ki je še 
vedno prepo ln  gorja in  v 
katerem  preveč o trok ne 
pozna otroštva. Želim o tudi, 
da bi kot v zgodbici, ki so 
nam  jo stkali šolarji, prišel k 
nam  tak  svetel žarek in  bi 
ostal pri nas za zm eraj, da bi 
njegova neugasljiva luč lila 
na  našo vse p retem no  
vsakdanjost.

Pesem Sveta noč je sklenila 
prireditev, ki je ob 
prem išljeni razsvetljavi 
vsebovala tud i nekaj 
sugestivnih trenutkov. 
P ridnim  nastopajočim  je 
po lna  cerkev iz srca 
zaploskala. Ravnateljica 
go riškega ravnateljstva 
M irka Brajnik se je zahvalila 
učencem  in  požtrtvovalnim  
učiteljicam  ter vsem  voščila 
vesele praznike. Svoje 
voščilo sta v im enu  staršev 
in  krajevnega rajonskega 
sveta oz. učnega in  
neučnega osebja izrekla še 
Lovrenc Peršolja in  učiteljica 
Alenka Drobež.
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Spošt. gospod župan - Sovodnje
Predmet: Osebne izkaznice na dvojezičnih obrazcih

Tik pred prazniki smo v časopisih lahko prebrali vest, da bo Obči
na Gorica v kratkem začela izda j ati osebne izkaznice na dvoj ezičnih 
obrazcih in tako začela uresničevati člena št. 7 in 8. zakona 38/01. 
Ker je pred časom tudi Občina Sovodnje zaprosila pri pristoj
n ih  uradih ministrstva za notranje zadeve za dostavo dvojezič
n ih  obrazcev za osebne izkaznice, je mogoče domnevati, da 
je bila podobna pošiljka kakor Občini Gorica dostavljena tu 
di Občini Sovodnje. Sami ste pred več meseci tudi povedali, 
da ste že posegli v Rimu, da bi zadevo premaknili. Pravzaprav 
je informacija, ki smo jo te dni zasledili v tisku, lahko spod
buda, da se om enjena zadeva spet aktualizira.
Prepričani smo, nam  boste lahko že v kratkem sporočili, da 
bo tudi anagrafski urad v Sovodnjah lahko izdajal osebne 
izkaznice na dvojezičnih obrazcih.
Sovodnje, 2. januarja 2006

Vlado Klemše 
vimenu svetniške skupine Združeni

PROSVETNO DRUŠTVO STANDREZ 

Z b o ro vsk i k o n cer t

EVROPSKI BOŽIČ
M ePZ ŠTANDREŽ

Z b o ro v o d ja  David Bandelli 
S o p ra n  A lessandra Schettino

PEVSKA SKUPINA MUSICUM

N ed e lja , 8 . januarja 2 0 0 6 , ob  19. uri 

Župnijska cerkev sv. A ndreja v  Štandrežu

P O D  P O K R O V ITE LJS TV O M  ZVEZE SLOVENSKE KATO LIŠKE PROSVETE

Obvestila
SKRD Jadro v sklopu koncertov 
Nativitas vabi na Božični koncert 
m eša n eg a  p evsk ega  zbora iz 
Trsta, ki bo v cerkvi sv. Lovrenca 
v Ronkah v nedeljo, 8 . januarja, 
ob 1 5 .3 0 .
Didaktično ravnateljstvo Gorica 
- ul. B rolo  s p o r o č a , da  bo  
vpisovanje v prvi letnik otroških 
vrtcev in v I. razrede osnovnih šol 
za šolsko leto 2 0 0 6 /0 7  potekalo 
od 9 . do 2 5 . januarja 2 0 0 6  s  
tem  urnikom: od ponedeljka do 
so b o te  od 10 . do 1 2 . ure; ob 
sredah tudi popoldne od 1 5 .3 0  
do 16 .30 .
Ravnateljstvo večstopenjske
š o le  D ob erd ob  o b v e š č a , da 
bodo vpisi v vrtec, osnovno šolo  
in nižjo srednjo šolo (za dijake, ki 
prihajajo iz drugih ravnateljstev) 
p o te k a li od p o n e d e ljk a , 9 . 
januarja, do srede, 25 . januarja 
2 0 0 6 . Uradi v prostorih osnovne  
š o le  P rež ih o v eg a  V oranca v 
Doberdobu so  za stranke odprti 
od ponedeljka do sobote, od 8. 
do 10. ure, razen ob petkih, ko je  
urnik sp rejem an ja  od 1 1 . do  
13.45; ob sredah so  uradi odprti 
tudi popoldan od 14. do 15. ure. 
Novi glas vabi na devetdnevno  
potovanje v Armenijo od 21. do 
vključno 29 . junija. Potovanje bo 
z letalom  z ronškega letališča  
preko Munchna do Erevana, ki 
je  glavno m esto Armenije. Ista 
pot bo tudi za vrnitev. Pri vpisu s e  
plača akontacija 1 5 0 ,0 0  evrov. 
Vpisuje s e  na upravi v Gorici in 
Trstu. Vsak udeleženec potuje z 
osebnim  potnim listom, ki mora 
biti veljaven vsaj 6  m esecev pred 
potovanjem. Prejeli b oste  tudi 
sp o red  potovanja . P ohitite z 
vpisom! Prihodnjič objavljamo 
podroben spored.

Darovi
Namesto cvetja na grob Josipa 
Kralja daruje Marija K ošuta
2 5 .0 0  evrov  za MePZ Lojze 
B ratu ž in 2 5 ,0 0  ev o rv  za  
Vokalno skupino Sraka.
Za N ov i g la s :  s .  M arija  
Addolorata 1 5 ,0 0  evrov; Bernard 
Antonič 5 ,00; Aldo Jovan 2,00; 
Marija Kogoj 5 ,00; ob nabirki za 
katoliški tisk N.N. 2 0 0 ,0 0  evrov. 
Za cerkev v Rupi: Lidija Simčič 
Devetak 5 0 ,0 0 ; Darko Durček 
3 0 0 ,0 0 ; žena in sinova ter hči z 
družinam i ob sm rti Leopolda  
Ožbota 2 0 0 ,0 0 ; Lauretta Pizzo 
Ožbot 5 0 ,0 0 ; Mirjam Martinuč 
Kovic 2 0 ,00 ; N.N. 4 5 ,0 0  evrov. 
ZacerkevvGabrjah: D. v spomin 
na pokojne sestre Frido, Valerijo 
in N ad o  5 0 ,0 0 ;  L judm ila  
Š p a c a p a n  F loren in  5 0 ,0 0 ;  
Marco Rojec 5 0 ,0 0  evrov.
Za misijone: g. Bogomil Brecelj
2 6 0 .0 0  evrov.
Za misijonarja Danila Lisjaka: 
N.N. 3 0 0 ,0 0  evrov.

Čestitke
M ed b e lim i in n ežn im i 
snežinkami je priplavalo na svet 
n a š e  ljubko d e te  Janezek v 
naročje mamici Margaret in očku 
B o g d a n u . Z n e p o p is n im  
veseljem  je osrečil sestrico Petro 
in nas vse, ki iskreno čestitam o  
in voščim o mladi družinici obilo 
B ožjega  b la g o s lo v a . N on ota  
Milka in Remigij ter stric Igor. 
Župnijska skupnost v Števerjanu 
s e  skupaj z župnikom  v e se li  
ro jstv a  treh  fa n tk o v , ki s o  
p r iv ek a li na s v e t  ob  k on cu  
m in u le g a  le ta : M anuel je  
razvese lil bratca S im on a  ter  
m am o Majdo in očka Andreja, 
Lučaje osrečil mam o Michelo in 
očka Marka, Janez Pavel pa je 
ra zv ese lil s e s tr ic o  Petro ter  
m a m o  M a rg a ret in o čk a  
B o g d a n a . S rečn im  s ta r š e m  
iskrene čestitke, male junake pa 
naj božji blagoslov spremlja na 
poti življenja!

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje 
(od 6.1. do 12.1.2006)
R a d ijsk a  p o s ta ja  iz V idm a  
oddaja na ultrakratkem valu s  
frekvencam i za Goriško 97 .5 ,
9 1 .9  Mhz; za Furlanijo 1 0 3 .7 ,
1 0 3 .9  Mhz; za Kanalsko dolino 
9 5 .7 ,  9 9 .5  Mhz; za sp od n jo  
dolino Bele 9 8 .2  Mhz; za Karnijo 
97.4, 9 1 ,1 0 3 .6  Mhz. Slovenske 
oddaje so  na sporedu vsak dan, 
od ponedeljka do petka, od 20 . 
do 21 . ure. Spored:
Petek, 6. januarja (v studiu Andrej 
Baucon): Ob dom ačem  ognjišču: 
Slovenska narodno-zabavna in 
zabavna glasba včeraj in danes. 
- Zanim ivosti in obvestila . - Iz 
krščanskega sveta. - Zborovska 
pesem .
Ponedeljek, 9. januarja (v studiu 
Andrej Baucon): Sodobni sound  
z Andrejem: m oderna g la sb a  
včeraj in danes. - Zanimivosti in 
obvestila.
T orek, 10 . ja n u a r ja  (v s tu d iu  
Matjaž Pintar): Ali v este , da... 
glasbena oddaja z Matjažem. 
S reda , ] 1 .  ja n u a r ja  (v s tu d iu  
Danilo Čotar): Pogled v dušo in 
svet: Sm učine vodijo v davno  
preteklost. - Izbor melodij. 
Četrtek, 12. januarja (v studiu Niko 
K la n jšček ): Z vočn i z a p is :  
P o sn e tk i z n a š ih  ku lturn ih  
prireditev. - Glasba iz studia 2.

Naši sodelavki 
Nataši, k ije  

na novega leta dan 
povila hčerko

NINO,
in možu Giulianu 

iskrene čestitke!
UREDNIŠTVO NOVEGA GLASA

SLOVENSKA KNJIŽNICA DAMIRJA FEIGLA
Vas vabi v nove p ro sto re

na Korzo Verdi, 51 (1. nad.) v Gorici, 
kjer bo o d  9 . ja n u a rja  2 0 0 6  o d p r ta  

o d  p o n e d e l jk a  d o  p e tk a  o d  9 . d o  18 . ure.

Tel. 0 4 8 1  5 3 1 7 3 3  - Fax 0 4 8 1  5 4 5 7 8 1  
e-mail: dam ir.feigel@ kp.sik.si

< ■V a GORIŠKA
MOHORJEVA
DRUŽBA

PESNIK PO MILOSTI BO ŽJI
Gregorčičev večer ob izidu 

Izbranih poezij

Kulturni center Lojze Bratuž

S r e d a , 1 8 . ja n u a r ja  2 0 0 6 ,  o b  2 0 .3 0
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Intervju /  B ogdan Grom o  Zoranu Mušiču

"Najbrž bi bil bogatejši, če bi kako drugače 
delal, a delal sem, kar sem hotel!"

sicer le posredni stik  z  Zora
n o m  Mušičem, pa sem im el le
ta 1947, ko sem skupaj z  njim  
in  drugimi tržaškimi grafiki in 
slikarji sodeloval v  naši tedaj 
znam eniti tržaški galeriji Scor- 
p ione v  središču mesta.
Drugo srečanje z  njim  pa sega v  
leto 1955, ko  sem im el osebno  
razstavo v  galeriji Obelisco v  
Rimu. Zgodba je pravzaprav 
taka. V galeriji La fontanella  
sem leta 1955 im el razstavo, ki 
si jo  je ogledal tudi znani rim 
ski galerist Cardazzo. Prišel je 
na odprtje in, k o t je rekel, so 
m u  m oji batiki strašno ugajali. 
Zlasti so ga nagovarjale upodo
bitve beneških gondol. Zaznal 
je, da im am  prav poseben od
nos do gondol. Nekateri jih  
občudujejo, m en i pa se zmeraj 
zdijo, k o t da bi bile sekire, ki 
sekajo naše hraste po  Dalma
ciji. Razumete? Gondola m e  
spominja na sekiro, se pravi, da 
so ta dela daleč od tega, da bi 
ob gondolah upodabljal še 
neke golobčke itd.
No, Cardazzo m i je  p o  odprtju 
razstave rekel, naj pridem  v  
njegovo galerijo Obelisco, da 
bi se pogovorila. To se m i je  
zdelo zelo im enitno, saj je bil 
Obelisco najbolj važna rimska 
galerija, in če si bil v  Obeliscu, 
si p o tem  bil tudi v  Milanu, v  
Parizu, ne vem  kje... V tem  
gnezdu sta že bila M ušič in Fe- 
derico Righi iz Trsta.
Tako sem  naslednjega dne šel 
in sprejela m e  je tajnica, ki m i 
je  rekla: "Gospod Grom, go
spod Cardazzo m i je rekel, da 
bi vas rad im el v  naši galeriji. 
Moram pa Vam najprej pove
dati naše pogoje". "Dobro," 
sem rekel, "pa m i jih povejte ." 
Tako m i je prebrala te pogoje 
in še posebej poudarila: "Veste, 
je  tako, ko  podpišete ta kon- 
trakt z  nami, sm o m i prvi, ki 
im am o pravico do vsega, kar 
boste ustvarili. Vi ne morete te
ga posebej prodajati". Začudil 
sem se. “Ne, ne,"  je rekla, "vse. 
Tudi risbe, vse, vse. "Nato pa je  
še dodala: "Veste, m i bi vam  
dali za vsako sliko deset tisoč 
lir". "Boh,"sem rekel, “deset ti
soč lir..., kako to, če dobim  v  
galeriji, kjer razstavljam, petin
sedemdeset do sto tisoč". "Taki 
so pogoji," je rekla, "a zapom 
nite  si, da vam m i gradimo  
im e ." Pa sem si mislil: pišite se 
nekam ..., n i važno m oje im e in 
vse skupaj, svoje duše ne  bom  
prodajal vragu. In sem  odbil. 
Verjetno sem  naredil svojo naj
večjo življenjsko napako.

Ali pa ne.
Veste kaj, še sem  živ, še zmeraj 
m igam  in zm eraj delam in 
im am  uspehe, sicer v  drugem, 
gotovo popo lnom a drugem  
okolju. Tistih pogojev res n i
sem  m ogel sprejeti. Pa sem  
vseeno razstavljal v  M ilanu v  
Navigliu in m oji beneški batiki 
so spet nagovarjali marsikoga, 
vendar sem se takrat že odločil 
in  odpotoval v  Ameriko. Od 
takrat sem izgubil neposreden 
stik z  Mušičem. Občasno sem  
tu in tam v  N ew  Yorku in tudi 
kje drugje videl Mušičeve stva
ri, stike pa sem ohranil z  Zora
n o v im  bratom Ljubanom  in 
nečakinjo Maco in  občasno  
sem jih srečeval Ljubljani. 

Gospod Grom, hvala za po
govor, ki nam lepo osve
tljuje razburkani medvojni 
in povojni čas, vaše delo
vanje in  osebnosti, ki ste jih 
srečali in s katerimi ste sode
lovali. Voščimo Vam veliko 
nadaljnjih uspehov.

Marko Tavčar

Pričujoči pogovor s sloven
skim slikarjem Bogda
nom  Gromom, ki že vr

sto let živi in  dela v Združenih 
državah Amerike, a je ohranil 
tesen stik z rodno Tržaško in se
veda s Slovenijo, je naš sodela
vec Marko Tavčar pripravil je
seni leta 2003, ko so pri Goriški 
M ohorjevi zbirali gradivo za 
publikacijo, ki naj bi izšla ob 
sloviti Mušičevi retrospektivni 
razstavi v Gorici. Zbornik zara
di različnih razlogov na žalost 
ni izšel, ostal pa je pogovor s 
prav tako svetovno znanim  in 
uveljavljenim  prim orskim  
slikarjem, Bogdanom Gro
mom, ki je dobro poznal Zora
na Mušiča. Pogovor je vredno 
prebrati, ker je zanimiv doku
m ent časa, slikar Grom pa do
daja k življenjski sliki pokojne
ga Mušiča še tistih  nekaj od
tenkov, ki jih je vredno pozna
ti.
Jasno je, da pogovora nism o 
hoteli kar tako objaviti in smo 
zato im eli srečo, da smo se s 
slikarjem Bogdanom Gromom 
ponovno srečali v Dolini v ti
skarni Graphart, kjer je urejal 
svojo monografijo, le-ta naj bi 
kmalu izšla pri tržaški založbi 
Mladika.
11. oktobra sva tako z Markom 
Tavčarjem imela daljši pogovor 
z um etnikom , ki je pri svojih 
častitljivih letih svež, delaven 
in  čil, večkrat pronicljivo iro
ničen, predvsem pa ima um et
nik še izjemen spomin, pa če
prav je m ed pogovorom večk
rat avtoironično dejal, da ga 
spom in zapušča.
Na žalost pogovora nism o po
sneli, ker mi je magnetofon do
besedno "crknil" po nekaj m i
nu tah  pogovora in  tega je bil 
slikar Grom najbolj vesel. Prav 
zadovoljen, da ga z Markom ne 
snemava, je začel pripovedo
vati svojo življenjsko pot, ki je 
edinstvena in  gotovo pogojena 
z dejstvom, da je um etnik Bog
dan Grom "že po naravi zelo 
radoveden". Prav ta radoživa 
radovednost ga je peljala v svet, 
pa čeprav je ved
no ostal zvest Kra
su in  naši m oti
viki.
"Najbrž bi bil bo
gatejši, če bi kako 
drugače delal, a 
delal sem, kar 
sem hotel!" je po
nosno povedal o 
svojem delu in 
življenju. Zgodba, 
ki bi jo veljalo na
pisati.
Z monografijo, ki 
jo je pripravljal, je 
bil vidno zado
voljen: "David (ti
skar, op. ured.) in 
gospod Maver sta 
zagrabila za to 
idejo, zdi se mi, 
da bo m onogra
fija dobra, ker do
polnjuje prvo!"

JUP

Gospod Grom, 
kdaj in  kje ste 
torej spoznali 
Zorana 
Mušiča?

Moja družina se 
je zaradi fašizma 
iz Trsta umaknila v  Jugoslavijo 
in v  tistem času sm o z  očetom  
in m am o ter bratom stanovali 
na Celovški cesti 30 v  Ljubljani. 
Pod nam i je  stanoval Ljuban 
M ušič z  ženo  in  s hčerkico Ma
co. Zoran M ušič je  obiskoval 
brata in tam sva se včasih sreča

la. To je bilo sredi tridesetih let, 
mislim , da v  letu 1934 ali '35. 
To je bilo, preden je  M ušič  
končal L ikovno akadem ijo v  
Zagrebu in  je šel na študijsko  
potovanje v  Španijo. Bil je torej 
študent, ko  je  prihajal v  Lju
bljano. Spom injam  se, da je 
prišel na obisk, tudi ko  se je vr
nil iz Španije. Takrat je prinesel 
s seboj cel kup  gvašev in, ko  
sem  si jih ogledal, sem  bil ves 
navdušen, ker m e  je um etnost 
zm eraj zanimala. Bil sem  še 
srednješolec in na skrivaj sem  
si želel, da bi tudi jaz, k o t  
Mušič, šel v  Zagreb na Akade
mijo. To m i žal n i uspelo. Na 
vsak način sem na Mušiča zm e
raj gledal ko t na velikega um et
nika. Res sem ga občudoval. Bil 
je toliko starejši od mene. M i
slim, da je kakih deset let sta
rejši od mene, jaz pa sem im el 
takrat kakih 16 ali mogoče 17 
let. Po maturi sem se vpisal na 
ljubljansko univerzo, kjer sem  
študiral pravo.
Potem  je  prišla vojna. Leta 
1941 je Italija zasedla Ljublja
no. M ene so km alu zaprli, naj
prej v  Ljubljani, po tem  so m e  
privedli v  tržaški Coroneo in 
m e nazadnje odpeljali v  Peru
gio, kjer sem  bil konfiniran; 
tam sem  se km alu  vpisal na 
Akademijo za likovne um etno
sti. S Trstom pa sem še vedno  
im el dobre stike, ker so m i  
starši pisali in tako naprej. Tako 
se tudi spom injam , da m i je 
nekoč neka teta poslala članek 
o neki skupni razstavi Mušiča 
in, če se ne m otim , Spacala, ki 
sta skupaj razstavljala na Korzu 
v  Trstu. Vem, da sem  se ob 
branju tega izrezka malo začu
dil, ker je bil takrat v  Ljubljani 
kulturni m olk... Zdaj ne vem, 
kako je  bilo v  Trstu.

Pravite, da ste bili medvojno 
v Perugii. Ste tam dočakali 
kapitulacijo Italije?

Res, 8. septem ber 1943 sem  
dočakal v  Perugii in z  bratom, 
ki je bil pri meni, sva se um ak
nila policijskem u nadzoru ter 
se odločila, da greva v  Benetke.

Imela sva srečo, ker sva tam  
poznala družino Ferjančič oz. 
p o  italijansko Ferianis. Gospod 
je bil visok sodnik v  Benetkah. 
Ne vem, m islim , da na priziv
nem  sodišču ali kaj takšnega. 
Ko sva prišla k  n jim  prosit za 
nasvet, so nama rekli, naj p o 

skusiva nad njim i, češ, mogoče 
dobite stanovanje kar tu. Sve
tovali so nama, da naj poskusi
va, ker gre za stanovanje neke
ga duhovnika, k i so ga pravkar 
internirali v  Nemčijo. Tako sva 
šla gor in gospodinji sva z  bra
tom  verjetno ugajala, tako da 
je sprejela "najemnika" in sva 
dobila lepo stanovanje in še fa- 
rovško kuharico, da se tako iz
razim. Na vsak način to je bilo 
jeseni leta 1943.
Benetke pa so bile spet kraj, 
kjer sem  se p o n o vn o  srečal z  
M ušičem. Nisem  gotov, ali je 
Zoran prišel v  Benetke tisto je
sen ali naslednje leto. Mislim, 
da je to bilo leta 1943, se pravi 
še km alu potem , ko  sva z  bra
tom  prišla iz Perugie, ker nas je 
prišel pozdravit in  nam a od  
staršev iz  Ljubljane prinesel 
neka sporočila. Takrat m e je tu
di prosil, naj m u  najdem slikar
ske potrebščine, kar sem tudi 
storil. Tako sva ostala v  stiku in 
sva celo skupaj hodila p o  Be
netkah in skupaj risala.

V Benetkah ste študirali?
Bil sem  na Akademiji. Kot vam  
pravim , v  tistih m esecih sva 
skupaj risala. M islim , da še 
im am  nekje fotografijo, na ka
teri sva skupaj v  Benetkah. Se
veda jaz sem  bil še zmeraj štu
dent v  primerjavi z  njim . Spo
m in jam  se, da m e je nekoč  
prišel obiskat na Akademijo in 
takrat sem ga predstavil Guidu 
Cadorinu in Armandu Pizzina- 
tu. Ko se tega spominjam, m o 
ram pripom niti, da, ko  sem  
pred kratkim bral neko Mušiče- 
vo biografijo, piše, da se je 
M ušič seznanil s Cadorinom v  
Trstu, kjer je ta um etn ik  delal 
pri Sv.Justu. Vendar pa tega ne  
m orem  uskladiti, saj je bil Ca- 
dorin vsak dan na Akademiji in 
go tov  sem, da sem  m u  ga jaz 
predstavil. N ekoliko  kasneje 
sem ga predstavil tudi Arman
du Pizzinatu in ta ga je predsta
vil Filippu De Pisisu, ki je tista 
leta tudi redno prihajal v  Be
netke, čeprav je dolgo živel v  
Parizu. Razumete? Tako je bi

lo.
Zdaj, Pizzinato je bil tudi m oj 
osebni prijatelj. Tudi politično  
sva imela iste poglede, m edtem  
ko se s Cadorinom ali pa z  dru
g im i študenti sploh nisem  
spuščal v nobeno politično raz
pravo. Pizzinato m i je zelo zau

pal in  tako sva ostala prijatelja 
do danes. Pizzinato m i je pove
dal, pa je prav on predstavil 
Mušiča De Pisisu, ki je Mušiču, 
če se ne  m o tim , napisal tudi 
sprem no besedo za neko  raz
stavo, ki jo  je im el v  Benetkah. 
Tega se spominjam, ker p o  Piz- 
zinatovem  pripovedovanju Zo
ran M ušič p o  tem  n i im el več  
nobenih stikov z  n jim  in se je 
čudil.

To pisanje v  knjigi pa m e je m a
lo zm edlo, saj sem  bil stalno  
prepričan, da sem jaz pripeljal 
Mušiča h Cadorinu in ta ga je 
po tem  predstavil hčerki. Po 
m ojem  pa se to n i zgodilo v  Tr
stu. Vem, da je bil Cadorin 
večkrat v Trstu, kjer je delal 
m ozaik  v  katedrali, vendar je 

tja odhajal p o 
redko, samo če 
je  naredil 
kakšen skok, 
da je kaj preve
ril ali p o  potre
bi popravil.
Se pravi, da je 
sam Cadorin 
predstavil 
hčerko, gospo 
Ido, Mušiču. 
Ja, to je p o  
m ojem . Toda 
mogoče n i bilo 
čisto tako, saj 
spom in včasih 
vara. Čeprav, 
če vse to p o 
vežem , se m i 
zdi precej lo
gično: Cadorin 
- Pizzinato, Piz
zinato - De Pi- 
sis, Cadorin in 
hčerka Ida, ki 
je  p o tem  p o 
stala Mušičeva 
žena. Osebno  
Ide nisem  poz
nal. Šele pred  
kratkim  sem  
prvič govoril z  
njo  in  še to sa

m o  p o  telefonu. To pa je bil 
pravzaprav tudi m oj zadnji stik  
z  Mušičem. Mislim, da je bilo 
leta 2002. Poiskal sem  ga v  zve
zi z  njegovo im enitno  razstavo 
v  Judovskem  centru  v N ew  
Yorku. Takrat sem govoril z  go
spo Ido in  tudi z  M ušičem, a

sem  se zavedel, da im a hude  
težave s spom inom , ker m e  je  
zmeraj spraševal: "Ma, Bogdan, 
kdaj sva se zadnjič videla ?" Po
vedal sem m u, km alu nato pa 
m e je spet vprašal, čeprav m e  
je spoznal, in  tako se je  p o 
navljal, da m i je bilo prav h u 
do.

Vajine poti se se po Be
netkah nekako ločile?

Povedal vam bom  še malo, kaj

se je zgodilo p o  Benetkah, kjer 
sem  leta 1944 diplom iral na 
Akademiji. Takoj p o  dip lom i 
sva se z  bratom odpravila v  Tr
st, da pozdraviva starše, k i so 
prišli iz Ljubljane. V Trstu se n i
sva ustavila in še naslednji dan 
sva se vrnila v  Benetke. Ko pa 
sva izstopila na železniški p o 
staji, naju niso hoteli pustiti v  
mesto, češ da je nevarno. Tako 
sem stopil do policijskega ko
misarja na postaji in  sem m u  
rekel, da sem pred dvema dne
voma diplomiral in da moram  
po  tisto diplomo. “Ja ", je rekel, 
"če res hočete, lahko greste, a 
brez osebne izkaznice. Tu jo  
morate pustiti in  tudi vaš brat 
mora ostati tu". "Kaj ste znore
li", sem m u  rekel. "Poslušajte, 
tam je po  vseh cestah Decima 
Mas in jaz bom  hodil, tako 
mlad, k o t sem, brez 'carte d'i- 
dentita ' po  Benetkah!?", sem  
rekel, "saj m e ustrelijo na pr
vem kantonu". Tako m i je dal 
osebno izkaznico in sem stekel 
v  mesto, pobral diplom o in vse 
naše stvari v  stanovanju ter se 
vrnil na postajo, nakar sva z  
bratom odpotovala proti Peru
gii; to je bil konec mojega bi
vanja v  Benetkah. Veste, z  bra
tom  sva šla proti Rimu, ker sva 
špekulirala, da bova tam prej 
dočakala osvoboditev, saj so se 
zavezniki januarja izkrcali pri 
Anziu in z  bratom sva računala, 
seveda - velika stratega, (he, he) 
da bodo  v enem  mesecu prišli 
do Perugie in po tem  bo konec  
vojne.

Kako pa so se razvijale stvari?
Prišla sva do Perugie, se tam na
stanila in  ostala še celo leto, 
nakar sva se na začetku leta 
1945 vrnila v  Trst. V  Benetkah 
sem  se takrat ustavil sam o  
nekaj ur. M ed vojno sem izgu
bil vsako sled za Mušičem. Prvi,
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Nova knjižna izdaja pri Mladiki
V božičnem tednu je pri založbi Mladika v Trstu izšla dragocena

glasbena knjiga, ki je sad  sodelovanja

I
med glasbenico Dino Slam o in tržaškim  
p esn ik o m  A lek san d rom  Furlanom ,

D ina Slama .  v
^ z n a n i m  predvsem  po svojih narečnih  

pesm ih, z naslovom Ana sam a lučka. 
Aleksander Furlan s e  že več desetletij 
p o sv eča  pesn ikovanju  v d o m a čem , 
barkovljanskem narečju in svoje pesmi 

Ana sama hika  obiav|ja v rev'j' Mladika. Prav tri pesmi, 
ki so  v prejšnjih letih bile objavljene v 
reviji, to so  Ana sam a lučka, Buažeč in 
Ta s v e t a  n u č , j e  g la s b e n ic a  in 
skladateljica Dina Slama izbrala in jih 

uglasbila za m ešani pevski zbor. Knjiga je sestavljena iz treh 
delov: v prvem so  notni zapisi uglasbenih pesmi, v drugem je 
objavljeno sam o besedilo  pesm i v taki obliki, kot jo je  avtor 
zapisal, v tretjem delu pa je prevod narečnih pesm i v knjižno 
slovenščino.
Knjigo krasi slika Maksima Gasparija s  slovenskimi kmečkimi 
jaslicami, na platnici so  Jaslice Milana Klemenčiča.

Pred 250 leti je umrl utem eljitelj teorije o 
delitvi oblasti, Charles M ontesquieu
V Italiji pa tudi v marsikateri drugi državi skuša izvršna oblast, to 
je  v lada , s  p ogostim  izdajanjem  zakonsk ih  odlokov obiti 
pristojnosti parlamenta ter z vm ešavanjem  v pravosodje krniti 
sam ostojnost tudi te veje oblasti. Takšno ravnanje pomeni hudo 
kršenje osnovnega načela demokratične in na ustavi sloneče  
državne ureditve o delitvi oblasti. Razlikovanje treh funkcij države 
je poznal že Aristotel in ga je od njega prevzel John Locke (prav 
konec lanskega leta je poteklo 3 0 0  let od njegove smrti). Teorijo 
o delitvi oblasti, ki bo ostala vedno aktualna, pa je izpopolnil 
Montesquieu pred dobrimi 2 5 0  leti. Prav toliko let letos namreč 
mineva od smrti tega velikega francoskega političnega filozofa 
in p isatelja , ki velja ob en em  z Voltairom za utem eljitelja  
francoskega razsvetljenstva.
Charles Montesquieu s e  je rodil leta 1 6 8 9  na gradu Brede v 
okolici Bordeauxa. Iz izkušenj, ki jih je pridobil v državni službi, 
je spoznal, da so  v Franciji potrebne korenite sprem em be. Ker 
je bil precej premožen, mu je  bilo dano, da je  lahko mnogo 
potoval in s e  seznanil z raznotero stvarnostjo po Evropi. Pozneje 
s e j e  umaknil na grad Brede in s e  posvetil pisateljevanju. 
Njegova Perzijska pism a so  bila prava u sp ešn ica , pisana v 
lahkotnem slogu, a ostro naperjena proti zasebnem u in javnemu 
življenju zlasti tedanjega vodilnega sloja v Franciji. Montesquieu  
bi s e  bil lahko zadovoljil z uspehom  in nadaljeval z literarnim 
ustvarjanjem , vendar s e  je  odločil za kritičen pristop do 
obravnavanja družbenih pojavov in njihovih zakonitosti. Tako je  
napisal pom em bno delo  Razm išljanje o vzroku velič ine in 
propada Rimljanov. Ob primeru Rimljanov ugotavlja, da s e  mora 
vladar ozirati na vse  okoliščine, v katerih je živelo in živi neko 
ljudstvo. Med te okoliščine šteje v prvi vrsti geografsko okolje in 
razsežnost ozemlja, na katerem prebiva ljudstvo, pa tudi sistem  
vladavine, pod katerim je moralo ljudstvo živeti v preteklosti, 
dalje vero, običaje in podobno.
Leta 1748  pa je Montesquieu izdal svoje najbolj znano delo z 
naslovom 0  duhu zakonov, ki ga je pisal kakih 2 0  let. V njem je 
podal teorijo o delitvi oblasti. Potrebo, da naj bo državna oblast 
om ejena, je utemeljeval z državljansko svobodo. Učil je, da so  
državljani le takrat svobodni, ko s e  ne bojijo drug drugega in so  
vsi prepričani o svoji osebni varnosti. Takšnega prepričanja pa 
ni, č e  ima le ena oseb a  ali pa le en stan v svojih rokah vso  
državno oblast. Zato je  nujen pogoj državljanske svobode v tem, 
da s e  državna oblast porazdeli med stanove. Zakonodajna oblast 
naj pripada ljudstvu (tretjemu stanu) in plemstvu tako, da jo 
izvršujeta ta dva stanova v dveh domovih, ki s e  pri izvrševanju 
te oblasti omejujeta in nadzorujeta, izvršilna oblast naj pripada 
vladarju, sodna oblast pa naj bo od obeh prejšnjih povsem  
neodvisna, zakaj "če bi bilo sodstvo povezano z zakonodajo, bi 
bila oblast nad življenjem in svobodo državljanov samovoljna, ker 
bi bil sodnik obenem  zakonodajalec; če  pa bi bilo povezano z 
izvršilno oblastjo, bi sodnik utegnil imeti moč zatiralca.” /  (mab)

[■ £ 5

Simon Gregorčič ob 100-letnici smrti
Z^fljsnr>

Ni praznik, predragi mi, naše življenje, 
življenje naj bode ti delaven dan!
Od zora do mraka rosan in potan, 

ti lajšaj in slajšaj človeško trpljenje!

D olžan n i samo, ka r  veleva m u  stan, 
ka r  more, to ?nož je  storiti dolžan!

(Življenje n i p ra zn ik )

L
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Božični koncert APZ M aribor in MePZ Hrast

Glasbeno voščilo pred božičnimi 
in novoletnimi prazniki

G oriška M ohorjeva družba

Koledar z otroško svežino Južno Afriko in  na Švedsko. 
Zanim iv je nastanek  teh  ilu 
stracij, saj sem m orala v zelo 
kratkem  času obdelati člove-

^11

Predbožično vz
dušje je čas, ko se 
človek nekoliko 

umiri in se posveti sebi 
in bližnjim. Gre hkrati 
za čas, v katerem se ust
varja prav posebno vz
dušje topline in priča
kovanja. K temu seveda 
pripom orejo tudi vse 
prireditve in pobude, 
ki pestrijo praznični de
cembrski čas. Le nekaj 
dni pred Božičem, v če
trtek, 22. decembra, je 
bil v pevmski cerkvi sv.
Silvestra na sporedu 
Božični koncert v nizu 
glasbenih večerov Na- 
tivitas, za katere je dala 
pobudo deželna zveza 
USCI. Koncert v Pevmi 
je organiziral SKD Hrast iz Do
berdoba v sodelovanju s Kultur
nim  društvom  Sabotin, z Ra
jonskim svetom Pevma-Štma- 
ver-Oslavje ter z Župnijsko sku
pnostjo Pevma-Štmaver. Večer 
sta oblikovala Akademski pev
ski zbor iz Maribora pod vodst
vom Zsuzse Budvari - Novak in 
MePZ Hrast iz Doberdoba pod 
taktirko dirigenta Hilarija La
vrenčiča. Organizatorji so se že
leli spomniti tudi tridesetletnice 
smrti slikarja Toneta Kralja, ki je 
med drugim  poslikal tudi 
pevmsko cerkev.
Sam večer je bil razdeljen na tri 
sklope, ki sta jih izm enično

oblikovala doberdobski in mari
borski zbor. Glasbo je z božični
mi motivi iz slovenske in tuje li
terarne zakladnice povezovala 
Mateja Černič.
Prvi del koncerta so odpeli gosti 
iz Maribora. Publiki so predsta
vili štiri božične motive, iz slo
venske zborovske kompozicije 
(Greatorexova Hitite Kristjani in 
Prošnja Damijana Močnika) in 
iz anglosaksonske tradicije (Brit- 
tenova A Hymn to the Virgin in 
Keoutorichev Ring Christmas 
bells).
Drugi, vmesni del koncerta, je 
oblikoval doberdobski zbor. Pr
vi dve skladbi sta pričarali vz

dušje srednjeveških motetov na 
slovenskih tleh: gre za Gallusov 
Haec est dies in staroslovenski 
srednjeveški motiv Oj, dete je 
rojeno nam. Beneška kultura je 
bila predstavljena z Merkujevo 
priredbo Ore ti triji krajaue, pri
morska pa z Vodopivčevo Otrok 
v božični noči. Svoj nastop so 
Doberdobci nadaljevali s fran
cosko L' im portant c'est la rose 
Gilberta Becauda: instrum en
talno sta zbor pri tej pesmi 
spremljala Franko Reja na kitaro 
in M arta Lombardi s prečno 
flavto. Za sklepni pozdrav so 
Doberdobci zapeli še poskočno 
črnsko duhovno Pm going to

sing. Pred zadnjo pe
smijo so pevci dober- 
dobskega zbora pode
lili posebno priznanje 
predsedniku Claudiu 
Periču ob desetletnici 
njegovega
predsedniškega m an
data za trud in  požrt
vovalnost, ki ju je vla
gal v dosedanje delo. 
Zadnji sklop božičnega 
koncerta so ponovno 
oblikovali pevci iz Ma
ribora. Najprej je zaz
venela znana sloven
ska Slava Bogu na 
višavah. Tudi napevi 
gospelov niso izostali: 
Štajerci so predstavili 
skladbi Swing low, 
svveet chariot in Go 

teli it on the m ountain, ki ju je 
priredil A. J. Kropivšek. Mari
borčani so se od publike poslo
vili s pesmijo Cantemus Bardo- 
sa Lajosa.
Pred slovesom je poslušalce in 
pevce v im enu krajevne sku
pnosti Pevma-Štmaver-Oslavje 
pozdravil še Lovrenc Persoglia, 
predsednik tamkajšnjega rajon
skega sveta. Pevci obeh zborov 
so nato še zadnjič stopili na ol
tar in skupaj zapeli najbolj zna
no božično Sveta noč, voščilo 
vsem prisotnim za čim boljše in 
čim mirnejše božične in novo
letne praznike.

AČ

Paola Bertolini Grudina

Who Suffithe,

V knjižni zbirki, ki jo je ob 
koncu novem bra 2005 
izdala Goriška M o

horjeva družba, tudi tokrat za
seda pom em bno mesto nepo
grešljivi Koledar, ki ga že vrsto 
let urejuje dr. Jože Markuža. 
Vsakoletni zbornik, ki letos 
praznuje 75. rojstni dan in ob
sega 288 strani, je zvesta in za
nesljiva priča časa, v katerem ži
vimo. Prispevki več kot šestde
setih sotrudnikov iz zamejstva 
in Slovenije namreč v njem pri
povedujejo o pom em bnejših  
dogodkih z verskega, zgodovin
skega, družboslovnega, naro 
dopisnega in poljudnoznanst
venega področja, prinašajo 
pričevanja in raznorazne raz
prave, poročila o jubilejih in 
spominske zapise; vsebino ple
menitijo tudi izvirni leposlovni 
utrinki. Dragoceno dokum en
tarno  vrednost ima okrog sto 
objavljenih fotografij.
Ko vzam em o Koledar v roke, 
nas takoj pritegne njegova 
"obleka". Platnice in  koledar
ski del je letos prvič oblikoval 
goriški grafični oblikovalec 
tržaškega rodu VValter Grudina, 
ilustracije pa je prispevala nje
gova žena Paola Bertolini. O 
tem  delu smo jima postavili 
nekaj vprašanj.

bo, kje bodo  
knjige izšle in  
kako so sploh  
nastale te ilu
stracije?
Paola: Stik je 
nastal po p ra
vem naključju v 
Frankfurtu, na 
knjižnem  sej
m u leta 2003. Iz 
tega je nastal 
lep odnos sode
lovanja, v kate
rem  so m i zau

pali ilustriranje nove serije bi
bličnih knjig. Prvi dve knjigi, 
od štirih  že dokončanih , sta 
izšli sredi decem bra pri petih 
različnih založbah, v različnih 
prevodih, in  sicer v Veliki Bri
taniji, v ZDA, na N izozem 
skem, Švedskem in  N orve
škem. Ena, izven te serije, pa 
bo km alu prirom ala tudi v Slo
venijo (prek Ognjišča), pa še v

ško figuro, ki je poprej likov
no n isem  preveč preizkušala 
in poznala. Morala sem dode
lati svoj slog in  globlje spozna
ti skrivnost barvnega sveta. 

Ilustracije so prežete s sve
topisemskim duhom, obe
nem pa so zelo blizu otroški 
duši. Kje črpaš navdih za 
svoje ustvarjanje?

Paola: Na pom oč m i prihajajo 
narava, vsakdan in um etniki, 
ki so se pred m ano trudili in 
izmučili, da so pustili nekaj le
pote za sabo. Zelo sem hvalež
na pokojnem u ilustratorju Ste

fanu Zavrelu in  njego
vem u pogledu na člo
veka. Glavno vlogo pa 
vsekakor, im a branje 
odlom ka Svetega p i
sma, ki ga m oram  po 
slikati.
Kaj pa bi povedala o 
svojem slogu, s katerim 
si se v  zadnjih letih kot 
ilustratorka kar lepo  
uveljavila?
Paola: Tehniko dela 
sem si m orala čisto sa
m a pridob iti s preiz
kušanjem. Če bi bilo kaj 
več um etniške šole v 
ozadju, bi bilo gotovo 
lažje, a vendar im am  ra
da navadno, najtežjo 
pot... Najraje se preiz
kušam z vodenkam i in 
akrili, ker sta hitri teh 
niki. Kar se pa tiče m e
tode dela, n isem  zelo 
stalna, ker im am  poleg 

risanja tud i druge obveznosti; 
tudi ni vsak trenutek dober za 
ustvarjanje. Rada gledam delo 
drugih ilustratorjev, nekatere 
izm ed teh  zelo cenim  zaradi 
njihove iznajdljivosti in  spo
sobnosti sporočanja. Kar se 
tiče moje uveljavitve, pa je še 
zgodaj, da bi o tem  lahko kaj 
povedala.

DD

Walter, kaj nam lahko 
poveš o zasnovi tega de
la?

Walter: Naloga za obliko
vanje domačega koledarja je 
bila za naju prijetno prese
nečenje. Ko sva začela o tem  
razmišljati, se nam a je zdelo 
lepo, da bi predstavila tudi 
našim  ljudem  to, kar ust
varjava predvsem  drugod. 
Tako sva se odločila, da zaz
nam ujeva letošnji koledar z 
ilustracijam i iz serije o tro 
ških knjig Biblequestions. 
Čeprav smo bralci koledarja 
nedvom no starejši, smo 
navsezadnje tudi... Božji 
otroci. M islim, da barvite 
ilustracije, ki govorijo o Bo
gu, o lepoti stvarstva, lahko 
postaviš tud i na koledar, ki 
te sprem lja skozi vse leto. 
Platnice pa si je u rednik  
zaželel čim bolj preproste, 
zato sem nanje postavil le sim 
bolično, barvito  m avrico, ki 
sem jo prevzel iz ilustracije o 
Noetovi barki.

Koledarski del letošnjega 
zbornika vsebuje 14 detaj
lov bibličnih ilustracij za 
otroške knjige, ki si jih ti, 
Paola, v  zadnjih letih nari
sala za angleško založbo. 
Kako ste našli stik s to založ-
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Pod kraškim robom

O Sesljanskem 
zalivu

Narodni dom pri Sv. Ivanu

A se imamo sami za norca?!

Po dolgem času sem se 
sprehodil po Sesljanskem 
zalivu, kjer naj bi po 

mnenju velike večine politikov 
(z izjemo SSk, Zelenih in še 
kakega posameznika) zraslo 
moderno turistično naselje v 
"Istrsko-beneškem slogu". V 
Sesljan smo se z družino 
preselili v zgodnjih petdesetih 
letih, ko smo bili še Svobodno 
tržaško ozemlje (STO) pod 
zavezniško upravo. V Zalivu na 
zahodni strani je delovalo lepo 
urejeno kopališče izključno za 
ameriške vojake, kjer je danes 
parkirni prostor in "barakini" 
pa je bila edinstvena peščena 
plaža v veliko veselje zlasti nas 
otrok, pristan je bil samo za 
nekaj ribiških bark, ki si jih 
preštel na prste ene roke; 
Castelreggio pa je bil 
namenjen zgolj "višjemu" 
sloju, saj si tam moral plačati 
vstopnino, čeprav so v prvih 
povojnih letih imeli domačini 
prost dohod v kopališče. 
Posebej je treba omeniti dobro,

času zrasla nova podoba 
Zaliva. Tudi Slovenija je skušala 
stopiti v družbo lastnikov, a ji 
takratna politična klima ni bila 
naklonjena. Enega zadnjih 
načrtov je skoro v celoti podprl 
domači občinski svet, saj je 
takratni lastnik kazal vso 
dobro voljo ustreči 
upravičenim zahtevam 
domačinov. Toda tudi ta 
pobuda se je neslavno končala, 
saj je podjetje bankrotiralo, 
sam lastnik pa je za krajši čas 
odšel na "hladno".
Iz tistega obdobja se 
spominjam velike vneme, s 
katero je takratna KPI skrbela, 
da bi domačini ne bili v 
ničemer prikrajšani. V 
občinskem svetu so bila na 
dnevnem redu vprašanja, ki so 
zadevala celoten zaliv, posebej 
še zaprtje stopničkaste stezice, 
ki je direktno povezovala 
Sesljan z morjem. Sam takratni 
poslanec se je v Parlamentu, 
poleg kritike nastavitve 
slovenskega časnikarja na

.  j/\

pravzaprav odlično vzdržan 
gozdič, ki še danes obdaja ves 
zaliv in sega do samega naselja 
Sv. Maura in obmorske ceste 
št.14. Za nas mularijo je to bil 
pravi paradiž. Lovili smo se, 
skrivali in po stezicah kmalu 
dosegli obalo. Prijatelji iz vasi 
nad železnico so kar med pašo 
večkrat pritekli do morja na 
"en toč".
Takrat se je prvič začelo 
govoriti o morebitnem odprtju 
"casinoja", ki naj bi ovrednotil 
ta naš naravni biser. Vrnila pa 
se je Italija in o tem se ni več 
govorilo; edini lastnik 
celotnega zaliva, devinski 
princ, ki se je s prihodom 
Italije vrnil na svoj grad, prej 
sedež ameriškega generala, je 
začel izkoriščati zaliv. Ob 
morju so zrastli zelo cenjena 
restavracija "La Caravella", 
nekaj hotelov in velik 
kamping, kjer smo takrat že 
odrasli "lovili" turistke in se 
tako "učili" nemščine in 
angleščine. Sesljan je postajal 
res malo turistično središče, 
marsikateri domačin je oddajal 
sobe poletnim gostom, 
trgovine so delale s polno 
paro, zidali so tudi domačini, 
poleg seveda države, ki je 
zgradila velika begunska 
naselja s čisto drugačnim 
namenom; a to je druga 
zgodba!
V sedemdesetih letih se je s 
prodajo zaliva privatniku 
začelo govoriti o meganačrtih, 
ki naj bi uvrstili Sesljan v sam 
evropski turistični vrh. Zaliv je 
menjaval lastnike in vsak se je 
predstavil z novim načrtom in 
novim projektantom, ki je 
obljubljal, da bo v najkrajšem

slovensko radijsko postajo, 
zavzel tudi za omenjeno 
stezico. Vse pa je ostalo v 
glavnem po starem.
Danes, kljub prizivom, 
upravičenim dvomom o 
izvedbi vseh del ter po drugi 
strani zagotovilom, da se bo res 
izvedel celoten turistični načrt, 
je stanje klavrno. Letos je bila 
Caravella v večernih urah 
zaprta, čeprav je v prejšnjih 
letih vsaj za silo tešila potrebe 
obiskovalcev našega zaliva. 
Gozdič je v obupnem stanju, 
ves zaraščen, posejan s 
strohnelimi debli in 
raznovrstnimi odpadki, ki 
ogrožajo varnost sprehajalcev.
V bivšem kamnolomu pa se 
koplje, strelja, da se hiše nad 
obalno cesto tresejo in se 
odvažajo stotisoči kubikov 
izkopanega materiala za 
potrebe Benetk. Ko je 
kamnolom deloval, so tam v 
vagončkih ročno tovorili ladje 
z izkopanim materialom, tam 
danes z najmodernejšimi stroji 
izkopavajo in rušijo velik del 
gozdiča (zaradi varnosti?!). 
Sicer pravijo, da prodaja 
kamenja ne pozna krize! 
Osebno sem prepričan, da 
sedanji lastniki sploh ne 
mislijo na resnično turistično 
ureditev Sesljanskega zaliva, 
sicer bi začeli vsaj s 
preureditvijo starega hotela, ki 
je bil v začetku prejšnjega 
stoletja ponos tržaške obale, in 
z ureditvijo prostora ob 
Caravelli, za kar ni nobenih 
zaprek! Edina dejavnost pa 
ostaja odvažanje izkopanega 
materiala, seveda zaradi 
varnosti!

Antek

B ožiček dežele Furlanije-Ju- 
lijske krajine je tokrat s kar 
radodarno roko segel v 

vrečo daril in slovenski manjšin
ski skupnosti podelil kar nekaj fi
nančnih adutov, ki bodo gotovo 
poživili našo kulturno dejavnost. 
Zal pa se je okrog svetoivanskega 
Narodnega doma v manjšinski 
politični stvarnosti vnela huda in 
glasna polemika, ki si jo naša za
mejska skupnost ni zaslužila.
SSk pojasnjuje svoja stališča v 
dveh tiskovnih poročilih. Deželni 
svetnik SSk Mirko Špacapan pra
vi, da "SSk odločno obsoja za
držanje tistih svetnikov Demok
ratičnega Zavezništva na Deželi, 
ki so pripomogli, da je bila v le
tošnjem deželnem finančnem 
zakonu že v komisiji odpravljena 
specifična postavka za Narodni 
Dom pri Sv. Ivanu v Trstu. 
Slovenska stranka se je dolgo ča
sa zavzemala, da bi deželna upra
va vključila to stavbo med tiste, 
ki jih bo popravila v prihodnjih 
treh letih. Deželni svetnik SSk 
Mirko Špacapan in tržaški pok
rajinski tajnik SSk Peter Močnik 
sta pri odbornici Del Pierovi do
segla obljubo po specifični po
stavki v finančnem zakonu, ki bo 
z 1.7 milijoni evrov v treh letih 
zagotavljala obnovo Narodnega 
doma za potrebe slovenske 
manjšine. Glasbena matica bi 
tako prišla do svoje dokončne in 
prestižne stavbe. V predlogu, kot 
je bil že napisan v osnutku dežel
nega finančnega zakona, ki je 
izšel iz deželnega odbora, je bila 
predvidena prenova danes na pol 
porušene stavbe in izročitev v 
"brezplačno uporabo slovenskim

organizacijam", kot piše tudi v 
zaščitnem zakonu št. 38 iz leta 
2001.

Pa se najdejo ljudje tudi in predv
sem iz naših vrst, ki iz gole zavi
sti nad doseženimi rezultati dru
gih žrtvujejo tudi take težko pri
dobljene postavke, očitno poza-

la namenjena Narodnemu domu 
za katerikoli poseg na katerikoli 
svoji stavbi, čeprav obstaja obve
za odbornice Del Pierove, da bo 
denar le usmerjen v pravo smer. 
Vendar je jasno, da nesoglasja v 
manjšini sami lahko vse skupaj 
zapravijo, v slogu "naj sosedu
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bljajoč, po kaj in čemu pravza
prav so na Deželo prišli ali katera 
je njihova narodna dolžnost. 
Danes je že nakazani denar, pod 
pretvezo, da naj se ne dela speci
fičnih postavk, končal v splošno 
poglavje za vzdrževanje deželnih 
stavb. Tako so določili svetovalci 
DZ v integrirani prvi komisiji, 
kjer sedijo predsedniki deželnih 
komisij s stalnimi člani komisije 
same. Pritiski v to smer so očitno 
prišli tudi s strani nekaterih 
manjšinskih krogov, ki bi prido
bljeni denar (za katerega nimajo 
nobene zasluge) raje razdelili na 
razne strani. Po današnji odobrit
vi finančnega zakona lahko torej 
Dežela razpolaga z vsoto, ki je bi-

krava crkne".
Tudi Deželni tajnik SSk, Damjan 
Terpin, ugotavlja, da "v pristojni 
komisiji pa je prišlo do 
nezaslišane politične poteze svet
nika SKP Igorja Cancianija, ki je 
dosegel črtanje te postavke, tako 
da so ta sredstva sedaj končala v 
skupno postavko za obnovo vseh 
deželnih nepremičnin.
Izgovor Cancianija, Blažinove in 
žal tudi Dolenca, da je potrebno 
najprej v manjšini odločiti, 
kakšnemu namenu naj bi ti pro
stori služili, je navadna izmišljo
tina in neresen izgovor. Če bi 
Cancinijeve trditve držale, bi 
namreč moral pri strankarskem 
kolegu odborniku Antonazu

takoj doseči ustavitev postopka za 
vrnitev Trgovskega doma v Gori
ci, saj glede njegove dejanske 
uporabe prav tako še ni nobene
ga konkretnega načrta ali dogo
vora. Če pa misli, da so popravil 
potrebni tudi drugi domovi, kot 
npr. v Križu, naj tudi sam kaj na
redi zanje!
Končno pa je treba poudariti, da 
bi vsekakor od odobritve dežel
nega proračuna do dejanske raz
položljivosti sredstev in naloga 
načrtovalcem, da pripravijo 
ustrezni obnovitveni načrt, pre
teklo dovolj časa za dogovor, 
kako dejansko uporabiti Narodni 
dom pri sv. Ivanu.
Gre torej za izgovarjanje ob poli
tično nesprejemljivem udarcu ce
lotni manjšini, za katerega prev
zemajo odgovornost navedeni 
trije svetniki. Od teh slovenskih 
svetnikov Slovenska skupnost in 
vsa manjšina pričakuje, da, če še 
niso kaj koristnega dosegli, naj 
vsaj molčijo ali pa, da v danem 
trenutku, če že ne morejo (?) gla
sovati v korist postavkam za slo
vensko manjšino, ki so jih drugi 
dosegli, naj raje nekam odidejo. 
Sicer pa bo zanje in vso manjšino 
bolje, da odstopijo, vsaj škode ne 
bomo imeli."
Tako trdita politika stranke lipove 
vejice.
Gotovo so to besede edino le ene 
v škandal vpletene strani. Politika 
v splošnem pogledu je pač taka: 
vsak tabor zastopa svoje stališče. 
Politika na naši deželni ravni si
cer neposredno usmerja življenje 
manjšine same: in zato bo naše 
ljudi skrbelo zgolj, kako bo naš 
manjšinski politični kader sposo
ben usklajevati take medsebojne 
široke in boleče razdalje in raz
like, ki imajo v sebi tektonsko si
lo porušiti to, kar si naše zamej
sko razočarano in utrujeno 'srce 
dolgo in dolgo sladkega obeta'.

Župnijska cerkev sv. Jerneja

Božična noč/ najslajša 
noč, ti biser čudoviti...

Tako se glasi pesem, ki za
doni v prazničnem božič
nem  času v cerkvah, ob 
obredih in na raznih koncertih. 

Taki občutki so prevzeli vse tiste, 
ki so se na božični popoldan po
dali v župnijsko cerkev sv. Jerneja 
na Opčinah, da bi prisluhnili že 
tradicionalnemu božične
mu koncertu.
Letošnji koncert je bil vezan 
tudi na stoletnico rojstva 
znanega skladatelja Ubalda 
Vrabca. Ta priljubljeni kul
turni delavec je nekaj let ži
vel na Opčinah in je v tistem 
času tudi sam vodil openski 
cerkveni zbor.
Organizatorji so se prav za
radi tega odločili, da mu 
poklonijo - kot sovaščanu in 
dirigentu - letošnji koncert. 
Program je bil sestavljen na 
podlagi seznama Vrabčevih 
božičnih pesmi, ki jih je 
zbrala muzikologinja Bojana 
Kralj iz Sežane.
Najprej so v openski cerkvi zado
neli nežni otroški glasovi 
otroškega pevskega zbora in mla
dinske pevske skupine Vesela 
pomlad, ki so za začetek zapeli 
sklop treh pesmi. Zbor je vodila 
pevovodkinja Mira Fabjan, na or
gle pa je zbora spremljal Tomaž 
Simčič.
V tišini openske cerkve so nato 
mladi pevci Vesela pomladi za
peli kantato "Kaj je to" ob 
spremljavi instrumentalnega 
kvarteta, ki so ga sestavljali Olga 
Sosič - flavta, Manuela Kralj - rog, 
Marko Štoka - klarinet in Aljoša 
Tavčar - fagot. Kantata govori o 
čudenju nad lučjo novorojenega, 
saj je Božič tudi praznik luči in 
zvezde repatice, ki naj bi kazala 
svetim trem kraljem pot do no
vorojenega in na tak način sim

bolizirala povezavo med nebom 
in zemljo.
Sledila je globoka božična misel, 
ki jo je za priložnost napisala in 
prebrala etnologinja Martina Re
pinc. Misel Repinčeve se je do
taknila pomena Božiča v naši 
družbi, ko vsi hitimo in nimamo

iz te "ekstaze pogube". Govorni
ca meni, da ja, dovolj bo, da 
pazljivo prisluhnemo naši no
tranjosti, kjer bo vsak dobil od
govor in prerojenje.
Po globoki božični misli, ob ka
teri je vsak poslušalec pogledal 
vase, se je pevski popoldan na
daljeval z nastopom moške sku
pine cerkvenega pevskega zbora 
Sv. Jernej, ki je zapela tri koledni
ce pod vodstvom Janka Bana. 
Moški skupini se je nato pri
družil še ženski del zbora. Cerk
veni pevski zbor Sv. Jerneja, ki je 
zapel priljubljeno pesem "Bila je
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časa, da bi doumeli njegov naj
globlji pomen. Etnologinja je po
slušalcem kar direktno poveda
la, da je ta naš Božič postal le 
praznik konzumizma, zlo druž- 
beno-ekonomskih zahtev tega 
našega globaliziranega svetovne
ga trga, zaprtja pred drugim, dru
gačnim, egoizma, kateremu ni 
videti rešitve. Žalostno resnična 
je prispodoba Božiča kot ogleda
lo, ki se postavlja pred čas našega 
življenja in v katerem bomo vsi 
zagledali ne lastne podobe, pač 
pa temno in brezupno notranjo
st src in duš ne-ljudi, kot jih Mar
tina Repinc imenuje, osebkov, 
zakrknjenih v kalupe brezbrižno
sti, samozavarovanja in sa- 
močaščenja.
Na koncu tega pa se vsi sprašuje
mo, če bomo kdaj dobili izhod

noč", ki pripoveduje o skrivnosti 
rojstva in odrešenju človeštva. 
Zbor je vodil Janko Ban, korepe- 
tirala je Martina Feri, na orgle je 
spremljal Tomaž Simčič.
Za konec pa so vsi nastopajoči 
posredovali kantato Božični sijaj 
na besedilo Vinka Beličiča in z 
uglasbitvijo Ubalda Vrabca. Za 
instrum entalno spremljavo je 
poskrbel kvartet instrumentali
stov, solo je zapel Marjan Štranj, 
mešane zbore je vodil Janko Ban. 
Ob sklepu koncerta, ki ga je po
vezovala Dunja Fabjan, je tudi 
gospod župnik Franc Pohajač iz
razil svojo misel, ki je segla 15 let 
nazaj, ko so v domači cerkvi že 
izvedli to kantato. Spomnil se je 
pokojnega Vrabca, ki je ob koncu 
kantate segel v roke dirigentu, se 
vsem zahvalil in vsem zaželel

blagoslovljene praznike. Ganlji
vi trenutki za vse, ki se skladatelja 
in kulturnega delavca še spo
minjajo. Mlajše generacije, ki jim 
ni bilo dano, da bi ga spoznale, 
pa so imele možnost, da so spoz
nale delček njegove kreativnosti 
ravno na nedeljskem koncertu. 
Božični sijaj bo še zazvenel, tok
rat v slovesni obliki v nadalje
vanju poklona Vrabcu, in sicer v 
izvedbi združenih zborov iz 
Mačkolj, Nabrežine in Opčin ob 
vsakoletnem božičnem koncer
tu ZCPZ, v nedeljo, 8. januarja 
2006, v cerkvi v Tolminu s pono

vitvijo naslednji 
teden, v nedeljo, 
15. januarja 
2006, v stolnici 
Sv. Justa v Trstu. 
Za konec pa so 
opensko cerkev 
napolnili zvoki 
in melodije 
priljubljene bo
žične pesmi Sve
ta noč, ki so jo 
zapeli vsi nasto
pajoči in seveda 
vsi prisotni v 
cerkvi, ob orgel
ski spremljavi 
Tomaža Simčiča.
Organizatoriji in 

vsi prisotni so nato zapustili 
opensko cerkev, v katero se bodo 
nekateri vrnili šele čez leto dni, 
mogoče ob drugem božičnem 
koncertu. Vsem pa naj ostanejo v 
spominu besede Martine Repinc, 
naj bodo svarilo in voščilo za 
lepše in globlje doživljanje 
življenja: "obhajanje rojstva pri
naša človeku enostavno in ned
voumno sporočilo: naj ostane, 
naj zopet postane človek; naj v 
sebi ponovno rojstvo praznuje 
ob vsakem odstopanju ali dvo
mu, ne le ob 25. decembru. Naj 
nas duh Božiča v srcu spremlja 
vsak dan, pa naj bo ta še tako 
mračen in turoben. Razsvetljuje 
naj strmo pot, po kateri hodimo, 
osmišlja naj naše bivanje, ki nam 
je bilo preko njega podarjeno".

SP
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Kristus je s križem 
vlil človeku upanja
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u  T  epe so take
večjere,/srce je 

/k ruatko , duša je u 
m jere./N ecuoj je Buažeč, u 
narvečje tem e ana  lučka 
b rli,/d e  tru o šta  
poštene  jen duabre 
ledi!"
Tako pravijo verzi 
tržaškega narečnega 
pesn ika A leksandra 
Furlana, ki v svoji 
besedi spoji, kar je 
n jem u  najbližje: 
iskreno zvestobo 
svoji d om ačnosti in  
p ris tn o st m a jh n ih , a 
srcu p o m em b n ih  
reči, kot kozarec 
ž lah tn e  kapljice ali 
pa seganje v roko 
prijatelju.
G lasbenica D ina 
Slam a je nekaj 
F urlanovih  pesm i 
zbrala, da bi jih 
im ela  za podlago  pri 
p isan ju  treh  
b ož ičn ih  pesm i.
Založba M ladika je 
p a rtitu ro  in  Furlanove 
pesm i - tako orig inale  kot 
tu d i prevode - zbrala in  jih 
izdala v kn jižn i oblik i. Tudi 
o tej publikaciji z naslovom  
Ana sam a lučka je bil govor 
na  večeru  D ruštva 
slovenskih  izobražencev, ki 
je bil zadnji po vrsti pred

Božičem.
Ponedeljkov večer v 
Peterlinovi dvoran i pa je bil 
tu d i priložnost, da se v tem  
p redbožičnem  času

pozna, saj sodeluje pri 
škofijskem  pasto ra lnem  
svetu in  je tu d i član 
škofovega tajn ištva. 
Štoka je poudaril 
Ravignanijevo 
prizadevanje, da bi pri 
svojem  vodstvu tržaške 
cerkve nadaljeval pot, 

ki jo je začrtal njegov 
p red h o d n ik , m sgr. Lovrenc 
Bellomi: ta  po t je tlakovana 
s s trpnostjo  in  sožitjem , 
sprejem anjem  drugačnosti,
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pog lob im o  v sm isel 
p raznika Kristusovega 
rojstva. DSI že nekaj let vabi 
zato v svojo sredo tržaškega 
škofa Evgena Ravignanija, 
da bi navzočim  posredoval 
nekaj m isli. Gosta je po 
Sergiju P ahorju  pozdravil 
tu d i Drago Štoka. Slednji 
tržaškega škofa dobro

s p rin c ip o m  naro d n e  
enakosti in  socialn im  
prizadevanjem .
Škof R avignani se je v 
svojem  posegu spraševal o 
dogodku betlehem ske noči 
in  o p o m en u , ki ga je 
Jezusovo rojstvo im elo  za 
vso nadaljn jo  zgodovino. 
D ogodek in  p o m en  sta

nam reč odvisna od 
odgovora na  vprašanje:
"Kdo je Jezus, ki se n am  je 
rodil?" Prvi m ožen  odgovor 
je, da je bil Jezus učitelj 
m odrosti in  človekove 
m orale, da je bil torej 
izredna oseba. "Ta 
odgovor", je obrazložil škof 
Ravignani, "je ned v o m n o  
sprejem ljiv, saj kaže na 
izredno  občudovanje, ki ga 

je Učitelj vzbujal 
p ri lju d eh ” . Taka 
razlaga Jezusa 
Kristusa pa je 
om ejujoča. Ravno 
zato je treba globlji 
odgovor iskati v 
veri: po tem takem  
je Kristus sin božji, 
ki je postal človek 
za nas, okusil je 
človekove ovire in  
jih  prem agal z 
vstajen jem . Ta 
obrazložitev 
presega m ejo 
m isterija in  
razkriva pravo 
poslanstvo Božjega 
sina: O n je sprejel 
križ, da bi nas 
povzdignil k 
Božjem u objem u.
"Bog ljubi človeka 

do take m ere, da je svojega 
sina učlovečil; Kristus je 
na to  s križem  vlil človeku 
upanja ."
D odati je treba, da je v 
d rugem  delu  večera 
nastop il pevski sestav 
Gallus C onsort pod 
vodstvom  D ine Slama.

Igor Gregori

Obvestila
V nabrežinski cerkvi bo v petek, 
6. januarja, ob 16. uri tradicionalni 
koncert božičnih pesmi. Na njem 
bosta nastopala zbora Skala in 
Slovan pod vodstvom Hermana 
Antoniča.

Darovi
Za društvo Rojanski Marijin dom: v 
spomin na pok. Angela Starca Marija 
in Marko Udovič 100,00; namesto 
cvetja na grob pok. Bogdanovega 
očeta Pepija Kralja Marija in Marko 
Udovič 100,00 evrov.
Namesto cvetja na grob pokojni 
Dori Mevlja por. Arduini in frizerki 
Riti daruje Zdenka Marc 5 0 ,0 0  
evrov za cerkev v Bazovici. 
Namesto cvetja na grob pokojni Dori 
Arduini darujejo Angela, Eda in Lela
20.00 evrov za cerkev v Bazovici. 
Namesto cvetja na grob pokojni Dori 
Mevlja Arduini daruje Elvira 20,00  
evrov za popravilo strehe Slom
škovega doma v Bazovici.
Elko in Marija iz Drage darujeta
20.00 evrov za popravilo Slomško
vega doma v Bazovici.
V spomin na Angela Starca daruje 
sestra  5 0 ,0 0  evrov za rojanski 
cerkveni pevski zbor.
V spomin na dragega očeta Josipa

Kralja darujeta Bogdan in Damjana
50.00  evorv za MePZ Lojze Bratuž,
5 0 .0 0  evrov za vokalno skupino 
Sraka, 5 0 ,0 0  evrov za rojanski 
cerkveni zbor, 50 ,00 evrov za kriški 
cerkveni zbor, 5 0 ,0 0  evrov za 
vzdrževanje kriške cerkve, 50 ,00  
evrov za ženski zbor Vesna, 50 ,00  
evrov za SKD Vesna in 50 ,00  evrov 
za ŠD Vesna.
Za sklad narodnih noš pri Sv. Ivanu 
v Trstu darujeta Darko in Zinka
150 .00  evrov.
Za Marijin dom pri Sv. Ivanu v Trstu 
darujeta Darko in Zinka 150,00 evrov.

Zahvala
Dr. Drago Legiša se  od 13. decem
bra zdravi v tržaški glavni bolnišnici 
in se  zato v Novem glasu iskreno za
hvaljuje vsem, ki so se  ga pisno ali 
kakorkoli drugače spomnili ob nje
govem življenjskem jubileju.

Ob sm rti
ANGELA STARCA

izreka Cerkveni 
pevski zbor od 

sv. Antona in ZCPZ 
žen i Janji in ostalim  

sorodnikom  
iskreno sožalje.

V  p e te k , 6 .  ja n u a r ja , ob  16. uri
bo v župnijski cerkvi v Nabrežin i

TRADICIONALNI KONCERT BOŽIČNIH PESMI
z nastopom mešanih zborov SKALA in SLOVAN 

(iz G ropade in Padrič)

Z B O R O V O D JA  Herman Antonič 

Sledijo pete litanijie z  božičnimi odpevi in blagoslov

Rojanska župnijska skupnost /  Priznanje Humbertu Mamolu

Slovenska sv. maša in petje 
že 40 let po radiu Trst A

Praznovanje pomembne obletnice pri Novem sv. Antonu

Pred 60 leti ponovno slovenska 
beseda v božjem hramu

N edelja, 11. decembra, je 
bila za rojansko župnij
sko skupnost prazničen 
dan. Sv. mašo je v cerkvi sv. 

Mohorja in Fortunata daroval g. 
škof Evgen Ravignani, ki je 26. 
junija letos praznoval svoj maš- 
niški jubilej -  50 let mašniškega 
posvečenja. Pozdrav in čestitke 
za jubilej mu je na začetku sv.

maše izrekla Sara Bembi. Spom
nila je tudi da poteka letos štiri
deset let, odkar Radio Trst A pre
naša sv. mašo iz rojanske cerkve. 
G. škof se je ob koncu sv. maše 
zahvalil za čestitke in se spomnil 
tistih, ki so bili pri prvem preno
su sv. maše iz Rojana 7. marca 
1965 soudeleženi: msgr. Lojze 
Škerl, dr. Stanko Janežič, predv
sem pa msgr. Stanko Zorko in 
prof. Humbert Mamolo. Po g. 
škofu je prevzel besedo predsed
nik Cecilijinega društva iz Lju
bljane, prof. Tomaž Faganel, in 
izročil priznanje Cecilijinega 
društva prof. Mamolu. Med dru
gim je dejal: "Ob 40-letnici pre

nosov slovenske maše na 
tržaškem radiu prejmite, spošto
vani gospod Mamolo, kot zboro
vodja in organist župnijskega 
zbora sv. Mohorja in Fortunata 
Priznanje Slovenskega Cecilijine
ga društva, priznanje, s katerim 
se Vam želimo posebej zahvaliti 
za Vaš nenadomestljivi prispevek 
slovenski cerkveni glasbi na

Tržaškem in s tem vsej slovenski 
cerkveni glasbi."
Po sv. maši se je slovesnost na
daljevala v Marijinem domu. 
Rojanski cerkveni pevski zbor je 
s pesmijo pozdravil slavljenca, 
svojega dolgoletnega dirigenta 
Humberta Mamola. Msgr. Franc 
Vončina se je zahvalil g. škofu za 
prisotnost in mu predal besedo. 
G. škof je poudaril važnost 40- 
letnega prenosa sv. maše po ra
diu in podčrtal veliko vlogo, ki 
jo je vseh štirideset let imel pri 
oblikovanju pevskega dela sv. 
maše prof. Humbert Mamolo. V 
znak hvaležnosti mu je izročil 
medaljo, ki spominja na 1700-

letnico muče- 
ništva sv. Ju
sta in 1000- 
letnico po
večanja stol
nice sv. Justa 
ter še poseb
no "Priznanje 

za vztrajno ter požrtvovalno de
lo na področju cerkvenega 
petja", ki ga krasijo slika rojan- 
skih orgel, pečat tržaške škofije 
in podpisi g. škofa , rojanskega 
župnika ter škofovega vikarja.
V imenu pevcev se je dolgoletne
mu dirigentu zahvalila Dorica 
Žagar. V svojem govoru se je na 
kratko dotaknila različnih vi

dikov slavljenčevega 
dela. Prof. Mamolo je 
namreč z veliko požrt
vovalnostjo in strokov
nostjo vodil rojanski 
cerkveni pevski zbor 
vse od 1.1960. Poleg di
rigiranja je moral zelo 
velikokrat tudi sam or
glah. Posebno v zad
njih letih je tudi skom- 
poniral precej skladb, 
večinoma za rojanski 
zbor. Prenašanje sv. 
maše po radiu vse od 1. 
1965 je predstavljalo za 
zbor, še posebej pa 
zanj, težko in odgovor
no nalogo, ki jo je vse
skozi opravljal z veliko 
resnostjo in natančno
stjo. Pod njegovim vod
stvom je zbor naštudi

ral zelo bogat repertoar cerkve
nih in posvetnih pesmi. V znak 
hvaležnsoti so mu pevci podari
li srebrno reliefno maketo rojan
ske cerkve. Prof. Mamolo se je 
vsem lepo zahvalil za pozornost 
in se spomnil tistih, ki so z njim 
pri delu sodelovali, predvsem g, 
Zorka in prof. Marice Zupančič. 
Nato se je pridružil pevcem in 
skupno so pod vodstvom prof. 
Bogdana Kralja zapeli Vrabčevo 
Zdravljico.
V prisotnosti številnih faranov 
pa tudi nekdanjih pevcev in 
prijateljev se je srečanje nadalje
valo v prijetnem vzdušju.

IG

God mučenca sv. Štefana 
je za skupnost m estne
ga središča v Trstu pri

ložnost za srečanje pri popol
danski daritvi sv. maše, obe
nem  za izmenjavo voščil in 
družabnosti ob bližajočem se 
vstopu v novo leto. Letos je bi
lo to srečanje toliko bolj po 
m embno, ker so se spominjali 
60-letnice obnovitve slovenske 
službe božje pri Novem sv. An
tonu v Trstu, po dolgi mračni 
dobi, ki je zaznamovala sloven
skega človeka v teh krajih. 
Prepričljivo je zadonela uvodna 
pesem Božji nam  je rojen Sin -  
Ivana Zupana med številne ver
nike; to je odpel združeni zbor 
ZCPZ pod vodstvom zboro
vodje Edija Raceta, ob orgelski 
spremljavi prof. Tomaža 
Simčiča. Nato je msgr. Marij 
Gerdol, ki vodi Slovensko pa
storalno središče, orisal stanje 
slovenskega bogoslužja v m e
stu. Navedel je deset župnij: 
Rojan, Sv. Jakob, Skedenj, Sv. 
Ivan -  ki imajo vsak dan sloven
sko bogoslužje; m edtem  ko 
imajo Barkovlje, Novi sv. An
ton, Salezijanci, sv. Ana, sv. Vin
cencij in Podlonjer le ob ne
deljah. Pred začetkom slovesne 
sv. maše sta spregovorila še g. 
Albert Štrajn in ga. Matejka Pe
terlin, ki sta vsak s svojega zor
nega kota podala svoje misli ob 
tej pom em bni obletnici za slo
venski jezik v cerkvah m estne
ga središča. Albert Stranj, član 
te župnjiske skupnosti, se je po 
vrsti zahvalil vsem, ki so se odz
vali povabilu na to prazno
vanje. V nadaljevanju se je 
spomnil tistega, ki m u gre naj- 
večja zasluga za obnovitev slo
venskega bogoslužja v tej cerk
vi, msgr. Jakoba Ukmarja; nato 
duhovnika Jožeta Prešerna, pa 
še pevovodij prof. Klakočarja in

Rozalke Čičigoj. Nazadnje se je 
zahvalil še neutrudnem u pevo
vodji Ediju Racetu, ki vodi zbor 
že nad 35 let, in organistu prof. 
Tomažu Simčiču ter vsem pev
cem, ki se z veliko ljubeznijo in 
vztrajnostjo trudijo, da mogoč
no doni slovenska pesem v tej 
cerkvi. Matejka Peterlin se je 
prav tako spomnila svetniškega 
kandidata msgr. Jakoba Uk
marja in tistega 15. avgusta leta 
1945, ko je po 25 letih zopet bi
la služba božja v slovenščini v

tej cerkvi. Tedaj je v pridigi 
msgr. Ukmar dejal: "S pri
voljenjem g. škofa in tukajšnje
ga msgr. župnika otvarjam slo
vensko javno bogoslužje v tej 
župnjiski cerkvi sv. Antona. 
Zahvaljen bodi Bog, Oče 
usm iljenja in Bog tolažbe, ki 
nam  je po dolgih letih raznih 
preizkušenj dal učakati ta sveti 
dan, ko v tej hiši božji zopet od
meva naša pobožna pesem in 
se zopet oznanja božja beseda v 
našem jeziku" "Ce bi nam 

reč to naše ljudstvo versko in 
m oralno propadlo, bodite pre
pričani: nobena politična spre
memba, nobena socialna refor
ma ne bo mogla naroda ščititi.” 
Slovesno sv. mašo ob tej po
m em bni obletnici je vodil ko
prski pom ožni škof Jurij Bizjak. 
Z njim  je somaševal msgr. Ma
rij Gerdol. Uvodoma je tržaški 
škof Evgen Ravignani v slo
venščini pozdravil koprskega 
sobrata in naglasil, da so slo
venski verniki naravna vez s ko
prsko cerkvijo, katere povezuje 
jezik in  bogata kulturna 
dediščina, iz katere raste upanje 

za prihodnost tega prostora 
v bratski ljubezni in edinosti 
cerkve. Bogoslužje se je na
daljevalo s Slovensko mašo 
Franca Blažiča in  drugim i 
božičnim i skladbami, Be- 
larja, Štolcerja in  Cveka. V 
hom iliji se je tud i koprski 
škof Jurij Bizjak spom nil 
msgr. Jakoba Ukmarja, ki 
ima največje zasluge za potr
ditev slovenskega bogoslužja 
na Tržaškem, ki je odigralo 
izjem no pom em bno vlogo 
pri ohranjanju tako naše ver
nosti kot tudi narodne isto
vetnosti. V nadaljevanju je 
razvil svojo misel v po
dajanju odlomkov iz Svetega 
pisma. Končno je prišel Kri
stus, ki je "prava luč, ki raz
svetljuje vsakega človeka, ki
pride na ta svet" Qn 1 ,9 )....
... "Brez svetlobe in brez luči 

ni življenja. Zato so tudi prvi 
kristjani sestavljali grški besedi 
za luč in življenje v obliki križa 
in jih izpisovali nad vrata svojih 
hiš kot znamenje Božjega varst
va in blagoslova" "Nismo
otroci teme in noči, smo otroci
sonca in  svetlobe ......" "Naj
bleščeča svetloba zasije v teh 
praznikih tudi v vsakem izmed 
nas in naj se razlije čez vse kon
ce naše dežele! Amen"

Pavel Vldau
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Beneški božični sejem v Špetru

Globalizacija sožitja
Uspešna predstavitev v Bilčovsu
& g •  •  V *  •  V  I I  I  •Najnovejsi priročnik, ki 
je zrasel na koroških tleh

V Špetru Slovenov v 
Benečiji je 11. 
decem bra Turistično 

društvo Nadiške do line  (Pro 
Loco Valli del N adisone) 
organiziralo božični sejem 
pod  im enom  
"Stara diela za 
današn ji Božič"
(Gesti an tich i per 
u n  nuovo natale), 
ki so se ga s svojo 
p o n udbo  
udeležili tud i 
člani združenja v 
okviru Turistične 
zveze G ornjega 
Posočja. Večina 
n jih  je sejem 
popestrila  in  ga 
obogatila  s svojo 
slovensko 
ku ltu rn o  
prepoznavnostjo  
v artik lih , zvokih 
harm on ike  in  
napisi.
V prekrasnem  
zim skem
vrem enu, božično 
in  novoletno  obarvanem  
vzdušju, ob uri, ko so 
dom ačin i prihajali od maše,

I zvršni odbor Združenja Slo
venske izseljenske matice 
(SIM) je na svoji redni seji, ki 

je potekala v torek, 20. decembra, 
v Ljubljani, sprejel izjavo za jav
nost glede ukinitve osrednje re
vije za Slovence v svetu Slove- 
nija.svet.
Zgodilo se je nepredstavljivo. 
Urad za Slovence v zamejstvu in 
po svetu se je odločil, da ukine 
osrednjo revijo za Slovence po 
svetu Slovenijo.svet, ki jo je iz
dajalo Združenje Slovenska iz
seljenska matica. To je storil 
načrtno, grobo in nepreklicno, 
predvsem pa brez vsakršnih teht
nih razlogov. Odločitev o ukinit
vi osrednje revije za Slovence v 
svetu, ki jo je sprejel nekdanji 
državni sekretar Franc Pukšič le 
dan pred svojim odstopom, je v 
nasprotju s temeljnim poslanst
vom Urada, ki naj bi podpiral ce
lotno paleto različnih dejavnikov 
in dejavnosti na področju stikov 
s Slovenci po svetu. Odločitev pa 
je v nasprotju tudi z elementar
no politično higieno, ki držav
nim  funkcionarjem v odstopu 
odsvetuje sprejemanje dolgoroč
nih odločitev, katerih posledice 
neizogibno obremenjujejo njiho-

so na  bližnjem  prostoru  
pred špetrsko občinsko 
stavbo zadoneli 
trad ic iona ln i zvoki 
harm on ike  in  ob rn ili 
n jihove korake v pravo

smer: k slovesnem u odprtju  
obujene dom ače slovenske 
tradicije božičnega sejma, ki

vega naslednika.
Revija Slovenija.svet je bila ena 
ključnih kulturnih povezav mati
ce z rojaki, prek nje pa je sloven
ska država izpolnjevala eno

svojih temeljnih obveznosti do 
rojakov v svetu, ki izhajajo tako iz 
5. člena Ustave kot iz 31. člena 
novega zakonskega predloga o

je letos že drugi po vrsti.
Ker so se že lansko leto 
povezale sosednje tu ristične 
organizacije in  društva iz 
Benečije in  Posočja, se je 
sejm a sam o iz Posočja

udeležilo  enajst 
ponudnikov, izdelovalcev 
p redm etov  dom ače obrti,

odnosih Republike Slovenije s 
Slovenci zunaj njenih meja, ki je 
prav tačas v parlamentarni 
obravnavi. Skrb za vse Slovence v 
svetu, brez razlik, pa je bila tudi 
ena pomembnih točk koalicijske 
pogodbe sedanje slovenske vla
de.
Zato bi bilo nevarno in pod
cenjujoče domnevati, da sta od
ločitvi nekdanjega državnega 
sekretarja Franca Pukšiča botro
vali zgolj njegova pregovorna za

merljivost in oseb
na maščevalnost. 
Ukinitev edine re
vije, ki še vzdržuje 
stik s Slovenci 
predvsem v čez
morskih državah, 
namreč navaja na 
veliko bolj drama
tičen sklep, da 
namreč slovenska 
država ne želi več 
ohranjati stikov s 
tistimi Slovenci v 
svetu, ki so bili v 
preteklosti naveza
ni na Slovensko iz
seljensko matico, 
kot da bi bili po 
neki sprevrženi lo
giki "okuženi" s 
klicami nekdanje
ga režima, pa če
prav so pred njim 

bežali.
Ko smo pred poldrugim letom 
skupaj z Uradom za Slovence v 
zamejstvu in po svetu na pogo
rišču Rodne grude (izdajala SIM) 
in Naše Slovenije (izdajal Naslov, 
d.o.o.) ustanavljali novo revijo, 
smo to počeli iz vsaj treh razlo
gov. Prvi je bil finančni -  za dve 
reviji v proračunu ni bilo več de
narja. Drugi razlog je bil vsebin
ski -  nova revija je morala odpre
ti vrata za vse Slovence v svetu, 
ne glede na njihovo politično ali 
ideološko opredelitev. Zato je bi
lo treba nujno prerezati popkovi
no, ki nas je vezala s preteklostjo. 
Tretji razlog pa je bil institucio
nalne narave -  v upravljavske or
gane nove revije je bilo treba že 
takoj na začetku vključiti pred
stavnike vseh zainteresiranih jav
nosti, poleg Slovenske izseljenske 
matice torej tudi Svetovni sloven
ski kongres in Slovenijo v svetu, 
in poiskati skupni jezik. Vendar 
poskusi zbliževanja vseh treh vej 
civilne družbe žal niso obrodili 
sadov. Vsak njen del je ostal trd
no vkopan za svojimi okopi in 
tako simbolno legitimiral 
vsakršno prihodnjo politično od-

naravno  pridelane p rehrane  
itd. Tako so kupci lahko 
uživali ob pogledu na 
um etniške izdelke, 
p rak tično  uporabne izdelke 
iz dom ače volne ali ob 
pokušnji d ob ro t dom a 
zraslega pridelka.
Posebno vabljive so bile 
stojnice dvojezičnih šol z 
izdelki, ki so jih učenci sam i 
predstavili in  prodajali. O 
n jih  izvirno slovenskem  
poreklu pa so govorili tud i 
dvojezični podnapisi in  
vabila k stojnicam . Tako so 
lahko vsi, ki s sim patijam i 
sprem ljajo ohran jan je 
iden tite te  av tohtonega 
prebivalstva, ugotovili, da 
stopa v javnost že tukajšnja 
nova generacija, ki obvlada 
tud i knjižno slovenščino in  
lahko uveljavlja p rednost pri 
p retoku kulture in  blaga 
m ed obem a državam a, ki 
brez občutka ogroženosti 
sprejem a padec predsodkov, 
zaradi om ejenosti vseh vrst 
ter ustvarja ozračje nove 
Evrope -  globalizacije sožitja 
in  nov ih  priložnosti za vse. 
Tudi, da ostane vsak to, kar 
je, da m u  ne  bodo  oporeka
li, ob  krajevnem  im enu  Špe- 
tar, zapisati še Slovenov 
(Špetar Slovenov), kar je re
snično pravo im e tega kraja.

MiM

ločitev glede usode revije, tudi 
njeno morebitno ukinitev.
S tega zornega kota je razumlji
va, ne pa tudi upravičena odloči
tev takratnega državnega sekre
tarja Franca Pukšiča, da zavrne 
vsak dialog z bralci osrednje re
vije Slovenije.svet, kot tudi sode
lovanje v svetu revije, ne glede na 
določbe iz koncesijske pogodbe 
za izdajanje revije. Njegovo spo
ročilo je bilo več kot jasno: Slo
venci, ki berejo revijo 
Slovenija.svet, niso vredni pozor
nosti matične države! Bolj sa- 
mouničevalski odnos do lastne 
diaspore verjetno sploh ni mo
goč.
Kljub nerazumevanju politike in 
pritiskom različnih parcialnih in
teresov si je Slovenska izseljenska 
matica pri izdajanju revije zadala 
visoke profesionalne in kakovost
ne standarde v prepričanju, da si 
naši ljudje v svetu zaslužijo le naj
boljše. V samo poldrugem letu pa 
je tudi dokazala, da to zna in 
zmore, predvsem pa, da je s pred
videnim proračunskim denarjem 
možno izdajati revijo na najvišji 
kakovostni ravni.
Ker smo prepričani, da je bila z 
odločitvijo nekdanjega državne
ga sekretarja Franca Pukšiča 
storjena nepopravljiva škoda na 
področju revialnega založništva 
za Slovence po svetu, je Izvršni 
odbor sprejel sklep, da sproži 
upravni spor, s katerim bo izpod
bijal odločitev Urada, da se kon
cesija za izdajanje osrednje revije 
za Slovence v svetu dodeli založ
bi Otroci d.o.o. Pri SIM namreč 
ocenjujemo, da je bila koncesija 
dodeljena v nasprotju z razpisni
mi zahtevami in torej protizako
nito in da je odločitev nekdanje
ga državnega sekretarja Franca 
Pukšiča v nasprotju z veljavno 
zakonodajo. S svojo odločitvijo je 
namreč prekršil celo vrsto razpi
snih pogojev, od glavnega, ki od 
novega koncesionarja zahteva re
ference in izkušnje na področju 
dela s Slovenci po svetu, do pro
fesionalnega uredništva, mreže 
zunanjih sodelavcev in dopi
snikov iz tujine, distribucijske 
mreže in druge pogoje.
Izvršni odbor SIM zato poziva 
novega državnega sekretarja za 
Slovence v zamejstvu in po svetu 
Zorka Pelikana, da ponovno pre
tehta odločitve svojega predhod
nika in vsaj nekoliko omili ško
do, ki se v nasprotnem primeru 
neizogibno napoveduje.

Člani Izvršnega odbora 
Slovenske izseljenske matice

V sredo, 14.12.2005, ob 
18.30 je bila v Bilčovsu 
v prostorih Posojilnice 

predstavitev priročnika za 
predšolsko vzgojo En, dva, tri - 
leto se vrti dveh priznanih 
vzgojiteljic, namreč Rezi Kolter 
in Ivane Stefaner -VVeiss, ki obe 
že vrsto let delujeta v 
bilčovškem dvojezičnem

občinskem vrtcu.
Po uvodnem pozdravu Marije 
Hedenik, podpredsednice 
Slovenskega prosvetnega 
društva "Bilka", je urednica 
priročnika mag. Lucija Ogorevc- 
Feinig predstavila publikacijo, 
nato sta spregovorili še avtorici 
Rezi Kolter in Ivana Stefaner- 
Weiss. V središču pozornosti pa
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so bili prav bilčovški - zdaj že 
bivši vrtčevski - otroci, saj že 
hodijo v 1. razred ljudske šole, 
ki so številnemu občinstvu 
prikazali na prikupen način 
nekaj enot iz priročnika ter 
zapeli nekaj pesmi.
Priročnik ima 104 strani, za 
notni zapis je poskrbel Tonč 
Feinig, oblikovala in natisnila

ga je v nakladi 700 izvodov 
založba Drava. Izdajo pa je 
podprl v prvi vrsti Urad za za
mejce in Slovence po svetu v 
Ljubljani in Urad zveznega kan
clerja na Dunaju. Kupite ga lah
ko v obeh slovenskih knjigar
nah v Celovcu - pri Hačku in 
Mohorjevi, za 22,80 evrov.

Lucija Ogorevc-Feinig

Na dnu...

KOT VIDITE, ŽIVIM 
V POPOLNEM BLAGOSTANJU.
Ml MANJKA SAMO DOMIŠLJIJA, 

DA 31 V TO VERJEL. p

Glasbeno srečanje
V prostorih S lovenskega kulturnega sred išča Planika so  s e  
zbrali gojenci, ki s e  učijo g la sb o  pri G lasbeni m atici-šola  
Tomaža Holmarja v Kanalski dolini, da bi na prijeten in igriv 
način pokazali, kaj so  s e  od začetka tega šo lskega  leta naučili. 
Srečanje je  vodila profesorica Tea Košuta, ki s e  že nekaj let 
enkrat ted en sk o  vozi v Kanalsko dolino in s  tem  om ogoča  
glasbeno vzgojo tudi v slovenskem  jeziku.
Na srečanju je  pozdravil tudi predstavnik Sks Planika, ki je  
prisotnim staršem  zaželel veliko dobrega v prihodnjem letu. 
Bila je  hkrati tudi priložnost za pogovor s  starši, ki zaupajo 
otroke slovenskim  organizacijam, ki delujejo v Kanalski dolini, 
ter trenutek razmišljanja za bodoče načrte. G lasbena šola v 
Kanalski dolini ponuja tečaje klavirja, kitare pa v sodelovanju  
z G lasbeno šo lo  Celovec v Zahomcu v Ziljski dolini. /  RB

Dejavnosti za otroke
Slovensko kulturno sred išče Planika, ki je  sicer dejavno skozi 
celo  leto v času , ki s e  ujema s  šolskim  letom, prireja vrsto 
aktivnosti, ki so  nam enjene šoloobveznim  otrokom. Tudi v tem  
šo lsk em  letu ob isku je dejavn osti sred išča  d va jset otrok, 
razdeljenih po starostnih skupinah.
Vodstvo središča je  letos ubralo novo pot učenja in prikaza 
sloven sk ega  jezika in kulture. V prvem delu šo lsk eg a  leta 
sodeluje s  središčem  pedagog in igralec Sten Viler, ki tedensko  
prihaja v K analsko dolino in motivira otroke s  s loven sk o  
pesm jo, b esed o  in kulturo. Zbran je  bil tak način pristopa, da 
bi slušateljem  tečajev na igriv način približali slovensko besedo, 
hkrati pa, da bi s  pomočjo igre in pesm i obogatili njihov besedni 
za k la d . N ekateri s lu ša te lj i n a m reč  n im ajo jez ik o v n eg a  
predznanja ali pa nimajo m ožnosti, da bi s e  v slovenščini ali v 
s lo v e n s k e m  n arečju  p og o v a rja li v d r u ž in sk e m  krogu . 
Predbožični č a s  pa je  bil trenutek druženja in igre. Tako je  
sred išče organiziralo z Glasbeno matico-šolo Tomaža Holmarja 
božičnico za starše  in božični delavnici. V teh delavnicah so  
otroci s  pomočjo učiteljic N ataše in Tanje ob pesm i in zabavi 
pripravljali božična darilca in razne okraske za božično jelko. 
Po božičnih počitnicah s e  bodo otroci začeli pripravljati na Dan 
slovenske kulture, ki ga bo sred išče organiziralo na Trbižu sredi 
m eseca  februarja. /  RB

Prejeli smo

Izjava Slovenske 
izseljenske matice

Franc Pukšič (foto DPD)
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Prevladuje naj predvsem skrb za povečanje prebivalstva

Slovenija z zaupanjem 
in vedrino v leto 2006

N ovo leto so v Sloveniji 
pričakali različno, 
predvsem z bučnimi 
zabavami in veseljačenjem, kot 

to pač velevajo tradicija in 
navade iz preteklosti. Največ 
ljudi je proslavljalo v 
domačem okolju, zlasti so to 
bili tisti, ki sicer žive v težkih 
socialnih in gm otnih 
razmerah. Revnih naj bi bilo 
kar okoli 250.000 
prebivalcev Slovenije.
Ob novem letu je bilo 
izrečenih veliko voščil 
in želja, od katerih pa, 
žal, veliko ne bo moglo 
biti uresničenih. Zelo 
pom em bna in aktualna 
je zaskrbljenost 
ljubljanskega nadškofa 
in metropolita Alojza 
Urana, ki jo je izrekel v 
božični poslanici in pri 
verskih obredih, 
opravljenih ob 
novoletnih praznikih.
Opozoril je namreč na 
upadanje rojstev v 
Sloveniji, razpade 
družin ter na moralno 
in duhovno krizo. "Če 
ne bom o izboljšali rasti 
prebivalstva, smo 
obsojeni na propad 
slovenskega naroda.
Naša generacija nosi 
odgovornost pred Bogom in 
zgodovino. Če nam  je Bog dal 
življenje, potem smo ga dolžni 
posredovati naprej."
Sicer pa je Slovenija v novo 
leto vstopila z optimizmom, to 
je z zaupanjem, vedrino in 
samozavestjo, kar so v svojih 
voščilih oz. poslanicah 
poudarili tudi predsednik 
parlamenta dr. France Cukjati, 
državni poglavar dr. Janez 
Drnovšek in predsednik vlade 
Janez Janša. V neki anketi, 
opravljeni ob pričetku novega

leta, je več kot dve tretjini 
vprašanih povedalo, da so 
ponosni in zadovoljni, da so 
Slovenci in imajo svojo državo, 
vendar so hkrati izrazili 
zaskrbljenost zaradi socialnih 
težav in stisk dela prebivalcev 
in zaradi števila brezposelnih. 
Sicer pa je Slovenija postala 
trdna in uspešna 
demokratična država.

Gospodarska rast je lani 
znašala okoli 4%, proračunski 
primanjkljaj se giblje na ravni 
predvidenega oz. v obsegu, ki 
ga dovoljuje EU. Finančni 
minister dr. Andrej Bajuk ima 
velike zasluge za ugodna 
gibanja v javnih financah in 
pri zagotavljanju razmer oz. 
pogojev za prevzem evra v 
začetku leta 2007. Proti njemu 
so nekatera občila in politiki iz 
opozicijskih strank dolgo 
uprizarjali pravo gonjo in celo 
napovedovali, da ga bo 
premier spričo domnevne

nesposobnosti zamenjal. Bolje, 
to je pravično in objektivno, 
pa so delo dr. Andreja Bajuka 
ocenjevali v okoljih in 
ustanovah EU, saj ga je revija 
The Banker iz angleške 
medijske skupine Financial 
Times razglasila za finančnega 
ministra leta 2005 v Evropi. 
Slovenija je proti koncu 
lanskega leta uspela znižati

inflacijo na 2,5%, 
s čimer je izpolnila 
zadnjo od zahtev 
za prevzem evra, 
evropske denarne 
enote, v začetku 
leta 2007. Že v 
začetku marca 
2006 bodo 
maloprodajne 
cene v slovenskih 
trgovinah začeli 
označevati v dveh 
valutah:
slovenskih tolarjih 
in v evropskih 
evrih. Pri tem naj z 
obžalovanjem 
ugotovimo, da 
slovenski časniki, 
pa tudi javna RTV, 
o znižanju 
inflacije, kar je 
eden največjih 
uspehov v 

petnajstih letih obstoja 
slovenske države, skoraj niso 
poročali. To je bilo najbrž v 
skladu z usmeritvijo večine 
medijev, ki proti novi oblasti, 
zlasti pa zoper predsednika 
vlade Janeza Janšo, vodijo 
srdito kampanjo.
Zelo pom em ben za Slovenijo 
je finančni delež v novem 
večletnem proračunu EU, za 
obdobje 2007-2013. Slovenija 
bo v omenjenem obdobju v 
skupno evropsko blagajno 
sicer vplačala okoli 2,5 
milijarde evrov, vendar bo iz

nje prejela 4,5 milijarde. Čisti 
prejemek bo torej znašal okoli 
2 milijardi evrov, kar je 
izraženo v slovenski valuti kar 
okoli 700 milijard tolarjev. To 
je ogromna vsota, s katero bo 
mogoče uresničiti mnogo 
projektov, ki so po večini 
predvideni tudi v Strategiji 
razvoja Slovenije. Ob sprejemu 
evropskega proračuna je 
Marcel Koprol, državni 
sekretar za evropske zadeve, 
izrekel pomenljive misli, ki 
imajo globoko utemeljenost in 
zgodovinsko razsežnost. Dejal 
je namreč, "da bomo Slovenci 
prvič v zgodovini nekaj dobili. 
Ko smo živeli pod okriljem 
tujih držav, smo namreč vedno 
več prispevali kakor dobivali." 
Letos pojasnjevanje in 
pridobivanje podpore 
Slovencev za reforme 
Leto 2006 naj bi bilo predvsem 
obdobje priprav na reoforme. 
Glede na obseg sprememb in 
predvidenih novosti na vseh 
področjih obstoja in delovanja 
družbe oz. države, naj bi bile 
reforme zaradi svojega učinka 
in posledic tako pomembne, 
kot so bile osamosvojitev 
Slovenije ter njen vstop v EU 
in v zvezo NATO. Vlada bo 
letos reforme predvsem 
pojasnjevala in utemeljevala, s 
čimer bi si rada zagotovila 
razumevanje in večinsko 
podporo javnosti. Del ljudi 
namreč reformam nasprotuje, 
ker njihova vsebina ni jasna, 
boje pa se tudi, da bi 
predvidene preobrazbe v 
gospodarstvu in na socialnem 
področju znižale sedanjo raven 
blaginje v Sloveniji. Letos naj 
bi prve spremembe izvedli 
samo na davčnem področju. 
Prihodnjo jesen bodo v 
Sloveniji lokalne volitve, tedaj 
pa bo v državi že okoli 200 
občin. Zelo stvarna se zdi tudi 
napoved Slovenske narodne 
zveze pri SLS, da bo zbrala 
40.000 podpisov, potrebnih za 
izvedbo referenduma o vstopu 
Hrvaške v EU. Slednja naj bi 
bila najbolj kriva za neurejena 
vprašanja s Slovenijo.

Marijan Drobež

Otroška koprodukcijska predstava
m m  |  t V V  •  •Modro pisce in njegova 

lepa lekcija ljubezni

Koprodukcijski predstavi za 
odrasle, slovenski praiz
vedbi nostalgične grotesk

ne farse Kako smo imeli radi to
variša Tita Radoslava Zlatana Do
rica v režiji Marjana Bevka, pri 
kateri sta sodelovala SNG Nova 
Gorica in Kosovelov dom - Kul
turni center Krasa, Sežana, je v 
začetku decembra 
sledila še ena ko
produkcija, tokrat 
v Kopru. SNG No
va Gorica je z Gle
dališčem Koper 
postavilo na oder 
predstavo za 
otroke, in sicer 
igrico Modro pišče 
igralke in avtorice 
Maje Aduše Vid
mar pod režijskim 
vodstvom Katje Pe
gan. Protagonisti 
zgodbice so perna
te domače živali, ki 
jih modro pišče 
Pikec spravi v škripce s svojim 
neobičajnim obnašanjem in 
željami. V kokošnjaku, v katerem 
kraljuje s svojimi togimi pravili 
daleč naokrog najbolj "pametni" 
širokoustnež, petelin Jakob ple
meniti, se iz jajca, ki ga je valila 
najmlajša in najbolj prikupna 
kokoška Liza, izvali piščanček 
Pikec. Pišče je zelo pametno in 
zaradi svojih bistroumnih

vprašanj in neverjetnih odgovo
rov vznejevolji petelina, ki zah
teva njegov pregon iz kurnika. Še 
nikoli se namreč ni zgodilo, da 
bi pišče znalo več kot kura in da 
bi zvedavo bdelo ponoči in spa
lo podnevi. Koklja Liza bi ga sicer 
rada obdržala, samo da bi bitjice 
imelo mamo. Ko piščanček tava

manju drugačno
sti, ki je ne smemo 
istovetiti z negativ
nostjo. "Drugačno
st" je lahko velika 
obogatitev in vred
na vse naše pozor
nosti in ljubezni v 

domačem in širšem krogu.
Pod režijsko taktirko Katje Pegan, 
zelo pozorne do neobremenje
nega otroškega ravnanja in raz
mišljanja, so glavne junake izvr
stno poosebile Iva Babič - bela 
kokoška, lepotička Liza, Mojca 
Fatur -  vedoželjno, modro pišče, 
Dušanka Ristič -  izkušena uči-

sam izven domačega okolja, na
leti na sovo, ki išče svojega izgu
bljenega mladička. Prepozna ga 
prav v Pikcu in ga nežno pokrije 
s svojo perutjo. Tako se pravljič
na zgodbica srečno konča. 
Ljubka igrica z razumljivimi, je
drnatimi dialogi ni le enostavna 
zgodbica o nenavadnem 
piščančku, ampak tudi jasna lek
cija za otroke in odrasle o spre j e-

teljica Genovefa in Nevenka 
Vrančič - ponosni petelin Jakob 
plemeniti. Slednjima igralkama, 
članicama SNG Nova Gorica, je 
otroška predstava nudila lepo 
priložnost izkazati svoje igralske 
veščine, kar jima prepogosto ni 
dano v domači gledališki hiši. 
Vsaka izmed izvajalk je znala s 
pretehtano igro, igralskimi 
kretnjami in občutljivim pristo

pom k otroškemu svetu čudovito 
zarisati značilnosti svojega žival
skega lika in mu pri tem pre
pričljivo vdihniti tudi človeške 
poteze, odlike in napake. Zelo le
pe, živopisane kostume, učinko
vito odražajoče kurjo svojat, si je 
zamislila Ana Matijevič. 
Prizorišče igrice, kurnik, je s sko
pimi, a dognanimi scenografski
mi elementi uokviril Milan Per- 
can. Glasbo je napisal Mirko 
Vuksanovič, ki zna po notnem  
črtovju zmeraj najti pot do 
otroških src.
Predstava je po ponovitvah v Ko
pru imela reprize tudi v SNG No

va Gorica in v oko
liških krajih. V sre
do, 21. decembra, 
so jo z 
navdušenjem 
sprejeli učenci OŠ 
Dobrovo. Preprosta 
scenska podoba je 
bila prikladna za 
nastop v prostorni 
šolski telovadnici. 
Ravnateljica Vesna 
Filej je ob zahvali za 
lepi odrski prikaz 
vsaki igralki poklo
nila koledar, ki ga je 
izdala občina Brda 
in ga krasijo risbice 

domačih učencev. Z njimi so 
šolarji sodelovali na bienalnem 
likovnem natečaju Češnja od 
cveta..., katerega se udeležujejo 
tudi šole iz zamejstva.
Upati je, da bo predstava čim prej 
prispela tudi k nam in s svojo na
zornostjo in končno svetlo spo
ročilnostjo osrečila tudi naše 
otroke.

K

Kratke
N agrada ministru Bajuku
Ugledna britanska revija The Banker, ki deluje v okviru skupine 
Financial Times, je slovenskega ministra za finance dr. Andreja 
Bajuka razglasila za finančnega ministra leta v Evropi.
The B anker je  v 
svoji obrazložitvi za- 
p isa l, da s i je  
minister dr. Bajuk 
nagrado prislužil s  
svojimi prizadevanji 
za reform o dav
č n e g a  s is te m a  v 
Sloveniji ter z vode
njem  p reu d arn e  
makroekonomske 
politike, ki je  po
trebna za uvedbo
evra v Sloveniji v začetku 2007. Ministru Bajuku je venem  letu od 
prevzema vodenja ministrstva uspelo  znižati javnofinančni 
primanjkljaj z 2,1% BDP na 1,7% BDP, pri čem er je  zlasti 
pom em bno ozadje znižanja, saj je  nižjim javnofinančnim  
prihodkom (in s  tem  nižjemu davčnem u brem enu) sled ila  
racionalizacija in znižanje odhodkov.
V članku ugotavljajo tudi, da Slovenija že izpolnjuje maastrichtske 
kriterije za prevzem evra, ter izpostavljajo prepričanje ministra dr. 
Bajuka, da bo izpolnjevala tudi kriterij stabilnosti cen, ki mu je sicer 
prvič zadostila v novembru 2 005 .
Ključni za uspeh obstoječe vladne koalicije pa bodo predlogi iz 
reformnega paketa, ki ga je  vlada sprejela v novembru. Pri tem je 
zlasti pomembno, da se  mnogi izmed predlaganih ukrepov že 
izvajajo, predvsem na davčnem področju je bila v zadnji paket 
sprem em b petih davčnih zakonov vgrajena vrsta ukrepov, ki 
znižujejo davčno brem e, p oen ostav ljajo  davčni s is tem  in 
spodbudno vplivajo na konkurenčnost gospodarstva.
Nagrado je Financial Times razglasil v januarski izdaji revije The 
Banker, slavnostno pa mu bodo predstavniki Financial Timesa 
nagrado podelili v začetku prihodnjega leta v Ljubljani.

Razstava del slikarke Laure Grusovin iz Gorice
V gradu na Dobrovem, kjer ima Goriški muzej svoj oddelek oz. 
likovno razstavišče, je na ogled razstava del slikarke Laure 
Grusovin iz Gorice. Gre za stvaritve, ki so  nastale v obdobju med 
leti 1 9 8 5 /2 0 0 5 . Umetnico je ob odprtju razstave predstavil likovni 
kritik Enzo Santeze.
Laura Grusovin s e je  rodila leta 19 5 5  v Gorici, kjertudi živi in dela. 
Slika predvsem v olju. Po figurativnih delih iz začetka osem desetih

let s e  je umetnica usmerila v neonadrealizem. V zadnjem obdobju 
s e j e  povrnila k bolj realističnemu odslikavanju misli. V preteklih 
desetih letih je priredila več kot dvajset samostojnih razstav, s  
svojimi deli pa je sodelovala tudi na preko stotih skupinskih 
likovnih razstavah v Italiji, Avstriji, Sloveniji, Španiji, Veliki Britaniji, 
Finski, Belgiji, Poljski in v ZDA.
Razstava del goriške likovne umetnice Laure Grusovin v gradu na 
Dobrovem v Brdih bo odprta do 26 . februarja 2 0 0 6 . Ogledati si jo 
je moč po običajnem urniku, za napovedane skupine pa je ogled 
možen tudi izven urnika.

V Sloveniji kljub cepljenju že primeri gripe
V Sloveniji s e je  v prejšnjih tednih proti gripi cepilo mnogo več ljudi 
kot v preteklosti. Prestrašenost, ki jo je letos povzročila epidemija 
ptičje gripe zlasti v azijskih državah, je bila poglavitni razlog, daje  
cepiva kmalu po začetku cepljenja zmanjkalo, a ga je pozneje 
Inštitut za varovanje zdravja S lovenije nabavil v zadostnih  
količinah. Tako s e  je oz. s e  bo lahko cepil vsakdo, ki to želi. 
Cepljenje je sicer treba plačati, vendar Zavod za zdravstveno 
zavarovanje krije del stroškov najbolj ogroženim skupinam  
prebivalstva. To so  otroci s  kroničnimi boleznimi in kronični bolniki, 
starejši od 6 5  let. Ti plačajo za cepljenje zoper gripo tisoč, vsi 
preostali prebivalci pa 2 .5 0 0  tolarjev.
Kljub cepljenju pa so  se  v Sloveniji s  prihodom zime, torej slabega  
in mrzlega vremena, že pojavili prvi primeri gripe. V državi zaradi 
gripe vsako leto zboli približno 60  tisoč ljudi.

Vlada podprla m nenje DS glede zakona o 
Slovencih zunaj meja
Vladaje podprla mnenje državnega sveta, d a je  zakon o odnosih 
Republike Slovenije s  Slovenci zunaj njenih meja primerna podlaga 
za nadaljnjo obravnavo. Predloga DS, da bi zaradi bolj učinkovite 
uveljavitve zakona za vodjo urada za Slovence v zamejstvu in po 
svetu imenovali ministra brez listnice, pa vlada ni podprla, so  
sporočili iz urada vlade za informiranje. Vlada je še  soglašala s 
predlogom DS, da se  v sestavo posvetovalnih teles vključi tudi 
predstavnik DS. Natančnejša sestava in delovanje obeh stalnih 
posvetovalnih teles pa naj bi bila določena v poslovniku, ki ga 
sprejme vlada. Sedanja formulacija 18. člena zakona ne izključuje 
m ožnosti, da bi med nosilce sodelovanja med Slovenijo ter 
Slovenci v zamejstvu in po svetu vključili tudi državni svet, so  še  
sporočili iz urada vlade za informiranje. Zakon o odnosih Slovenije 
s  Slovenci zunaj njenih meja je vlada sprejela 29 . septembra. 
Zakon dokončno ureja odnose med državo in Slovenci, ki živijo 
zunaj Slovenije, in v zvezi s  tem  določa pristojnosti državnih 
organov na kulturnem, izobraževalnem, gospodarskem in drugih 
področjih. Ureja tudi s ta tu s  S lo v en cev  brez s lo v en sk eg a  
državljanstva in vrnitev v domovino ter kot prvi slovenski pravni akt 
jasno in natančno določa terminologijo, povezano s  Slovenci zunaj 
države. Po nekaterih podatkih naj bi zunaj meja Slovenije živelo pol 
milijona Slovencev, od tega približno 1 5 0 .000  v sosednjih državah. 
Od vseh Slovencev, ki živijo v tujini, naj bi jih okoli 6 0 .0 0 0  imelo 
slovensko državljanstvo, ostali pa ne.
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Na pragu življenja
Še par dni do zaključka. Tudi to leto počasi 
polzi iz rok. Nekateri delamo obračune, veliko 
pa jih ne dela, verjetno v dokaj pravilnem pre
pričanju, da nim a smisla meriti življenja na 
tak način. Sama sem od najstniških let dalje 
imela v sebi vedno živo vklesano pot, ki jo člo
vek prehodi v življenju in leta so mi bila ved
no tisti ovinki, ki jih srečuješ in ki te tako ali 
drugače obrnejo.
Načrti, upi, sanje, dobre namere. Spominjam 
se malih zvežčkov izpred toliko let, v katere 
sem spravljala vse te misli. Česa si želim v no
vem letu, čemu se m oram  izogniti in kaj na
meravam narediti. In navsezadnje spoznaš, da 
so želje vedno iste, kot da bi obstajalo le par 
emocijskih strun, ki so bile ustvarjene zato, da 
brnijo. Vsakdo, od 
otroštva do pozne 
starosti, si želi tega, 
da bi ga bližnji pre
poznal. Vsakdo si že
li občutka, da ima 
njegovo bivanje na 
tej zemlji nek smisel.
Ob branju različnih 
misli o nam erah za 
boljši jutri - mogoče 
je bil to jezuitski pi
satelj Anthony De 
Mello - se mi je naj
bolj vtisnila v spo
m in misel o telefon
skih govorilnicah:
»Če bi vsi imeli sa
mo še en dan na razpolago, potem bi bile vse 
telefonske govorilnice polne oseb, ki želijo 
drugim povedati, kako jih imajo rade«. In, če
prav se misel zdi še tako banalna, je tista, ki 
nosi v sebi bistveno.
Včeraj mi je to pokazalo dekle, s katero se že 
nekaj časa nisva spustili v prijateljski pogovor 
zaradi običajnih napetih službenih strun. Te
lefon mi zazvoni ravno, ko nekaj snemam, za
to so moji odgovori (žal) odsekani. Mislila 
sem, da me kliče iz službenih razlogov, zato 
sem presenečena, ko me vpraša, ali bi prišla na

Ob novoletni zdravici SSk-ja

"Silvan Primožič, 
primeren kandidat"
Stranka Slovenske skupnosti 

je v sredo, 28. decembra, 
priredila prednovoletno 

zdravico v Roman baru na Trav
niku. Šlo je za srečanje članov

stranke in njenih simpatizerjev: 
družabno srečanje je bilo sklica
no zato, da bi vsi skupaj nazdra
vili novemu letu, podali obračun 
preteklega in predstavili Silvana 
Primožiča, kandidata na pok
rajinskih primarnih volitvah.
Po uvodnem pozdravu pokrajin
skega predsednika SSk Ivana Čer
niča je besedo prevzel pokrajin

ski tajnik SSk in deželni svetnik 
Mirko Špacapan. Podčrtal je po
men kandidature Silvana Pri
možiča, ki da je edini Goričan 
med kandidati na skorajšnjih pri

m arnih volitvah. "Primožič ne 
predstavlja samo Slovencev, am
pak tisti del Gorice, ki živi z vred
notami dialoga in  sožitja," je 
poudaril Špacapan in nadaljeval, 
da je SSk izbrala dobrega kandi
data, ki se je s precejšnjimi uspe
hi izkazal tudi v svojem delov
nem  okolju. Zaradi tega je Pri
možič po Špacapanovem m ne

nju sprejemljiv za širšo 
goriško javnost. Tudi de
želni tajnik Damijan Ter- 
pin je Primožiču čestital 
za kandidaturo in obe
nem podal obračun leta 
2005, ki da je zelo poziti
ven na vseh ravneh. Poh
valil je delo deželnega 
svetnika Mirka Špacajpa- 

na, izpostavil uspehe Mare Čer
nič na goriški občini (elektron
ske osebne izkaznice s šumevci) 
ter se zahvalil vsem krajevnim 
občinskim svetnikom ter štever- 
janski občinski upravi, ki jo vodi 
SSk. Ob tem je napovedal izred
ni kongres stranke spomladi, ki 
bo imenoval novega deželnega 
predsednika po odstopu dr. Dra
ga Štoke. Besedo je prevzel nato 
še Silvan Primožič, kandidat na 
primarnih volitvah. Poudaril je 
prijateljsko vzdušje, ki vlada v 
SSk-ju v nasprotju s kritičnim 
stanjem, ki ga doživlja Marjetica 
na občinski in pokrajinski ravni. 
"Posebno legitimnost moji kan
didaturi" je dejal Primožič, "daje 
podpora, ki mi jo je izrekel 
goriški župan Vittorio Brancati. 
Glas so mi zagotovili tudi števil
ni drugi vidnejši predstavniki 
Marjetice in to me veseli." SSk je 
po mnenju Primožiča narodno
stna stranka in je za Slovence naj
bolj reprezentativna. "Zahtevati 
bi morali zato obsežnejšo vklju
čitev v zelo razvejene plati naše 
stvarnosti" je sklenil svoj poseg 
Primožič. Ob sklepu sta prisotne 
pozdravila še števerjanski župan 
Hadrijan Corsi in občinska od
bornica Mara Černič.

AČ

MePZ Podgora v Podsabotinu

Prijeten božični popoldan

kosilo. In, ko pridem do nje na kavo, spoz
nam, tako kot že tolikokrat prej, kako to dekle 
izžareva toplino in odprtost do bližnjega. Ko 
sem jo v letih opazovala, sem videla, kako 
skuša vedno ustvariti harmonijo, najti rešitev, 
poslušati, kogar ima pred sabo. Zato jo je tudi 
nemogoče ne imeti rad in zato je tudi vsako 
srečanje z njo požirek življenjskega optimiz
ma.
Pred kratkim mi je Jolka Milič v intervjuju rek
la, da bi se sama sicer ne označila za optim i
stko, da pa ima nekakšna protitelesca v sebi, ki 
ji preprečujejo, da bi se kakorkoli spuščala v 
malodušje. Enostavno zato, ker si nič ne 
pričakuje. O modrosti ne-pričakovanja je pisa
lo kar nekaj filozofov, budizem ima to kot eno 
vodilnih načel v življenju. Osvoboditi se

pričakovanj, v določe
nem  smislu tudi želja. 
Sama sem se vedno 
spraševala, kako mi 
sploh uspe se osvobo
diti pričakovanj? Želja, 
načrtov? Kako se uspe
ti naravnati na struno 
življenja "po gladini 
reke"? Tok življenja gre 
naprej, le prepustiti bi 
se mu morali. Vedno 
pa smo tako osredo
točeni na moment, v 
katerem smo tisti hip, 
da ne uvidimo širšega 
načrta. Spominjam se 
besed prijateljice v si

vih m om entih: "Vedi, da imajo ta obdobja 
vedno konec, vedno, v vsakem prim eru potem 
spet zasije sonce". In je res. Že neverjetna žen
ska Hellen Keller (gluhonema in slepa, a s tako 
voljo do polnega življenja, da si ne moreš kaj, 
da bi to žensko iz preteklosti naravnost obču
doval) je rekla besede, ki se nanašajo na vero v 
nek širši načrt: "Ko se ena vrata zapro, se dru
ga vedno odpro. Velikokrat pa strmimo v zapr
ta vrata in drugih sploh ne opazimo". Zaželi
mo si torej obračati pogled vedno proti odpr
tim  vratom.

N a Š tefanovo  
je MePZ 
P odgora  
o b lik o v a l b o ž ičn i 

p o p o ld a n  v cerkvi 
v P o d sa b o tin u  v 
S loven iji. Svetišče 
v tej z ak o tn i vasic i 
p o d  S a b o tin o m , v 
n e p o s re d n i b liž in i 
ita lijan sk e  m eje , je 
b ilo  p o ru še n o  v 
d ru g i sve to v n i 
v o jn i in  so ga 
d o m a č in i s 
p ro s to v o ljn im  
d e lo m  šele v 
zad n jem  času 
p re n o v ili. M anjka 
še v e d n o  g lavn i 
o lta r, zvon  pa

p o k v a rje n  lež i p red  
s to p n išč e m  in  čaka n a  
p o p rav ilo .
D o m ač in i k lju b  svoji 
o d m a k n je n o s ti  vsako  le to  
skušajo  n a  kar n a jb o ljš i 
n a č in  p ra z n o v a ti b o ž ičn e  
p razn ik e  in  so zato  
p o v ab ili m ed se  po d g o rsk e  
pevce. Kar dva pevca 
M ePZ P odgora , Rudi in  
N ev en k a  P in ta r, izv ira ta  iz 
te h  krajev.
Z bor iz P odgore  je p o d  
v o d stv o m  dr. M irka 
Š p acap an a  n a jp re j 
sp rem lja l sv. d a r ite v  s pe to  
m ašo  A lojzija M ava na  
b o ž ičn e  sta re  slovenske 
m o tiv e  in  jo o b o g a til  z 
n e k a te r im i k la s ičn im i 
s lo v en sk im i sk lad b am i, 
p o te m  pa  je d o d a l še p e t 
p esm i G allusa , Š p acapana, 
M ava in  U balda  V rabca. Ni 
m a n jk a la  n a  k o n cu  
sk u p n a  p esem  Sveta noč , 
ki so jo zap e li tu d i vsi 
p o s lu ša lc i.
G o s to lju b n i d o m a č in i so 
zam ejsk im  p evcem  b ili 
h v a le ž n i in  so jim  
p rip ra v ili o k u sn o  zakusko  
kar v zak ris tiji.
Bil je res p r ije te n  b o ž ičn i 
p o p o ld a n .

N edeljsko popold
ne, 11. decembra, 
so v dvorani žu

pnijskega dom a v Štan- 
drežu s hum orjem  napol
nili igralci, člani DPD 
Svoboda iz Žirov, ki so kot 
četrti gostje nastopili v le
tošnjem abonmaju ljubi
teljskih gledaliških sku
pin Štandrež 2005. Niz 
veseloiger je šesto leto pri
redilo Prosvetno društvo 
Štandrež, da bi naša pu
blika spoznala ustvarjal
no delo ljubiteljskih 
dramskih skupin iz matič
ne domovine in da bi s te
mi nastopi društvo samo 
okrepilo plodne vezi z gledali
škimi družinami iz Slovenije in 
vzpostavilo nove stike z možno
stjo vzajemnih gostovanj. 
Gostje iz Žirov, lepega hribov
skega kraja na tromeji med Pri
morsko, Notranjsko in Gorenj
sko, znanega po tovarni čevljev 
Alpina, so se prvič predstavili na 
štandreškem odru in ga popol
nom a osvojili s komedijo Sluga 
dveh gospodarjev slavnega be
neškega dramatika Carla Goldo
nija (1707-1793), ki je s svojo iz
virnostjo osvojil svetovne odre. 
Žirovsko društvo Svoboda je le
tos praznovalo 50-letnico usta
novitve. Poleg dramske sekcije, 
ki vsako leto naštudira novo 
odrsko delo, delujejo v njem  še 
likovni, literarni in še kak drug 
odsek ter pihalni orkester. Kot 
je razvidno, je tamkajšnje kul
turno življenje kar razvejeno.
V letošnjem  februarju so pod 
režijsko taktirko Petra Militare- 
va postavili na oder eno izmed 
najbolj poznanih Goldonijevih 
del, ki so ga pred leti uprizorili 
tudi štandreški igralci z odlič
nim  Božidarjem Tabajem v na

slovni vlogi.
Režiser Militarev je komedijo 
obarval v burkaške barve in soč
nost žirovskih odtenkov, igral
ce pa spremenil v potujoče ko
medijante, ki so ravnokar usta
vili komedijantski voz, in na 
njem  uprizarjajo hum orni 
splet. S poudarjanjem  značaj
skih nians dramskih likov in za
pletenih situacij, v katerih se 
znajdejo protagonisti, je režiser 
hotel zabeležiti tudi nekaj gro
tesknih črt in navezo na tipizi- 
ranost protagonistov t.i. com- 
medie delParte. Nekatere
igralke so to željo preveč podčr
tale, tako da je njihovo pretira
no glasno tarnanje, vzdiho
vanje in vreščanje učinkovalo 
kot razglašena nota v hom oge
nosti celotne uprizoritve. Tej je 
im eniten ritem  narekovala vr
toglava igra glavnega protago
nista Truffaldina, sluge dveh 
gospodarjev. Igralec Branko 
Pečelin je v prebrisanem prota
gonistu disciplinirano udejanjil 
režiserjevo hotenje. Tudi Vladi
mir Novak kot Pantalone de' Bi- 
sognosi je pravilno orisal

značilnosti Goldonijevega tipi
ziranega junaka. Vsekakor so vsi 
igralci pripomogli k uspešnosti 
predstave, ki si je prislužila dolg 
aplavz. V njej so bili prava paša 
za oči pisani kostumi Brede 
Varl. Varlovi je z eklektično sti- 
liziranostjo uspelo izraziti bodi
si razkošnost in značilnost 
oblek iz 18. stoletja kot tudi 
prešernost kostumov comme- 
die dell'arte s hudom ušnim  
poudarkom kakega detajla. Sk
ladno z njim i je delovala tudi 
scena s skopimi rekviziti. 
Zadnja ponudba letošnjega 
abonmaja Štandrež 2005 bo v 
nedeljo, 22. januarja 2006, ob 
17. uri. Dramski odsek PD Štan
drež bo uprizoril novo igro 
Hamlet v sosednji vasi Iva 
Brešana v režiji Jožeta Hrovata, 
člana SNG Nova Gorica. Pre
miera bo v soboto, 21. januarja 
2006, ob 20. uri.
Abonenti si bodo v januarju ali 
marcu 2006 brezplačno ogleda
li še izbrano ljubiteljsko pred
stavo Nedeljskih gledaliških sre
čanj v SNG Nova Gorica.

m
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Pričevanje

Ujeta na Korziki (10)
10. V Bonifaciu vzdušje bistveno 
manj napeto kot v Bastiji
Še pred temo sva se znašla na 
drugi strani otoka in najprej sva 
se sprehodila do mesta, od koder 
vozijo trajekti proti Sardiniji. 
Glede na nasprotujoče si infor
macije, s katerimi sva razpolaga
la, nisva vedela, ali je pristanišče 
blokirano ali ne. Med hojo mi
mo restavracij in bifejev ob oba
li sem med gosti opazil preveč 
takih s kislimi obrazi, tako da se 
mi je že svitalo, koliko je ura. 
Pristanišče v Bonifaciu je bilo 
blokirano. Stražilo ga je manj kot 
deset sindikalistov, vzdušje pa je 
bilo precej bolj mirno od tistega 
v Bastiji. O tem, kako in kaj, sva 
se pozanimala kar pri protest
nikih. Najbolj zgovoren med nji
mi nama je povedal, da je "port" 
blokiran, to, kdaj ga bodo odpr
li, pa je odvisno od francoske

vlade.
"Vse ostale informacije dobita v 
turistično informacijskem cen
tru," nama je še povedal in opi
sal najkrajšo pot do tja.
Ko nama je v TIC-u zaposlena 
delavka povedala, da so prista
nišče v Bonifaciu blokirali šele 
tistega dne, vse dneve prej pa je 
bilo odprto, sva skoraj "pošizila". 
"Če bi to vedela prej, če bi nama 
znal kdorkoli to povedati v torek 
ali sredo, bi bila zdaj že doma !", 
je zasikala Jana, a ni prav nič po
magalo.
Ko sem turistično delavko 
vprašal, kdaj bo po njeni oceni 
odpeljal prvi trajekt, mi je odgo
vorila, da najverjetneje šele v po
nedeljek, saj bo čez vikend, ki je 
bil pred nami, težko doseči 
kakršen koli dogovor.
Malo sva bila poklapana, a ne 
preveč, saj sva bila vajena že vse

ga hudega. "Če nič dru
gega, sva zamenjala zo
prno, napeto in hrupa 
polno Bastijo za čarob
ni in umirjeni Bonifa- 
cio, v okolici katerega je 

precej zanimivih pešpoti, " 
sem razmišljal, medtem ko 
sva hitela proti avtokampu, 
blizu marine. Po večerji sva šla 
na sprehod po starem, obzida
nem jedru Bonifacia, ki je res 
prva liga. Čeprav sem bil v 
tem mestecu že tretjič, me je 
spet očaralo, vseeno pa sva z 
Jano z ene od razglednih točk 
poželjivo zrla v smeri luči, ki 
so svetile z ne tako oddaljene 
Sardinije. Žal se nama je Kor
zika po vsem, kar se nama je 
dogajalo zadnje dni, pošteno za
merila.
Med vračanjem proti avtokampu 
sva natančno preverila ponudbo 
turističnih ladjic, ki služijo z 
vožnjo turistov do sanjskih zali
vov in prelepih otokov v bližini. 
Tuhtal sem o tem, ali obstaja va
rianta, da bi šla z barko samo v 
eno smer do Sardiniji najbližjega

otoka, tam pa bi počakala na po
dobno turistično barkico iz San- 
te Terese. Uslužbenka v TIC-u mi 
je sicer rekla, da kaj takega ni 
mogoče, a sem bil vseeno od
ločen, da naslednje jutro malo 
povprašam ponudnike, kako je 
kaj s plovbo do Sardinije, oziro
ma za koliko denarja bi naju za
tegnili čez, saj razdalja res ni bi

la ne vem kaj.
V mislih sem imel tudi nekoliko 
bolj grob scenarij, ki pa bi se ga 
poslužil le v skrajnem primeru 
oz. če tudi v ponedeljek ne bi bi
lo mogoče na Sardinijo: "Če res 
ne bo šlo drugače, se bova pre
prosto vkrcala na turistično 
barkico, po izplutju iz pristanišča 
pa bom zagrabil kapitana in ga

prisilil, da naju zapelje na Sardi
nijo, kjer mu bom za uslugo 
pošteno plačal. Če lahko "oni" 
nas držijo tukaj pet dni proti 
najini volji, bo tudi en mornar 
potrpel tisto urico, dve, a ne ?" 
sem razlagal Jani, ki ni imela nič 
proti.

/dalje 
Nace Novak

Z 2. strani

Drago Stoka...

Gre vendarle za sam ostojno politično organi
zacijo, ki je široko strukturirana na teritoriju 
in  je vse kaj drugega kot lokalna kom ponen
ta  ene ali druge vsedržavne italijanske stranke ali, 

kot se dogaja pri nekaterih, skupina par posam ez
nikov znotraj te ali one italijans)<e stranke."
Takoj po izvolitvi za novega predsednika SSO je dr. 
Štoka odstopil z m esta predsednika SSk. Kot so nam  
sporočili s tiskovnim  sporočilom , bo stranka najbrž 
v prvih m esecih novega leta sklicala izredni kon
gres, na katerem  bo izvolila novega predsednika, 
dotlej pa bo predsedniško funkcijo opravljal dežel
ni podpredsednik Hadrijan Corsi.
Štoka in  Pavšič sta pred  dnevi že im ela prvo 
srečanje, da bi okvirno program irala pobude v n o 
vem letu. Soglasno sta bila za utrditev sodelovanja 
m ed obem a krovnim a organizacijam a. "Sodelo
vanje m ed krovnim a organizacijama SSO in SKGZ 
ter utrjevanje skupnega načrtovanja in  nastopanja 
bo še naprej prioriteta." Slovenska narodna skupno
st potrebuje složnost in  enotno  nastopanje, kjerko
li je to  mogoče. Zaradi tega bosta SKGZ in SSO še 
u trdili logiko dogovarjanja in skupnega reševanja 
številn ih  o d p rtih  vprašanj. Na Deželi je končno 
stekel v operativno fazo tudi zakonski osnutek, ki bo 
urejal odnose s slovensko m anjšino. Prav tako po
m em ben je zakon, ki ga obravnava Državni zbor RS. 
Velik izziv predstavlja izvajanje zaščitnega zakona, 
ki se že leta klavrno zatika ob vsakem koraku. Za 
vse to  je potrebna složnost tudi pri nastopanju na 
političnem  področju. Krovni organizaciji bosta za
to  še naprej vztrajali na potrebi, da se tudi na tem  
področju  oblikuje prepričljiv in  učinkovit m odel 
skupnega zastopstva ter da se začne z uresn iče
vanjem sklepov, ki so izšli s programske konference.

OŠ Oton Župančič v Gorici /  Božičnica

Solarji pripravili 
praznični utrinek

Učenci OŠ Oton Župančič iz 
Gorice so izkoristili eno iz
med delovnih sobot -17. de
cembra - za božično prireditev, na 

katero so povabili predvsem starše 
in sorodnike. Letos je potekala v ob
sežnem šolskem atriju, v katerem se 
je dvigalo svojevrstno papirnato 
božično drevesce. Nanj so šolarji 
obesili nekaj svojih okusno izdela
nih voščilnic. Te male šolske umet
nine v različnih tehnikah so bile na 
ogled tudi na bližnjih mizicah. S 
prostovoljnim prispevkom je vsak
do lahko eno (ali več) odnesel do
mov. Ob drevescu so bile tudi "šol
ske" keramične jaslice, ki so jih le
tos in v prejšnjih letih izdelali učen
ci.
Božično vzdušje je ustvaril skoraj 
stočlanski šolski zbor, ko je pod tak
tirko učitelja Martina Srebrniča za
pel pet pesmic. Najprej sta se oglasi
li priljubljeni Kaj se vam zdi in Glej 
zvezdice božje, eno kitico katere so 
prevedli in odpeli tudi v italijanšči
ni. Ker otroci že v prvih razredih 
spoznavajo angleški jezik, so se 
naučili tudi pesmico o Miklavžu, 
Santa Claus. V tej praznični idili je z 
rahlo otožnostjo po zlatem soncu in 
cvetnih jasah odmevala pesmica Po

polju sneg se beli. 
Preden je zazve
nela Sveta noč, 
najbolj občutena 
klasična božična 
pesem, v vseh 
treh jezikih, ki od- 

slikavajo našo stvarnost in tudi šol
sko realnost v ulici Brolo, so petošol- 
ci dvojezično zaželeli, da bi priha
jajoči Božič prinesel veliko miru, lju
bezni, nesebičnih misli na bližnjega 
in sploh prijateljstva med ljudmi. 
Tem željam sta voščila dodali še rav
nateljica goriškega rav
nateljstva Mirka Brajnik 
in predstavnica Odbora 
staršev Marjeta Kranner. 
Ravnateljica je vse pova
bila, naj si ogledajo jasli
ce iz keramike, raz
stavljene v izložbi Kato
liške knjigarne na Trav
niku, s katerimi učenci 
OŠ Župančič sodelujejo 
na 1. tekmovanju Prese- 
pi in Friuli (Jaslice v Fur
laniji), ki sta ga za 
osnovnošolske otroke 
priredili Banca di Civi- 
dale in Pro loco iz F-Jk s 
sodelovanjem združenja 
Societa' Filologica Friu- 
lana in pod pokrovitelj
stvom Dežele F-Jk. Iz
delke bo ocenila tričlan
ska komisija.
Kot nam je povedal uči
telj likovne vzgoje Sil

van Bevčar, so se na natečaj prijavili 
zadnji trije razredi OŠ O. Zupančič, 
F. Erjavec iz Štandreža, v katerih sam 
poučuje, in A. Gradnik iz Števerjana. 
Števerjanski šolarji so svoje jaslice 
pripravili pod vodstvom likovne vz
gojiteljice Nadje Bevčar in jih razsta
vili v šolskih prostorih. Štandreške 
jaslice iz žgane gline so dobile zelo 
primeren l<otiček v domači župnij
ski cerkvi sv. Andreja in bodo tu osta
le do Svečnice. Malce manj posreče
no umestitev med mnogimi drugi
mi božičnimi okraski imajo prav ti

ste, ki so jih goriški učenci postavili 
na ogled v Katoliško knjigarno. Kip
ci so ob strokovnem vodenju učitelja 
Silvana Bevčar j a marljivo zgneteni iz 
opečne gline, nato pobarvani in na
tančno glazirani. Ovčke pa so v teh
niki engoba, tj. nekakšna spojitev 
dveh glin; rdeča v podlagi je polita z 
belo, ki ima nekaj primesi peska. S 
praskanjem le-te se ustvari neki na
turalistični efekt mehkega volnene
ga kožuščka.
Oglejte si jih, ker so prav lepe!

K

Zborček OŠ Oton 
Župančič je pod 

vodstvom učitelja 
Martina Srebrniča 

zapel nekaj 
božičnih pesmi

Človek J e Pristal N a  Lu n i? Da , Da , N edvo m no .

V tajnem arhivu Božička, ki je 
na severnem tečaju dobro skrit 
očem javnosti in je po veljav
nem zakonu o varnosti zaseb
nih podatkov (privacy) nedo
stopen medijem ter zaradi taj
nosti dokumentov ožigosan s 
pečatom Strogo zaupno, smo 
naleteli na zanimivo pisemce. 
Posredoval nam ga je naš vir, 
Globoko grlo, ki tesno sode
luje v Božičkovem birokrat
skem štabu palčkov in sever
nih jelenov. Njegova identite
ta naj iz varnostnih razlogov 
ostane prikrita. Pisemce v  celo
ti objavljamo v nadaljevanju. 
Podvig je še toliko pom em b
nejši, ker nam je v dokumentu 
uspelo razvozlati vse omissise 
in ga zato objavljamo v celoti.

Dragi Božiček!
Letos sem bil posebno 
priden in si zato 

pričakujem veliko daril. Moje
ga dela žal v Italiji, razen 
redkih izjem, niso posebej ce
nili in ti zato pišem izza majh
ne sobe z rešetkami v San Vit- 
toreju. Upam, da bo paznik 
tako dober, da ti bo pisemce 
dostavil. Zato se njega ob ob
darovanju posebej spomni.

Dragi Božiček, ti pišem
Naredil mi boš veliko uslugo, če 
boš sodniku Clementini Forleo 
pustil veliko veliko šibo, ker mi je 
povzročila velike velike skrbi rav
no v božičnem času, ko bi mora
li biti boljši do bližnjih. Po njeni 
zaslugi sem božični dan preživel 
v ožjem krogu... preiskovalnih 
sodnikov. Čutil sem, kako na 
božični dan izžareva toplina... re
flektorja, ki ga uporabljajo za za
sliševanja v ožjem krogu. Moja 
vest je vsekakor kristalno čista, 
prozorna. Tako kot je bilo pro
zorno obračanje denarja na 
banki, ki sem ji predsedoval. 
Tako prozorno, da ga nihče ni vi
del razen mene. In, dragi 
Božiček, pomisli tudi na moje 
prijatelje. Bili so lojalni in me 
podpirali. Antonio Fazio, zlat 
dečko. Prisilili so ga k odstopu sa
mo zato, ker je pomagal meni, 
svojemu prijatelju. To je krščan
ska ljubezen. In ne pozabi, da je 
moj dragi prijatelj Fazio vsako 
nedeljo v cerkvi. In pridno bere 
nedeljsko berilo. Tudi njega so 
začeli zasliševati. Veš, počasi

začenjam verjeti Berlusconiju, ki 
govori o komunističnih sod
nikih. In poskrbi tudi za njegovo 
ženo, ki jo je v prejšnjih tednih 
skoro zadela kap. Ko je brala ita
lijanske dnevnike, je večkrat za
sledila naslove: "Indagati Fazio e 
Consorte." Pa je mislila, da je tu
di sama zabredla v težave zaradi 
moža: saj veš, poleti je telefonsko 
večkrat govorila z Ricuccijem, ki 
je prav tako moj dragi prijatelj. 
Šlo je za navadne in nedolžne 
prijateljske pogovore... o lastniški 
strukuri Rizzolija in Corriereja. 
No, gospa Fazio si je lahko od
dahnila, ko je ugotovila, da (za 
zdaj) še ni bila vključena v sez
nam preiskovanih in da je Con
sorte samo priimek enega od 
podjetnikov, ki so se skupaj z ma
no celo poletje igrali na shop- 
ping v italijanskih bankah. Dra
gi Božiček, ne vem sicer, če poz
naš gospoda Consorte j a, pogla
varja zavarovalnice Unipol, ki 
načeljuje COOP-u oz. Rdečim za
drugam. Navadno Consorte pi
semc ne pošilja za Božič, ampak

za Novo leto. In, kolikor je me
ni znano, jih pošilja Dedku 
mrazu in ne tebi. Upam, da 
mu tega ne boš zameril. Pro
sim te, da mu priskočiš na po
moč, ker je tudi on trenutno v 
hudih težavah. Kljub temu da 
si dopisuje s tvojim neposred
nim i<onkurentom (dragi moj, 
živimo v obdobju tržne ekono
mije), ti ga vseeno pripo
ročam, ker je zlat fant. Tudi on 
je v škripcih, ker je priskočil na 
pomoč podpisanemu. Skupaj 
sva namreč hotela ohraniti ita
lijansko bančništvo v italijan
skih rokah: Baski in Nizozem
ci, ki so hoteli prevzeti italijan
ske banke, so nam  navse
zadnje tudi nekoliko antipatič
ni.
V upanju, da me boš razumel 
in posredoval za čimprejšnjo 
izpustitev iz zapora, ti zago
tavljam, da ima vsa ta zadeva 
božični nauk: to je zgodba ve
likega prijateljstva in prijatelj
skega žrtvovanja med oseba
mi, ki sem jih v pismu omenil 
in na katere, upam, ne boš po
zabil.

tvoj Gianpiero Fiorani 

Andrej Čemic

MePZ Sedej pel pri maši na hribu sv. Jakoba

Ob dnevu samostojnosti 
in enotnosti

Prejšnji konec tedna je 
m in ilo  15 let od p leb i
scita o sam ostojnosti in 

neodvisnosti Slovenije, na ka
terem  so se državljani odločili 
za sam ostojnost. 23.12.1990 
so nam reč volivci odgovarjali 
na vprašanje, ali naj Slovenija 
postane sam ostojna in  neod
visna država. Od 93,2% voliv
cev, ki so se udeležili referen
dum a, jih  je 95% oz. 85,5% 
vseh volivcev odgovorilo pri
trdilno. Izidi referendum a so 
bili razglašeni tri dni pozneje, 
26.12.1990, na dan, ki je bil 
razglašen za državni praznik 
sam ostojnosti, z letom  2005 
pa tud i dan enotnosti. Na ta 
dan potekajo po Sloveniji raz
ne prireditve; tako se tud i 
vsako leto zbira prav lepo šte
vilo narodnjakov pri sv. maši 
na hribu sv. Jakoba, v kraju To
pol pri M edvodah.
Letos je na Štefanovo zvečer 
pevsko oblikoval sv. m ašo in 
krajši ku ltu rn i program  
m ešani pevski zbor F.B. Sedej 
iz Števerjana pod vodstvom  
zborovodje M irka Ferlana in 
ob glasbeni spremljavi M arti
ne Valentinčič. Povzpeli smo 
se peš na hrib  sv. Jakoba (806 
m), ki je poleg bližnje Katarine

priljubljena izletniška točka v 
vsakem letnem  času. Po dobri 
po lu rn i hoji, v lepi snežni idi
li, sm o dospeli do vrha, kjer 
stoji cerkvica sv. Jakoba. Cerk
vica je uvrščena v seznam  slo
venske k u ltu rne  dediščine. 
O dtod se v lepem  vrem enu 
odpira pogled na Polhograj
sko hribovje, Ljubljansko ko
tlino  in  na slovenske Alpe.
Po sv. maši je sledil pred cerk
vico krajši ku lturn i program , 
kjer sta poleg ostalih sprego
vorila takratni predsednik slo
venske vlade, evroposlanec 
Lojze Peterle, ter m in ister za 
zdravje Andrej Bručan. Šte
verjanski župan Hadrijan Cor
si je v svojem pozdravu podčr
tal zakoreninjeno narodno za
vest, neizm erno  ljubezen do 
slovenskega petja, v prvi vrsti 
Števerjancev in  pa nasp loh  
vseh Slovencev, ki živijo izven 
m eja države. Spored se je 
končal ob poslušanju sloven
ske narodne pesmi, v izvedbi 
števerjanskega m ešanega zbo
ra F.B. Sedej. Na koncu, po 
predvidnem  spustu v dolino, 
steza je ta čas precej poledene
la, je sledila družabnost ob to 
plo pogrnjeni mizi.

MD
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1000 in 1 noč na bregovih Nila (6)

Dlakocepstvo pa tako!
tari Egipt niso samo 
piramide.
Vodnik nam je zgodo

vino starega Egipta vseskozi raz
lagal v egiptovski angleščini, kar 
je bilo na začetku nekoliko nena
vadno, a je potem postalo 
ustaljena rutina. Piramide so res 
samo del antičnega obdobja, ko 
so vladali faraoni, pa čeprav so 
najvidnejši in najbolj poznani. 
Pa tudi najstarejši. Piramide so 
namreč značilne za prvo obdobje 
staroegipčanske zgodovine.

Ostali templji, ki so se ohranili 
do danes, so "sodobnejši" pri
merki. Med slednjimi je najbolj 
poznan Abu Simbel, ki je bil 
zgrajen 1280 pr. Kr. in je torej 
1200 let mlajši od piramid v Gi
zi. Pot tja vodi iz Asuana ju
govzhodno. Za turiste so organi
zirani konvoji, ki jih spremlja po
licija in ki sem jih že nekoliko 
opisal. Omenjeni turistični kon
voji štartajo ob točno določenih

urah: mi smo šli seveda s tistim, 
ki je odrinil ob najbolj nemogoči 
uri, ob štirih zjutraj. Sledi 300 
km dolga vožnja po cesti, spelja
ni mimo puščave. Tako poto
vanje, poleg obilice spanja na av
tobusu, postreže tistim, ki se po
trudijo in ostanejo budni, tudi iz
redno panoramiko sončnega 
vzhoda nad popolnoma peščeno 
pokrajino. Kromatični odtenki 
zlatorumene puščave postanejo 
pravi biseri v paleti barv, ki se ob 
dviganju oranžno goreče sončne

mase izriše na jasnem, pre
bujajočem se nebu južnega Egip
ta. K templjem Abu Simbel smo 
prišli ob sedmi uri zjutraj. Son
ce je bilo že visoko nad nami, 
naša stalna klimatska spremlje
valka, temperatura okoli 40 sto
pinj Celzija, pa je že veselo kralje
vala nad puščavnato pokrajino. 
Abu Simbel je eden od simbolov 
prefinjenosti in dlakocepske na
tančnosti egipčanskih arhitek

tov. Pred glavnim templjem so 
upodobljene štiri dvajset metrov 
visoke figure faraona Ramzesa 
II., ki vlada gornjemu in spodnje
mu Egiptu, ter brani meje svoje 
države. V notranjosti so po
stavljeni kipi treh božanstev in 
samega faraona Ramzesa II. (fa
raoni sami so bili božanstva). 
Egipčani so tempelj postavili 
tako, da je sončni žarek vsako le
to 20. februarja (Ramzesov rojst
ni dan) in 20. oktobra (Ramzeso
vo imenovanje za faraona) hkra
ti obsijal vse štiri kipe. Umetnost 
brez primere! Pomislite, kako na
tančni so morali biti arhitekt in 
vodje dela. Dlakocepci in piko
lovci, da jim ni para! In pomisli
te na njihove uboge žene in 
otroke, ki so morali te pikolovce 
prenašati med štirimi domačimi 
stenami!
Zanimivo je tudi dejstvo, da je bil 
Abu Simbel premeščen. Dobe
sedno. V šestdesetih letih 
prejšnjega stoletja je bil namreč 
dograjen veliki jez, ki je ustvaril 
ogromno, umetno 500 km dolgo 
Naserjevo jezero, s katerim so 
uredili dobavo vode v južnem 
Egiptu. Zaradi tega posega je Abu 
Simblu pretila nevarnost poplav 
Nila, ki Naserjevo jezero napaja. 
Zato so tempelj, začenši z letom 
1964, dobesedno razgradili in ga 
v nekaj letih ponovno postavili 
dvesto metrov dlje od reke in 65 
metrov više. Zaradi tega danes 
posije sonce na prej omenjene 
kipe z enodnevno zamudo. 
Arhitekti današnjega časa so očit
no manj dlakocepski od starih 
Egipčanov.

/dalje 
Andrej Čemic

[ogočnl

OSTANI ZVEST NOVEMU GLASU!
NOVI GLAS JE TVOJ TEDNIK! NAROČI SE NANJ 

IN PRIDOBI NOVEGA NAROČNIKA!

POSAMEZNA ŠTEVILKA:
1,00 evro

LETNA NAROČNINA 2006:
Italija: 45,00 evrov 
Slovenija: 48,00 evrov 
Inozemstvo: 85,00 evrov

Naročniki, ki bodo poravnali naročnino na Novi glas za leto 2006 do 31- januarja 2006, 
bodo sodelovali pri žrebanju za eno brezplačno potovanje z  Novim glasom v Armenijo, 
ki bo predvidoma v drugi polovici meseca junija 2006.
Obenem si bodo lahko izbrali v dar eno izmed knjig Goriške Mohorjeve družbe s seznama, 
ki ga bodo prejeli na dom skupno s poštno položnico.
Novi naročniki in naročniki, ki bodo pridobili novega naročnika, bodo prejeli še 
dodaten knjižni dar.
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